
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Ο Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε στη Βουλή, σύµ-

φωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και το ν. 3126/2003
«Ποινική Ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύουν,  την 8.7.2024
ποινική δικογραφία που αφορά στον Πρωθυπουργό Κυριάκο
Μητσοτάκη και τον Υπουργό Δικαιοσύνης Γεώργιο Φλωρίδη ,
σελ. 18184 

2. Επί διαδικαστικού θέµατος
18119,18120,18121,18122,18123,18124,18125,18126,
18128,18130,18131,18132,18133,18134,18135,18136,
18137,18138,18139,18140,18141,18142,18143,18144,
18146,18148,18149,18150,18151 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Υγείας: 
i.  µε θέµα: «Η επίσηµη παραδοχή της AstraZeneca ότι το

εµβόλιο κατά του κορωνοϊού συνδέεται µε πιθανές παρενέρ-
γειες προκαλεί ανησυχία σε εκατοµµύρια πολίτες που τα έλα-
βαν», σελ. 18119 

ii.  µε θέµα: «Νοσοκοµείο Μολάων:  Ώρα µηδέν», σελ.18122 
β) Προς την Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας

µε θέµα: «Δράσεις για την προβολή της πολύτεκνης οικογέ-
νειας», σελ. 18124 

γ) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών µε θέµα: «Κλειστός ο
δρόµος Αλεποχωρίου-Σχίνου. Να γίνουν άµεσα οι αναγκαίες
παρεµβάσεις για να ανοίξει µε ασφάλεια ο δρόµος», σελ.
18126 

δ) Προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης µε θέµα: «Για την απα-
ράδεκτη καθυστέρηση και αποσιώπηση στοιχείων της έρευ-
νας στην υπόθεση του εγκλήµατος των Τεµπών», σελ. 18128 

ε) Προς την Υπουργό Πολιτισµού µε θέµα: «Πώς θα αντι-
µετωπιστεί η πρακτική των επαναλαµβανόµενων playlist στα
ραδιόφωνα της χώρας;», σελ. 18130 

στ) Προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας µε θέµα: «Αδικαιολόγητη εξαίρεση των Δήµων
Αλεξανδρούπολης - Σαµοθράκης από την εκδήλωση ενδια-
φέροντος προκειµένου για χορήγηση οικονοµικής ενίσχυσης
σε επιχειρήσεις µε οικονοµικές απώλειες στον Ν.  Έβρου,
που επλήγησαν από τις καταστροφικές πυρκαγιές Αυγού-
στου - Σεπτεµβρίου 2023», σελ. 18132 

ζ) Προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης
µε θέµα: «Η δυσλειτουργία του Κέντρου Προώθησης της
Απασχόλησης Δ.ΥΠ.Α. Καρπενησίου ΚΠΑ2 υπονοµεύει την
ενίσχυση της απασχόλησης, την καταπολέµηση της ανερ-
γίας, την διασύνδεση της αγοράς εργασίας µε τις επιχειρή-
σεις και την εύρυθµη λειτουργία αυτών», σελ. 18134 

η) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας: 
i.  µε θέµα: «Κατάρτιση σχεδίου δράσης για την αντιµετώ-

πιση του φαινοµένου της εµφάνισης αρκούδων σε περιοχές
του αστικού ιστού στην Περιφερειακή Ενότητα Καστοριάς»,
σελ. 18136 

ii. µε θέµα: «Αγνοεί, η εγκριτική απόφαση της Ρυθµιστικής
Αρχής Αποβλήτων Ενέργειας και Υδάτων, σχετικά µε την εγ-
κατάσταση πλωτού σταθµού υγροποιηµένου φυσικού αερίου
στον Παγασητικό, την άποψη της τοπικής κοινωνίας, της αυ-
τοδιοίκησης και των επιστηµονικών φορέων», σελ. 18137 

iii. µε θέµα: «Θετικά γνωµοδοτεί η Κυβέρνηση για το LNG

στον Παγασητικό παρά τις αντιδράσεις σύσσωµης της τοπι-
κής κοινωνίας και επιστηµονικών φορέων», σελ. 18137 

iv. µε θέµα: «Υπερκορεσµός ΑΠΕ στον δήµο Αγρινίου»,
σελ. 18139 

θ) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών:  
i. µε θέµα: «Υπερδιπλάσια έκταση του δάσους του Σεϊχ Σου

θα υλοτοµηθεί σε σχέση µε αυτή που εγκρίθηκε αρχικά µε
την Απόφαση  Έγκρισης Περιβαλλοντικών  Όρων», σελ.
18141 

ii. µε θέµα: «Συνεχίζεται η γενικευµένη αγωνία των κατοί-
κων της περιοχής του Κόµµατος Φθιώτιδος απέναντι στον
κίνδυνο επανεµφάνισης πληµµυρικών φαινοµένων αντίστοι-
χων του 2021 - Αναγκαιότητα τοποθέτησης πάνω στις καταγ-
γελίες, προβληµατισµούς και τις ανησυχίες της τοπικής
κοινωνίας και των φορέων της Αυτοδιοίκησης», σελ. 18143 

ι) Προς τον Υπουργό Εθνικής  Άµυνας:, σελ.  
i. µε θέµα: «Προβλήµατα λειτουργίας Κέντρου Εκπαίδευ-

σης Τεχνικού (Κ.Ε.ΤΧ.) στην Πάτρα», σελ. 18144 
ii. µε θέµα: «Χρησιµοποίηση Μη Επανδρωµένων Αεροσκα-

φών (MEA) των ΗΠΑ που Σταθµεύουν στην Λάρισα για την
Υποστήριξη επίθεσης µε Πυραύλους ATACMS στην Κριµαία»,
σελ. 18146 

ια) Προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής
µε θέµα: «Θα ελέγξει επιτέλους η Κυβέρνηση τις καταγγελίες
σε βάρος του Λιµενικού Σώµατος;», σελ. 18148 

ιβ) Προς τον Υπουργό Ανάπτυξης µε θέµα: «Ανάγκη για κα-
τάλληλη µοριοδότηση των πυρόπληκτων παραγωγών-πωλη-
τών που δραστηριοποιούνται σε λαϊκές αγορές του νοµού
Έβρου και επλήγησαν από τις καταστροφικές πυρκαγιές του
Αυγούστου 2023», σελ. 18150 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: 
Η Διαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων καταθέτει

την  Έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού «Οργανισµός Ακαδηµίας
Αθηνών», σελ. 18151 

2. Κατάθεση σχεδίου νόµου: 
Οι Υπουργοί Ανάπτυξης, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-

µικών, Εξωτερικών, Εσωτερικών, Υποδοµών και Μεταφορών,
Δικαιοσύνης και Ψηφιακής Διακυβέρνησης κατέθεσαν στις
5.7.2024 σχέδιο νόµου µε τίτλο «Ενσωµάτωση του άρθρου 1
της Οδηγίας της Ευρωπαϊκής  Ένωσης 20191151κατά το
µέρος που αφορά τους αποκλεισµένους διευθυντές και
άλλες επείγουσες διατάξεις», σελ. 18134

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο. , σελ. 18119 - 18136
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 18136 - 18151
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18123, 18124, 18125,18126, 
18128, 18130, 18131,18132, 
18133, 18134, 18135
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ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 18136, 18137, 18138,18139, 
18140, 18141, 18142,18143, 
18144, 18146, 18148,18149, 
18150, 18151

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Μ. , σελ. 18136, 18137
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 18120, 18121, 18122, 18123
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 18141, 18142
ΓΚΙΚΑΣ Σ. , σελ. 18148, 18149
ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΥ Π. , σελ. 18122, 18123
ΖΑΜΠΑΡΑΣ Μ. , σελ. 18139, 18140, 18141
ΖΑΧΑΡΑΚΗ Σ. , σελ. 18124, 18125
ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ Κ. , σελ. 18134, 18135
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 18145, 18146, 18148
ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ Μ. , σελ. 18128, 18129, 18130
ΜΑΛΑΜΑ Κ. , σελ. 18130, 18131
ΜΑΝΗ-ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ  Ά. , 

σελ. 18150, 18151
ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 18138, 18139
ΜΠΟΥΓΑΣ Ι. , σελ. 18128, 18129, 18130
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 18137, 18138
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 18146, 18147
ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ Π. , σελ. 18132, 18133, 18150
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 18119, 18120, 18121
ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ Ι. , σελ. 18134, 18135, 18143
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ. , σελ. 18136, 18137, 18138,18139, 

18140, 18141
ΣΠΑΝΑΚΗΣ Β. , σελ. 18126, 18127
ΤΑΧΙΑΟΣ Ν., σελ. 18141, 18142, 18143, 18144
ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Χ. , σελ. 18132, 18133
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 18148, 18149
ΤΣΙΡΩΝΗΣ Σ. , σελ. 18124, 18125, 18144, 18145
ΦΩΤΗΛΑΣ Ι. , σελ. 18130, 18131, 18132
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 18126, 18127



Αθήνα, σήµερα στις 8 Ιουλίου 2024, ηµέρα Δευτέρα και ώρα
15.12’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
της Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΟΛΓΑΣ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό της η Γενική Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα τα εξής: 

«Με την παρούσα σάς ενηµερώνουµε σχετικά µε τη συζήτηση
των επικαίρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού
ελέγχου ότι τη Δευτέρα 8 Ιουλίου 2024 οι επίκαιρες ερωτήσεις
που θα συζητηθούν είναι οι εξής: 

Η υπ’ αριθµόν 1181/25-6-2024 επίκαιρη ερώτηση και η υπ’
αριθµόν 4786/20-5-2024 ερώτηση θα απαντηθούν από τον
Υπουργό Υγείας κ. Σπυρίδωνα - Άδωνι Γεωργιάδη.

Οι υπ’ αριθµόν 1194/27-6-2024, 1198/28-6-2024, 1199/28-6-
2024 και 1200/28-6-2024 επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντηθούν
από τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Θεόδωρο Σκυ-
λακάκη.

Η υπ’ αριθµόν 1193/27-6-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από την Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας κ. Σοφία
Ζαχαράκη.

Οι υπ’ αριθµόν 1192/27-6-2024 και 1196/28-6-2024 επίκαιρες
ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Εθνικής Άµυνας
κ. Ιωάννη Κεφαλογιάννη.

Η υπ’ αριθµόν 1202/28-6-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Εσωτερικών κ. Βασίλειο - Πέτρο Σπανάκη.

Η υπ’ αριθµόν 1197/28-6-2024 επίκαιρη ερώτηση και η υπ’
αριθµόν 4424/19-4-2024 ερώτηση θα απαντηθούν από τον Υφυ-
πουργό Υποδοµών και Μεταφορών κ. Νικόλαο Ταχιάο.

Η υπ’ αριθµόν 1178/25-6-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από την Υφυπουργό Ανάπτυξης κ. Άννα Μάνη.

Η υπ’ αριθµόν 4426/231/19-4-2024 ερώτηση και αίτηση κατά-
θεσης εγγράφων θα απαντηθεί από τον Υφυπουργό Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Κωνσταντίνο Καραγκούνη.

Η υπ’ αριθµόν 1208/1-7-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Δικαιοσύνης κ. Ιωάννη Μπούγα.

Η υπ’ αριθµόν 1186/26-6-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Πολιτισµού κ. Ιάσονα Φωτήλα.

Η υπ’ αριθµόν 1203/1-7-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής κ. Στέ-
φανο Γκίκα.

Η υπ’ αριθµόν 1180/25-6-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστα-
σίας κ. Χρήστο Τριαντόπουλο.

Παρακαλούµε όπως προβείτε στις δέουσες ενέργειες προκει-
µένου να ενηµερωθούν τόσο ο Προεδρεύων στη διαδικασία, όσο
και ερωτώντες Βουλευτές». 

Ξεκινάµε τη συζήτηση µε την έκτη µε αριθµό 1181/25-6-2024
επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονί-
κης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ. Νικολάου Παπαδό-
πουλου προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Η επίσηµη
παραδοχή της «ASTRAZENECA» ότι το εµβόλιο κατά του κορω-
νοϊού συνδέεται µε πιθανές παρενέργειες προκαλεί ανησυχία σε
εκατοµµύρια πολίτες που τα έλαβαν».

Θα απαντήσει ο Υπουργός Υγείας κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωρ-
γιάδης.

Κύριε Παπαδόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι πλέον επίσηµο. Η φαρµακευτική εταιρεία

«ASTRAZENECA» αναγνώρισε ότι το εµβόλιο για τον κορωνοϊό
µπορεί να προκαλέσει σοβαρές παρενέργειες, όπως διαταραχές
λειτουργικότητας αιµοπεταλίων, θροµβώσεις και αιµορραγίες. 

Ακολούθως, στις 7 Μαρτίου η «ASTRAZENECA» απέσυρε το
συγκεκριµένο εµβόλιο κατά του κορωνοϊού µετά από πλήθος κα-
ταγγελιών για πρόκληση παρενεργειών, όπως θροµβώσεις, µυο-
καρδίτιδες, περικαρδίτιδες, εγκεφαλικά, ανακοπές, αυτοάνοσα
νοσήµατα, σκλήρυνση κατά πλάκας, ρευµατοειδή αρθρίτιδα,
σύνδροµο Γκιλέν-Μπαρέ, παθήσεις του οπτικού, προσωπικού και
ακουστικού νεύρου κ.ά..

Από τις 24 Μαρτίου του 2021 η «ASTRAZENECA» Ελλάδας είχε
αποστείλει έγγραφο, που αναφέρει ότι το εµβόλιό της προκαλεί
αυτές τις διαταραχές του πηκτικού µηχανισµού και τις διαταρα-
χές των αιµοπεταλίων, µε αριθµό πρωτοκόλλου 648 στον ΕΟΦ
και κοινοποιείται στους ιατρικούς συλλόγους, στις υγειονοµικές
περιφέρειες, στο Υπουργείο Υγείας, στη Γενική Γραµµατεία
Πρωτοβάθµιας Φροντίδας Υγείας, στον ΕΟΔΥ, σε ιατρικές εται-
ρείες και αλλού. 

Εσείς τι πράξετε; Στις 22-4-2021 στον «ALPHA» σε εκποµπή
του Σρόιτερ ο Πρωθυπουργός διαβεβαιώνει ότι τα εµβόλια αυτά
είναι απολύτως ασφαλή και απολύτως αποτελεσµατικά. Το κα-
λύτερο εµβόλιο είναι το γρήγορο εµβόλιο. Το προµοτάρει κανο-
νικά. Και αναφέρεται στο εµβόλιο της «ASTRAZENECA»
ονοµαστικά. Υπάρχει το σχετικό βίντεο. Μπορείτε να το δείτε.

Ο ανήθικος εµπαιγµός των πολιτών συνεχίζεται, έρχεται τώρα
στα χέρια των ειδικών, της Κυβέρνησης και των κυβερνητικών,
µε πρόστιµα, µε τιµωρίες, µε αναστολές, µε υποχρεωτικότητες.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’
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Είπα ανήθικος εµπαιγµός και θυµήθηκα το εξής. Αλήθεια, τι έγινε
µε τα πρόστιµα των ηλικιωµένων; Εννοώ τα κορόιδα, τους τυπι-
κούς συµπολίτες µας, που άλλοι αναγκάστηκαν και άλλοι εξα-
ναγκάστηκαν να τα πληρώσουν. Πόση αδικία πια; Ακόµη και
τώρα που ο ελληνικός λαός σάς έδειξε την απέχθειά του, δεν
λέτε να συµµορφωθείτε; Εάν ήσασταν καλοπροαίρετοι, και χάρη
της συνταγµατικής ισονοµίας και ισότητας των πολιτών, θα
έπρεπε ή να επιστρέψετε στο ακέραιο τα πρόστιµα σε αυτούς ή
αλλιώς να παραιτηθείτε. 

Περιµένω µια απάντηση γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ, αλλά πολύ
φοβάµαι πως δεν ήταν καλοπροαίρετη η στάση σας, αλλά εφαρ-
µόζατε σχέδιο κατά των πολιτών που αντιστάθηκαν στο αφήγηµα
της νεοταξικής πανδηµίας. Όλα στη δίνη του εµβολιασµού. Κα-
νένας δεν ενηµερώθηκε επίσηµα για τις παρενέργειες. Παγκό-
σµια πρωτοτυπία, πρώτα εφαρµόστηκαν τα σκευάσµατα και µετά
µάθαµε για τις παρενέργειές τους. Δεν ξανάγινε αυτό στην ιστο-
ρία της ιατρικής. Σας το διαβεβαιώνω αυτό. Εάν µιλούσες, σε πέ-
ταγαν έξω από τη δουλειά. Αν µιλούσες, ήσουν συνωµοσιολόγος,
ήσουν ψεκασµένος, σου έλεγαν για πρόστιµα, για απολύσεις, για
αντίµετρα και τα συνήθη. Έτσι εκατοµµύρια συµπολίτες µας,
κύριε Υπουργέ, έπαιξαν τη ζωή τους ρώσικη ρουλέτα µε την
υγεία τους και την υγεία των παιδιών τους. 

Ερωτάσθε, κύριε Υπουργέ, τα εξής. Τι έχετε να απαντήσετε
σήµερα, µετά από αυτές τις αποκαλύψεις, στους πολίτες που
διαβεβαιώνατε ότι τα εµβόλια, που µανιωδώς προωθούσατε από
πρωθυπουργικά χείλη, ήταν απολύτως ασφαλή και απολύτως
αποτελεσµατικά και αποκρύπτατε τους κινδύνους που από το
2021 η «ASTRAZENECA» σάς ενηµέρωσε ότι είχαν.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Υγείας κ Σπυρίδων - Άδωνις Γεωρ-

γιάδης.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευ-

χαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Μου κάνει πάντα πάρα πολύ µεγάλη εντύπωση εγώ, ένας κά-

τοχος πτυχίου από το Ιστορικό και Αρχαιολογικό να πρέπει να
εξηγώ αυτονόητα ιατρικά πράγµατα σε έναν χειρουργό. Και χαί-
ροµαι που είναι στην Αίθουσα και η κ. Λινού, καθηγήτρια ειδική
στα θέµατα αυτά και µπορεί να κρίνει αν αυτά που λέει ο ιστορι-
κός στέκουν ή αυτά που λέει ο γιατρός. 

Πρώτον και κυριότερον, από τα τρία κατά βάσιν εµβόλια που
χρησιµοποιήθηκαν για την αντιµετώπιση της πανδηµίας, τα δύο
ήταν από την καινούργια τεχνολογία της mRNA, το τρίτο της
«ASTRAZENECA» ήταν συµβατικής τεχνολογίας, όπως όλα τα
εµβόλια που κάνουµε εδώ και δεκαετίες, αγαπητέ γιατρέ.

Εµβόλιο τύπου «AstraZeneca» έχετε κάνει και εσείς και τα παι-
διά µας και τα παιδιά σας, και εγώ και όλοι, γιατί το εµβόλιο αυτό
ακολούθησε την πεπατηµένη της παλαιάς τεχνολογίας, αντίθετα
µε τα άλλα δύο που ακολούθησαν την τεχνολογία mRNA που
είναι κάτι τελείως διαφορετικό και αποτελεί µια µεγάλη πρόοδο
της επιστηµονικής γνώσης. 

Δεύτερον, όταν κυκλοφόρησε το εµβόλιο της «ASTRAZE-
NECA» είχε προειδοποιητική ένδειξη ότι µπορεί να προκαλέσει
επιπλοκές και µάλιστα στην Ελλάδα είχαµε και έναν θάνατο επι-
βεβαιωµένο από αυτό το εµβόλιο µιας γυναίκας, αν θυµάµαι
καλά, στην Κρήτη, η οποία είχε αποκτήσει επιπλοκές από το εµ-
βόλιο της «ASTRAZENECA».

Άρα, τίποτα καινούργιο δεν έχει γίνει γνωστό σήµερα. Ήταν
γνωστό από την αρχή ότι το εµβόλιο αυτό σε ένα πολύ µικρό κλά-
σµα ανθρώπων µπορεί να προκαλέσει παρενέργειες, κυρίως
θροµβώσεις λόγω του τρόπου µε τον οποίο λειτουργούσε. Αυτό
ήταν γνωστό στην ιατρική κοινότητα, γνωστό στον κόσµο, γνω-
στό στους πάντες. 

Η απόσυρση του εµβολίου της «ASTRAZENECA» για τον
COVID τώρα είναι αποτέλεσµα κάποιων γενικευµένων επιπλοκών;
«Όχι» είναι η απάντηση. Όχι. Ο λόγος που απεσύρθη το εµβόλιο
της «ASTRAZENECA» είναι γιατί πια δεν χορηγείται. Γιατί δεν χο-
ρηγείται; Διότι στην αντιµετώπιση της πανδηµίας έχει επικρατή-
σει στην παγκόσµια αγορά το εµβόλιο mRNA της «PFIZER». Αυτό
έχει γίνει αποκλειστικά κατά 100% και παγκόσµια το εµβόλιο που

χρησιµοποιούν οι άνθρωποι που θέλουν να προστατευθούν από
την πανδηµία του COVID-19, από τον ιό του COVID-19. 

Κατά συνέπεια, το εµβόλιο της «ASTRAZENECA», το οποίο
ήταν αποτέλεσµα παλαιάς τεχνολογίας, είχε µείνει κοινώς στα
αζήτητα. Δεν το χρησιµοποιούσε κανένας, δεν το αγόραζε κανέ-
νας, δεν το χορηγούσε κανένας σε κανέναν. Ως αποτέλεσµα
αυτού, η εταιρεία αυτή απέσυρε το εµβόλιο αυτό από την κυκλο-
φορία καθ’ όσον, ούτως ή άλλως, για να συνεχίσει να υπάρχει,
θα έπρεπε να βγάζει διαρκώς επικαιροποιηµένες εκδοχές για τις
νέες παραλλαγές του COVID-19, πράγµα που δεν συνέφερε την
εταιρεία αφ’ ης στιγµής όλοι αγόραζαν το εµβόλιο της «PFIZER»
το οποίο βγαίνει πολύ πιο γρήγορα και είναι, όπως εξήγησα, της
νέας τεχνολογίας mRNA. 

Άρα, η ερώτησή σας για άλλη µία φορά προκαλεί συνωµοσιο-
λογία µε σκοπό να κοροϊδέψετε τους ανθρώπους για να σας ψη-
φίζουν. Ουδεµία ανησυχία έχετε όσον αφορά την υγεία των
συµπολιτών σας –και κλείνω µ’ αυτό- καθ’ όσον αποκλείεται ως
γιατρός να µη γνωρίζετε ότι δεν υπάρχει κανένα εµβόλιο που να
ευθύνεται -µέχρι σήµερα στην παγκόσµια βιβλιογραφία- για καµ-
µία παρενέργεια τρία χρόνια µετά από τη χορήγησή του, αλλά
όλες οι παρενέργειες που προσµετρώνται εξαντλούνται σε µερι-
κούς µήνες από τη χορήγησή του και όχι, βεβαίως, σε τρία χρό-
νια από τη χορήγησή του. Δεν υπάρχει ούτε µία αναφορά στην
παγκόσµια βιβλιογραφία για κανένα εµβόλιο που να το κρατάει
κάποιος σε παρακολούθηση παρενεργειών µετά από τρία χρό-
νια.

Κοινώς, όλη η ερώτησή σας ανήκει στη σφαίρα της συνωµο-
σιολογίας και όχι, φυσικά, στη Βουλή των Ελλήνων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ορίστε, κύριε Παπα-
δόπουλε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, ας µιλήσουµε
µε στοιχεία.

Όλα τα εµβόλια είχαν mRNA. Τώρα το πώς το πρόσφερε το
κάθε εµβόλιο είναι άλλο. Είχε τη γονιδιακή πληροφορία το κάθε
εµβόλιο. Ας µιλήσουµε µε στοιχεία και όχι όπως κάνουν εδώ οι
γνωστοί ακαταδίωκτοι πολιτικοί που λένε µε θεωρητικά µοντέλα
«Αν δεν εµβολιαζόσασταν, θα πεθαίνατε, θα αρρωσταίνατε, θα
σβήνατε από τον χάρτη».

Με στοιχεία, λοιπόν, της ΕΛΣΤΑΤ, τα συγκεκριµένα εµβόλια για
να χαρακτηριστούν ως «εµβόλια» -τα ξέρουν οι συνάδελφοι- άλ-
λαξε ακόµα και ο ορισµός στην Παγκόσµια Οργάνωση Υγείας.
Δεν έχω χρόνο για να σας το αναλύσω. Κατά δεύτερον, η τεχνική
της mRNA τεχνολογίας είναι γνωστή εδώ και είκοσι χρόνια και
εφαρµόστηκε στους καρκινοπαθείς. Όµως, ούτε για τους καρκι-
νοπαθείς τέταρτου σταδίου δεν πήρε ποτέ κανονική άδεια. Και
εµείς εδώ θέλαµε να το υποχρεώσουµε στα παιδιά, στους έφη-
βους, που η νοσηρότητα και η θνησιµότητα ήταν περίπου κοντά
στο 0%. 

Δεν έχω ακούσει, κύριε Υπουργέ µου, κανένας να µετάνιωσε
που δεν έκανε το εµβόλιο. Αντίθετα, έχω ακούσει πάρα πολλούς
να µετάνιωσαν που το έκαναν.

Πρώτο στοιχείο: Ο ΕΟΦ το 2023 από τις πενιχρές, ελάχιστες
δηλαδή, «κίτρινες κάρτες» αναφέρει ότι για το 2022 έχουµε χίλιες
εξακόσιες τριάντα τρεις παρενέργειες, εκ των οποίων οι τριακό-
σιες σαράντα τέσσερις είναι σοβαρές. Αναφέρεται σε εξήντα
τρεις θανάτους. Το 40% απ’ αυτές τις παρενέργειες αφορούν σε
ανθρώπους νέους από τριάντα έως σαράντα εννέα ετών και έξι
στις δέκα ήταν γυναίκες. Ο ΕΟΦ βασίστηκε µόνο –το ξαναλέω
αυτό, ακούστε το- στις ελάχιστες «κίτρινες κάρτες» που συµπλή-
ρωναν ελάχιστοι θαρραλέοι συνάδελφοι, που τότε όλα τα
έσκιαζε η φοβέρα. Δηλαδή, τους έδιωχναν από τη δουλειά.

Γνωρίζουµε ότι συµπληρώθηκε µόνο στην Αγγλία το 2% των
καρτών. Έτσι λέει ο επικεφαλής των γενικών γιατρών. Εδώ είναι
υποδεκαπλάσια. Δηλαδή, είδαµε µόνο την κορυφή του παγόβου-
νου. Καθηγητής Φαρµακολογίας, όταν αποπειράθηκε να προτρέ-
ψει τους συναδέλφους να συµπληρώσουν «κίτρινες κάρτες»,
βρέθηκε διωκόµενος από την ελληνική δικαιοσύνη. Η δε Ελληνική
Παιδιατρική Εταιρεία οδηγήθηκε σε µια ανήκουστη οδηγία στους
συναδέλφους παιδιάτρους να υποβαθµίζουν σκόπιµα τις παρε-
νέργειες των mRNA εµβολίων, για να τονίσουν µόνο τις συνέ-
πειες της νόσου COVID στα παιδιά που η θνητότητα, όπως είπα,
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πλησίαζε το 0%, ώστε να µην έχουµε πρόβληµα στον απρόσκο-
πτο εµβολιασµό. 

Συνεχίζω µε τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ. Να δω αυτά πώς θα τα
διαψεύσετε. Κυρία Πρόεδρε, πριν τα µνηµόνια, αν δείτε τον µέσο
όρο στη θνητότητα της Ελλάδας, είχαµε εκατό µε εκατόν πέντε
χιλιάδες θανάτους κάθε χρόνο. Τρεις µε πέντε χιλιάδες διαφέ-
ρουν από χρόνο σε χρόνο. 

Μετά, µε τα ζωοφόρα µνηµόνια που υπογράψατε οι µνηµονια-
κές κυβερνήσεις, η θνητότητα, κύριε Υπουργέ µου, ανέβηκε στις
εκατόν είκοσι δύο χιλιάδες κατά µέσο όρο. Είναι στανταρισµένα
τα νούµερα, τα έκαναν σοβαροί επιστήµονες και θα σας τα πα-
ραθέσω. Ανέβηκε, λοιπόν, η θνητότητα στις εκατόν είκοσι δύο χι-
λιάδες. 

Έρχεται το έτος 2020 που δεν είχαµε τα σωτήρια εµβόλια –ξέ-
ρουν οι λοιµωξιολόγοι, µία λοίµωξη τότε που ήταν πιο επιθετική
µε το στέλεχος της Γιουχάν, το στέλεχος Δ’, κ.λπ.- είχαµε εκατόν
τριάντα χιλιάδες θανάτους το 2021. Δηλαδή, είχαµε έξι χιλιάδες
θανάτους που θεωρήθηκαν και αποδόθηκαν όντως στη νόσο του
COVID.

Το 2021, όµως, τι έγινε; Οι θάνατοι εκτοξεύτηκαν. Είχαµε εκα-
τόν σαράντα τρεις χιλιάδες επτακόσιους θανάτους. Είχαµε 17%-
18% αύξηση της θνητότητας. Πού οφείλεται αυτό; Στον
πληθυσµό εκείνη τη χρονιά εκτοξεύτηκαν δεκαεπτά εκατοµµύρια
πεντακόσιες χιλιάδες δόσεις mRNA εµβολίων. 

Έρχεται η επόµενη χρονιά του 2022 και η θνητότητα υποχωρεί
στο 14%, πάλι αυξηµένη, αλλά δεν είναι 17%, είναι 14%. Τότε χο-
ρηγήθηκαν µόνο δεκατέσσσερα εκατοµµύρια δόσεις εµβολίων.
Από τα δεκαεπτά εκατοµµύρια πεντακόσιες χιλιάδες, πάµε στα
δεκατέσσερα εκατοµµύρια.

Το έτος 2023 µειώνεται η θνητότητα στις εκατόν είκοσι επτά
χιλιάδες πεντακόσιους ενενήντα έναν θανάτους, δηλαδή 3,8%
αύξηση της θνητότητας, αλλά τότε οι ενέσεις που εκτοξεύτηκαν
στον πληθυσµό ήταν µόλις τριακόσιες χιλιάδες από τα δεκαεπτά
εκατοµµύρια πεντακόσιες χιλιάδες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Συντοµεύετε, όµως,
κύριε συνάδελφε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι πολύ σηµαντικά αυτά τα
στοιχεία, αγαπητή µου κυρία Πρόεδρε και είναι σηµαντικά για
τον ελληνικό λαό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ναι, αλλά ο χρόνος
είναι χρόνος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Θα αναφέρω το link που µπο-
ρούν να τα δουν. Τα λέει ένας πολύ σπουδαίος καρδιολόγος, ο
κ. Κωνσταντίνος Αρβανίτης. Έχουν δηµοσιευτεί. Είναι οξυδερκέ-
στατος και πανέξυπνος γιατρός που δεν τρώει κουτόχορτο. 

Επίσης –για να µη µακρηγορώ-, στην Αγγλία η πιο σπουδαία
στατιστική υπηρεσία στον κόσµο το αποδεικνύει και ανάλογα µε
τον αριθµό των δόσεων. Με την πρώτη δόση, τη δεύτερη, την
τρίτη, την τέταρτη, αποδεικνύει το πώς ανεβαίνει η θνητότητα. 

Σας τα καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Παπαδόπουλος κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κύριοι, περιµένουµε απόδοση της δικαιοσύνης σε αυτούς που
έχασαν άδικα τη ζωή τους και σε αυτούς που κυνηγήθηκαν, κύριε
Υπουργέ, από το Υπουργείο σας και εξοντώθηκαν εργαστηριακά
και µισθολογικά. 

Ο ελληνικός λαός ζητά εδώ και τώρα δικαίωση και δικαιοσύνη. 
Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, ορί-

στε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κατ’

αρχάς ως προς το αν έχει mRNA τεχνολογία το εµβόλιο της
«ASTRAZENECA». Ένα απλό Google search στη Wikipedia, για-
τρέ, αρκεί για να διαβάσετε πώς δουλεύει αυτό το εµβόλιο.
Όπως θα µπείτε στη Wikipedia, θα πείτε «µηχανισµός εµβολίου
covid-Astrazeneca». Λειτουργεί µε έναν αδενοϊό ο οποίος µετα-
φέρει τις σχετικές πληροφορίες.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Περιτύλιγµα είναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν

έχει απολύτως καmµία σχέση, κύριε. Η mRNA τεχνολογία είναι
µια νέα τεχνολογία που πάει και αλλάζει την πληροφορία µέσα
στο ανθρώπινο κύτταρο. Ο αδενοϊός είναι σύστηµα που χρησι-
µοποιείται σε εκατοντάδες άλλου τύπου εµβόλια που έχουµε
κάνει χρήση εδώ και δεκαετίες. Μην κοροϊδεύετε επιτέλους τον
κόσµο. Δεν έχει καmµία σχέση το ένα µε το άλλο. Δεν µπορεί να
έχετε πάρει πτυχίο ιατρικής και να µην το καταλαβαίνετε και να
το καταλαβαίνω εγώ. Να ελέγξουµε τα πτυχία αν δεν το καταλα-
βαίνετε. 

Τρίτον, δεν µπορείτε να έρχεστε στη Βουλή και να λέτε «αυτός
ο γιατρός είναι θαρραλέος και ο άλλος δεν είναι» επειδή συµφέ-
ρει εσάς. Κάνατε το ερώτηµα. Ξέρετε πολλούς που µετάνιωσαν
που έκαναν το εµβόλιο, κανέναν που µετάνιωσε που δεν το
έκανε.  Μα, είναι τώρα αυτό σοβαρό επιχείρηµα. Αυτός που δεν
το έκανε και ευτυχώς δεν ασθένησε, θεωρεί ότι δεν ασθένησε
γιατί δεν το έκανε. Αυτός που δεν το έκανε και πέθανε δεν είναι
εδώ για να µας πει αν µετάνιωσε. Η θνησιµότητα στους ανθρώ-
πους που δεν έχουν κάνει εµβόλιο σύµφωνα µε τα στοιχεία του
ΕΟΔΥ, σας λέω, είναι τριάντα φορές µεγαλύτερη.  Και θέλετε να
πάρετε κόσµο στον λαιµό σας. Κι ενώ τώρα έχουµε νέα έξαρση
της πανδηµίας, µε καινούργιο στέλεχος και έχουµε πάλι µεγάλη
ροή στα νοσοκοµεία, συνεχίζετε στη Βουλή να µεταδίδετε συνω-
µοσιολογίες και να παίρνετε κόσµο στον λαιµό σας για να κερδί-
ζετε ψήφους. Απόδειξη ότι δεν ξέρατε ότι το εµβόλιο της
«ASTRAZENECA» δεν είναι mRNA. 

Τρίτον, αναφέρεται για τα Πρακτικά: Στις 7-4-2021 ο ΕΜΑ, ο
Ευρωπαϊκός Οργανισµός Φαρµάκων, επεσήµανε την πιθανότητα
της πολύ σπάνιας, περίπου 1 στις 100.000, παρενέργειας του εµ-
βολίου της «ASTRAZENECA» για τις θροµβώσεις. Δεν είναι κάτι
που µαθαίνουµε σήµερα που απεσύρθη το εµβόλιο. Είναι κάτι
που το ξέραµε όταν πήρε άδεια κυκλοφορίας. 

Τέταρτον, λέτε «άλλαξε όλος ο τρόπος που αδειοδοτούνταν
τα εµβόλια, για εµβόλια της πανδηµίας». Χαίρω πολύ. Δεν ξέρετε
ότι ένα φάρµακο, ένα εµβόλιο για να πάρει κανονικά έγκριση
περνάει κλινικές µελέτες ετών; Δεν ξέρετε ότι τότε παγκοσµίως
συµφωνήθηκε µια ταχεία διαδικασία για να µπορέσουν οι κοινω-
νίες να βγουν γρήγορα απ’ τις καραντίνες; Είναι αυτό κάτι κρυφό
που είπατε ή είναι µια παγκόσµια απόφαση τόσο του FDA, όσο
και του EMA, όσο και του κινεζικού αντίστοιχου οργανισµού, όσο
και του ρωσικού αντίστοιχου οργανισµού που έβγαλαν ταχείες
διαδικασίες έγκρισης για να αντιµετωπίσουµε το πρωτοφανές
φαινόµενο της πανδηµίας; Έρχεστε στη Βουλή και κραδαίνετε
µία δηµόσια απόφαση όλων των διεθνών οργανισµών φαρµάκου
που πράγµατι έβγαλαν ταχύτερη διαδικασία έγκρισης για αυτά
τα εµβόλια και την παρουσιάζετε ως δήθεν µια δική σας µεγάλη
ανακάλυψη. 

Τέλος, αναφερθήκατε στην ΕΛΣΤΑΤ και πραγµατικά, είναι αυτό
που κάνετε πέραν πάσης φαντασίας. Βελτίωση του προσδόκιµου
επιβίωσης στην Ελλάδα κατά έξι µήνες. Μετά από µείωση του
προσδόκιµου επιβίωσης λόγω COVID-19, το 2019 το προσδόκιµο
ζωής στην Ελλάδα ήταν τα 81,7 έτη και το 2021 ήταν 80,2. Ο
λόγος που έπεσε το προσδόκιµο της ζωής µας από το 2019 στο
2021 κατά ενάµιση χρόνο ήταν η πανδηµία. Και σήµερα το 2023
ανέβηκε το προσδόκιµο επιβίωσης στο 80,8. Δηλαδή, κερδίσαµε
από τον ενάµιση χρόνο τους έξι µήνες µέσα σε έναν χρόνο. Άµα
συνεχίσουµε σ’ αυτόν τον ρυθµό σε δυο περίπου χρόνια από σή-
µερα θα είµαστε στο προσδόκιµο ζωής που είχαµε πριν από την
πανδηµία. Δηλαδή, για να το καταλάβει ο κόσµος και όσοι, δυ-
στυχώς, σας ακούνε, ήρθε η πανδηµία, επειδή προκάλεσε ξαφ-
νικά πολλούς θανάτους έπεσε το προσδόκιµο της ζωής µας κατά
ενάµιση χρόνο. Έφυγε η πανδηµία και ανεβαίνει πάλι το προσ-
δόκιµο της ζωή µας και επιστρέφει εκεί που ήταν. 

Σας ερωτώ, γιατρέ. Εννέα στους δέκα συµπολίτες µας έχουν
κάνει τουλάχιστον µία δόση εµβολίου. Εάν αυτό το εµβόλιο ήταν
τόσο καταστροφικό θα ανέβαινε το προσδόκιµο ζωής ενός πλη-
θυσµού που οι εννέα στους δέκα έχουν κάνει το εµβόλιο; Επι-
στήµονας είστε. Στοιχειώδη µαθηµατικά δεν µπορεί να µην
καταλαβαίνετε. Πλέον το εµβόλιο κατά της πανδηµίας COVID-19
είναι το πιο δοκιµασµένο εµβόλιο στην ιστορία. Αν ήταν υπεύ-
θυνο για όλα αυτά τα τέρατα που διακινείτε, οι µισοί που ξέρω
θα είχαν πεθάνει.  Δεν έχουν πεθάνει, όµως, και το προσδόκιµο
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της ζωής ανεβαίνει. Άρα, δεν έχει βλάψει τους ανθρώπους όσο
συνεχώς λέτε για να κάνετε καριέρα. Σταµατήστε, λοιπόν, να το
κάνετε γιατί έχετε πάρει όρκο στον Ιπποκράτη να µην οδηγείτε
τους ανθρώπους στην καταστροφή τους. Έχετε πάρει όρκο να
τους βοηθάτε να επιζήσουν. Και σας λέω τώρα έχουµε νέα
έξαρση της πανδηµίας και το εµβόλιο είναι απολύτως απαραί-
τητο σε ευπαθείς οµάδες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε. 
Θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 4786/20-5-2024 ερώτηση

του κύκλου αναφορών-ερωτήσεων της Βουλευτού Λακωνίας της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ – Κίνηµα Αλλαγής», κ. Πα-
ναγιώτας Γρηγοράκου προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Νο-
σοκοµείο Μολάων: Ώρα µηδέν».

Κυρία Γρηγοράκου, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ (ΝΑΓΙΑ) ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, στις 20 Μαΐου 2024 είχα καταθέσει µια ερώ-

τηση στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου σχετικά µε το
Νοσοκοµείο των Μολάων σε συνέχεια και µιας επιστολής της
οποίας λάβαµε από τον Σύλλογο Εργαζοµένων Μολάων. Επιβε-
βαιώθηκε µέσα στην επιστολή αυτό το οποίο όλοι γνωρίζαµε, η
διαρκώς, δηλαδή, επιδεινούµενη κατάσταση του νοσοκοµείου
ενώ, παράλληλα, µέσα στην επιστολή προµηνυόταν η εκ νέου
υποβάθµισή του θέτοντας σε κίνδυνο και τη µελλοντική του λει-
τουργία. Η ερώτηση αυτή έµεινε αναπάντητη και αυτός είναι ο
λόγος που τη φέρνουµε ενώπιον σας ως επίκαιρη. Όπως, επίσης,
αναπάντητα έχουν µείνει και τα πολλά προβλήµατα τα οποία έχει
το Νοσοκοµείο των Μολάων, τα οποία, δυστυχώς, από την ηµέρα
που δηµοσιοποιήθηκε η επιστολή αυτή και που καταθέσαµε την
πρώτη µας ερώτηση, έχουν αυξηθεί. Και εννοούµε ότι έχουν αυ-
ξηθεί διότι τα δεδοµένα είναι πολύ διαφορετικά. 

Στις 20 Μαΐου υπήρχε µία αναισθησιολόγος η οποία, βέβαια,
είχε µετακινηθεί στο Νοσοκοµείο της Σπάρτης. Ωστόσο ερχόταν
κάποιες ηµέρες και είχε τα καθήκοντά της στο Νοσοκοµείο Μο-
λάων. Και τότε µιλούσε ο σύλλογος εργαζοµένων για µία υπολει-
τουργία η οποία υπήρχε στον χειρουργικό τοµέα. Δυστυχώς,
σήµερα το θέµα είναι το εξής. Δεν υπάρχει καθόλου αναισθησιο-
λόγος. Παραιτήθηκε. Εκκρεµεί, βέβαια, η δηµοσίευση του σχετι-
κού ΦΕΚ. Άρα, λοιπόν, αυτό σηµαίνει ότι δεν έχουµε µια
υπολειτουργία του χειρουργικού τοµέα. Δεν έχουµε καθόλου λει-
τουργία. Φυσικά, υπάρχουν κι άλλες ελλείψεις των νοσοκοµείων
σε ειδικότητες πρώτης γραµµής: χειρουργός, ορθοπεδικός, γυ-
ναικολόγος. Είναι σαφές, όµως, ότι µε αυτό το οποίο συµβαίνει
στη χειρουργική δεν µπορεί να υπάρξει προγραµµατισµός τακτι-
κών χειρουργείων, δεν µπορούν να γίνουν έκτακτα και επείγοντα
χειρουργεία, ακόµα και όταν εφηµερεύει το νοσοκοµείο. Εφηµε-
ρεύει, δηλαδή, κάποιος χειρουργός ή ορθοπεδικός. Και, φυσικά,
επισηµαίνω ότι αφού δεν υπάρχει αναισθησιολόγος ακόµα και
σε κάποια έκτακτα περιστατικά, όπως για παράδειγµα σε ένα
τροχαίο, το οποίο ενδεχοµένως χρειάζεται µια διασωλήνωση για
να πάει είτε στο Νοσοκοµείο της Σπάρτης είτε σε άλλο νοσοκο-
µείο, δυστυχώς, γίνεται από κάποιον άλλο γιατρό ή από κάποιον
αγροτικό. 

Υπήρχε µια πρόταση της διοίκησης του Νοσοκοµείου Σπάρτης
στις 20 Μαΐου ώστε τα τακτικά χειρουργεία των Μολάων να γί-
νονται πλέον στο Νοσοκοµείο της Σπάρτης. Και αυτό, λοιπόν, συ-
νέβαινε και πράγµατι συµβαίνει και τώρα. Όλα τα χειρουργεία
γίνονται στο Νοσοκοµείο της Σπάρτης. Δηλαδή, τα προκαθορι-
σµένα για το Νοσοκοµείο των Μολάων. Και αυτό το οποίο, βέ-
βαια, µας ανησυχεί είναι ότι έχουµε διαβάσει διάφορα
δηµοσιεύµατα ότι σχετικά µε τον υγειονοµικό χάρτη και τον νέο,
τον οποίο θα φέρετε ως Κυβέρνηση, βασικό κριτήριο για τα νο-
σοκοµεία είναι ο αριθµός των χειρουργείων τα οποία κάνουν.
Άρα, λοιπόν, αυτό έχει αρχίσει και ανησυχεί πάρα πολύ όχι µόνο
τους εργαζόµενους αλλά και την ίδια την τοπική κοινωνία. Φυ-
σικά, θα πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν κάτι το οποίο σας είχαµε
πει και στη συνάντηση την οποία είχαµε τον προηγούµενο καιρό,
ότι µιλάµε για νοσοκοµείο το οποίο εξυπηρετεί σαράντα χιλιάδες
κατοίκους, όλο το «δεξί πόδι» της Λακωνίας, τη Νεάπολη, την
Ελαφόνησο και, φυσικά, λαµβάνουµε περιστατικά και από τα Κύ-
θηρα, καθότι µπορεί να έχουν νοσοκοµείο, µπορεί διοικητικά να

ανήκουν στην Αττική, ωστόσο το πιο κοντινό σηµείο στην ηπει-
ρωτική µας χώρα είναι το Νοσοκοµείο των Μολάων. Άρα, λοιπόν,
αυτό το οποίο παρατηρούµε είναι ότι σήµερα δεν έχουµε αναι-
σθησιολόγο σε µια απόσταση εκατό χιλιοµέτρων. 

Ακριβώς, λοιπόν, γι’ αυτόν τον λόγο θα θέλαµε να µας απαν-
τήσετε σε ποιες ενέργειες πρόκειται να προβείτε προκειµένου
να υπάρξει άµεσα αναισθησιολογική κάλυψη για το Νοσοκοµείο
Μολάων και να σταµατήσουν οι µετακινήσεις των γιατρών που
οδηγούν σε υποστελέχωση και σε επισφαλείς και ακάλυπτες
εφηµερίες ολόκληρων τοµέων. Ποια είναι η θέση του Υπουργείου
για την κατάσταση που έχει δηµιουργηθεί σήµερα σχετικά µε τα
προγραµµατισµένα χειρουργεία του Μολάων. Αυτή η κατάσταση
θέτει σε κίνδυνο τη µελλοντική λειτουργία του νοσοκοµείου;

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):

Κυρία συνάδελφε, κατ’ αρχάς µου δίνεται η ευκαιρία, για άλλη
µια φορά στη Βουλή, να πω συλλυπητήρια για τον θάνατο του
πατρός σας. Είχα εξαιρετική σχέση µαζί του, µεγάλο σεβασµό
και θεωρώ ότι προσέφερε πάρα πολλά στο ελληνικό κράτος,
στην Ελληνική Δηµοκρατία και στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. 

Έρχοµαι στην ερώτησή σας. Ο Νοµός Λακωνίας είναι ένας γρί-
φος, όχι οι Μολάοι, στο σύνολο ο Νοµός Λακωνίας. Πρέπει να
σας πω ότι µέσα σε αυτή την εβδοµάδα, καλώς εχόντων των
πραγµάτων, θα υπογράψω την κοινή υπουργική απόφαση µαζί
µε το Υπουργείο των Οικονοµικών για το νέο πλαίσιο των άγονων
περιοχών. Μία από τις προβλέψεις που βάζουµε µέσα σε αυτή
την κοινή υπουργική απόφαση είναι ότι αν σε κάποια περιοχή
έχουµε ένα νοσοκοµείο που διαρκώς οι προκηρύξεις που κά-
νουµε βγαίνουν άγονες, αυτή η περιοχή αυτόµατα πέφτει σε κα-
θεστώς άγονης περιοχής και προστίθενται στις αµοιβές τα
ωφελήµατα τα οποία προβλέπουµε είτε για την άγονη Α είτε για
την άγονη Β. Και µάλιστα, αυξάνουµε κατά πολύ αυτά τα ωφε-
λήµατα σε αυτή την υπουργική απόφαση, καθ’ όσον το νούµερο
ένα πρόβληµα που αντιµετωπίζω ως Υπουργός Υγείας σήµερα
ως προς το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, είναι η στελέχωσή του µε
ανθρώπινο δυναµικό. Και δεν έχω λόγο να πω ψέµατα. 

Θα σας πω µόνο, αφού κάνω µια σύνοψη τι συµβαίνει στους
Μολάους, ότι από τους τρεις γενικούς χειρουργούς, ο ένας ζή-
τησε µακροχρόνια αναρρωτική άδεια µε σοβαρό πρόβληµα
υγείας, από τους τρεις ορθοπεδικούς, ο ένας ζήτησε άδεια άνευ
αποδοχών, επίσης λόγω προβλήµατος υγείας, οι άλλοι δύο ειδι-
κευµένοι βγήκαν σε ταυτόχρονη αναρρωτική άδεια και έχουν
επανέλθει στα καθήκοντά τους από 10 και 22 Μαΐου, αντίστοιχα.
Ο ουρολόγος των Μολάων πραγµατοποιεί πρωινά και τακτικά ια-
τρεία στους Μολάους και εφηµερεύει στη Σπάρτη. Ο ένας µαι-
ευτήρας γυναικολόγος που υπήρχε παραιτήθηκε και από 1η

Ιουλίου αναλαµβάνει υπηρεσία σε άλλο φορέα εκτός Λακωνίας.
Και ως προς την αναισθησιολογία που είπατε, η µοναδική αναι-
σθησιολόγος που υπηρετούσε από 14-3-23 υπέβαλε παραίτηση
στις 29 Μαΐου ’24 και της έχει χορηγηθεί εξ αυτού η νόµιµη κα-
νονική άδεια. 

Σηµειώστε ότι για τους Μολάους ζητήθηκαν και εγκρίθηκαν
τρεις θέσεις, η µία εσωτερικής παθολογίας µε βαθµό επιµελητή
Α, άγονη, η δεύτερη αναισθησιολογίας µε βαθµό διευθυντού -µε
υψηλότερες αµοιβές, δηλαδή- εκηρύχθη άγονη και η τρίτη, ακτι-
νολογίας µε βαθµό επιµελητή Α, εκηρύχθη άγονη. Στην τρίτη,
επειδή η υποψήφια που ζήτησε διεκδικούσε τη θέση σε ανώτερο
βαθµό, το επαναπροκηρύσσουµε µε ανώτερο βαθµό για να µπο-
ρεί η ακτινολόγος αυτή που έχει δείξει ενδιαφέρον να προσλη-
φθεί στο Νοσοκοµείο των Μολάων. Αλλάζουµε δηλαδή την
προκήρυξη για να µπορεί η ακτινολόγος που ενδιαφέρεται να
έρθει.

Άρα, όσα λέτε είναι πραγµατικά, είναι εις γνώσιν µας, προσπα-
θούµε να βρούµε λύση. Το αίτηµα να γίνει η περιοχή άγονη είναι
αίτηµα και των Βουλευτών Λακωνίας από τη Νέα Δηµοκρατία,
που την κατέθεσαν ως αίτηµα στο γραφείο µου και έγινε δεκτό
µε την απόφαση που θα υπογράψω αυτή την εβδοµάδα, ακριβώς
για να µπορούµε να δώσουµε επιπλέον χρήµατα και κίνητρα για
να πάνε στον Νοµό Λακωνίας. Οφείλω να σας πω -αν και είµαι
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βέβαιος ότι το ξέρετε- ότι εκτός από τους Μολάους, έχουµε τε-
ράστιο πρόβληµα στο Νοσοκοµείο Σπάρτης. 

Θα µοιραστώ µαζί σας και µια επιπλέον σκέψη στη δευτερο-
λογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Γρηγοράκου,
έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ (ΝΑΓΙΑ) ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΥ: Ευχαριστούµε πάρα
πολύ, κύριε Υπουργέ. Νοµίζω, όπως είπατε και εσείς, ήταν πάγιο
αίτηµα της κοινωνίας µας να χαρακτηριστεί το Νοσοκοµείο της
Σπάρτης άγονο. Είναι κάτι το οποίο το είχαµε συζητήσει και στη
συνάντηση την οποία είχαµε κάνει. Το έχουν πει όλοι οι Βουλευ-
τές και το είχα καταθέσει και σε τροπολογία σχετική σε άλλο νο-
µοσχέδιο του Υπουργείου Υγείας. Γιατί, πράγµατι, είναι ένα
µεγάλο θέµα αυτό το οποίο υπάρχει. Πράγµατι, προκηρύσσονται
θέσεις και γνωρίζουµε όλοι ότι είναι άγονες. Είναι πάρα πολλά
χρόνια άγονες και γι’ αυτό περιµέναµε µια απάντηση από την
πλευρά του Υπουργείου, διότι το ότι ήταν άγονες, τελικώς, δεν
ήταν λύση στο πρόβληµά µας.

Άρα, λοιπόν, µετά χαράς θα περιµένουµε όλη την κοινή υπουρ-
γική απόφαση την οποία θα υπογράψετε. 

Ένα ερώτηµα το οποίο θα ήθελα να κάνω ακόµη είναι το εξής:
Γνωρίζουµε ότι οι προκηρύξεις γίνονται δύο φορές τον χρόνο.
Αυτό παίρνει ένα µεγάλο χρονικό διάστηµα µέχρι αυτές να πλη-
ρωθούν και να έχουµε νέους γιατρούς. Εποµένως, θα θέλαµε να
κάνουµε µια ερώτηση αν θα υπήρχε από την πλευρά του Υπουρ-
γείου κάποια έγκριση αιτηµάτων επικουρικών γιατρών -τα οποία
µπορεί να έχουν κατατεθεί- και αν θα υπάρχουν εγκρίσεις πιστώ-
σεων για επικουρικούς γιατρούς, προκειµένου αυτοί να έρθουν
και να στελεχώσουν το νοσοκοµείο των Μολάων, µέχρις ότου να
υπάρχουν οι νέες προκηρύξεις για το νοσοκοµείο. 

Αυτό, βέβαια, το οποίο θα θέλαµε να µας απαντήσετε στη δευ-
τερολογία σας, είναι τι θα γίνει τελικά µε τα χειρουργεία, διότι,
δυστυχώς, ουδέν µονιµότερον του προσωρινού και πολύ φοβό-
µαστε ότι αυτή η κατάσταση θα συνεχίσει και θέλαµε να δούµε,
µέχρι τις προκηρύξεις αυτές τις οποίες λέτε ότι θα γίνουν, αν θα
µπορούσαν µε κάποιο τρόπο να γίνονται χειρουργεία στους Μο-
λάους, προγραµµατισµένα έστω κάποιες µέρες του µήνα. Ίσως
από κάποια βοήθεια από κάποιον όµορο νοµό, διότι όπως είπατε
και εσείς, πράγµατι, υπάρχει ένα πολύ µεγάλο πρόβληµα στο Νο-
σοκοµείο της Σπάρτης που είναι ο µεγάλος ασθενής του συστή-
µατος υγείας στη Λακωνία και συµπαρασύρει µαζί του όλες τις
δοµές υγείας της Λακωνίας. 

Η αλήθεια είναι ότι στο νοµό µας το θέµα της υγείας είναι κάτι
το οποίο µας αφορά όλους και δεν υπάρχει η πολυτέλεια για πε-
ρισσότερη χρονοτριβή και µεγαλύτερα προβλήµατα. Εποµένως,
αυτό το οποίο θέλαµε να δεσµευτείτε είναι να µας πείτε αν έχετε
σκοπό, στο άµεσο χρονικό διάστηµα, να κάνετε κάποιες ενέρ-
γειες σχετικά µε τον χειρουργικό τοµέα στο Νοσοκοµείο των Μο-
λάων.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, ο

λόγος σε εσάς.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ (ΝΑΓΙΑ) ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, συγ-

γνώµη, θα ήθελα να προσθέσω κάτι, αν µου επιτρέπετε.
Ευχαριστώ πολύ για τα λόγια που είπατε για τον πατέρα µου

και να ξέρετε ότι ειδικά το Νοσοκοµείο Μολάων ήταν ένας πολύ
µεγάλος αγώνας, τον οποίο θυµάµαι χαρακτηριστικά ότι έκανε,
ειδικά την περίοδο των µνηµονίων που και πάλι υπήρχαν αρκετά
προβλήµατα και φοβόντουσαν ότι το Νοσοκοµείο Μολάων θα
κλείσει. Το Νοσοκοµείο Μολάων δεν έκλεισε και σε πολύ µεγάλο
βαθµό αυτό οφείλεται στον πατέρα µου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κατ’

αρχάς, όσον αφορά τις προκηρύξεις των µονίµων ανά εξάµηνο,
δεν υπάρχει πουθενά γραµµένο σε καµµία πέτρα ότι πρέπει να
γίνεται ανά εξάµηνο. Εάν υποπέσει στην αντίληψή σας ότι υπάρ-
χει διαθέσιµος γιατρός σε ειδικότητες που µας λείπουν, που επι-
θυµεί να προσληφθεί είτε στη Σπάρτη είτε στους Μολάους, θα
προκηρύξω τη θέση στο επόµενο εικοσιτετράωρο. Πάρτε µε τη-
λέφωνο και πείτε µου «Υπουργέ, βρήκα έναν αναισθησιολόγο,
βρήκα έναν παθολόγο, βρήκα έναν ακτινολόγο και άµα γίνει προ-

κήρυξη θα πάρει τη θέση» και θα δείτε πόσο γρήγορα θα κάνω
την προκήρυξη. 

Επίσης, δεν υπάρχει περίπτωση να µου αιτηθεί το νοσοκοµείο
επικουρικό και να µην του διαθέσω τις αναγκαίες πιστώσεις. Είναι
τόση η δίψα µας για γιατρούς στον Νοµό Λακωνίας, που οποι-
αδήποτε λύση µας προσφερθεί θα πούµε «ναι». Θέλω να είµαστε
σε αυτό τελείως ξεκάθαρος. Δεν είµαι απέναντί σας, µαζί σας
είµαι. Αναγνωρίζω ότι ο Νοµός Λακωνίας έχει πραγµατικό πρό-
βληµα, γι’ αυτό και παίρνω τις αποφάσεις που µόλις σας προ-
είπα. 

Οφείλω, όµως, να προσθέσω και κάτι ακόµα και θέλω να ακου-
στεί και από το ιερόν βήµα της Βουλής των Ελλήνων. Είµαι πολύ
κοντά στο να αποφασίσω πιο δραστικά µέτρα, όπως, το πώς οι
γιατροί ενός νόµου ή µιας περιοχής θα στελεχώνουν ή όχι το δη-
µόσιο νοσοκοµείο. Και αναφέροµαι στους ιδιώτες γιατρούς. Το
Νοσοκοµείο Σπάρτης, το Νοσοκοµείο Μολάων, δεν έχει παθολό-
γους, αλλά παθολόγους ιδιώτες έχει η Λακωνία. Δεν θα πω ονό-
µατα. Τους ξέρετε.

Θεωρώ, παντελώς, αδιανόητο ένας ιδιώτης παθολόγος να
αδιαφορεί για το πώς λειτουργεί το νοσοκοµείο δίπλα του. Και
θα µου πείτε: Δεν είναι ευθύνη του, αφού είναι ιδιώτης. Πρώτα
απ’ όλα, ευθύνη του είναι, έχοντας δώσει τον όρκο του Ιπποκρά-
τους να ενδιαφέρεται για τους ασθενείς, ακόµα και αν δεν είναι
καθόλου δικοί του ασθενείς και είναι απλώς κάποιοι περαστικοί
που είδε στον δρόµο. Άρα, εν τη ευρεία εννοία, είναι απολύτως
ευθύνη των γιατρών. 

Δεύτερον, όµως, είναι ούτως ή άλλως ευθύνη του. Γιατί, ένας
γιατρός, που κάνει χρήση του συστήµατος συνταγογράφησης
του ελληνικού κράτους µέσω της ΗΔΙΚΑ, τη λεγόµενη άυλη συν-
ταγογράφηση, στην πραγµατικότητα είναι ένας κρίκος του συ-
νολικού συστήµατος υγείας του ελληνικού κράτους. Και δεν
µπορεί ένας γιατρός, ο οποίος κάνει χρήση αυτής της συνταγο-
γράφησης για τους δικούς του ασθενείς, να αδιαφορεί αν δίπλα
το νοσοκοµείο είναι έτοιµο να κλείσει. 

Δεν θέλω να πω περισσότερα αυτή τη στιγµή, γιατί πριν φτάσω
στην τελική µου απόφαση, θέλω να δώσω ακόµα λίγες µέρες πε-
ριθώριο, να δω µήπως κάπου υπάρξει κάποια αυτόβουλη κίνηση
γιατρών. Και κάνω και έκκληση στον Ιατρικό Σύλλογο Λακωνίας,
να έρθει το συντοµότερο στο Υπουργείο Υγείας και να µας πει τι
προτίθεται ο Ιατρικός Σύλλογος Λακωνίας να κάνει, για να βοη-
θήσει το κράτος να βγαίνουν οι εφηµερίες στο νοσοκοµείο -και
στο ένα και στο άλλο- και να µην έχουν πρόβληµα οι ασθενείς
που φτάνουν στα νοσοκοµεία.

Θέλω να είµαι σαφής. Εάν δεν υπάρξει καµµία διάθεση, καµ-
µίας συνεργασίας, από κανέναν, σας διαβεβαιώ ότι ο νυν Υπουρ-
γός Υγείας στην περίπτωση να βλέπει νοσοκοµεία να µένουν
χωρίς γιατρούς, να βγαίνουν οι διαγωνισµοί άγονοι µία, δύο,
τρεις, τέσσερις, πέντε -υπάρχει νοσοκοµείο που έχουµε κάνει
τους διαγωνισµούς δεκατέσσερις φορές και έχουν βγει δεκατέσ-
σερις φορές άγονοι- και έξω από το νοσοκοµείο να ανθεί µια
ιδιωτική αγορά ιδιωτών ιατρών που καλύπτουν και µε το παρα-
πάνω τις ανάγκες τις ιατρικές του πληθυσµού µε τη δική τους
αµοιβή, θα µας βρουν απολύτως απέναντι. Και ο νοών νοείτω. 

Σας διαβεβαιώ ότι το κράτος έχει πάρα πολλούς τρόπους να
δράσει. Επαναλαµβάνω, κάνω µία υστάτη φορά έκκληση στους
οικείους ιατρικούς συλλόγους των νοσοκοµείων εκείνων που
έχουν διαρκώς άδειες κρίσιµες ιατρικές θέσεις, που θέτουν σε
κίνδυνο το πρόγραµµα των εφηµεριών και που ταυτόχρονα δια-
θέτουν από τις ειδικότητες αυτές πληθώρα ιδιωτών ιατρών πλη-
σίον του νοσοκοµείου, να έρθουν να µας προτείνουν διά των
οικείων ιατρικών συλλόγων λύσεις σε εθελοντική βάση επ’
αµοιβή -δεν είπαµε να δουλέψει κανείς τζάµπα- που θα βοηθή-
σουν τα νοσοκοµεία να λειτουργούν ωσότου µπορέσουµε να πα-
ράξουµε περισσότερους γιατρούς και να καλύψουµε αυτές τις
θέσεις.

Ειδάλλως, θέλω να είµαι απολύτως σαφής, το κράτος θα κάνει
αυτό που πρέπει. Εγώ δεν είµαι κανένας Υπουργός κατά της
ιδιωτικής υγείας. Για το ανάποδο µε κατηγορούν εκεί από την
κυρία Πρόεδρο. Θέλω, όµως, να είµαι σαφής και µε αυτό κλείνω.
Η ιδιωτική υγεία είναι απαραίτητη ως συµπλήρωµα του δηµοσίου
συστήµατος, αλλά ο βασικός πυλώνας παροχής υπηρεσιών
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υγείας στην Ελληνική Δηµοκρατία ήταν, είναι και θα είναι το δη-
µόσιο σύστηµα, το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Όποιος ασχολείται
µε την υγεία στην Ελλάδα πρέπει να προσέχει ως κόρην οφθαλ-
µού το Εθνικό Σύστηµα Υγείας από όποια θέση και να είναι.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Πριν προχωρήσουµε στην επόµενη ερώτηση να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε στη Βουλή,
σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και το ν.3126/2003
«Ποινική ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύουν, την 8-7-2024
ποινική δικογραφία που αφορά στον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μη-
τσοτάκη και τον Υπουργό Δικαιοσύνης Γεώργιο Φλωρίδη. 

Περνούµε στην έκτη µε αριθµό 1193/27-6-2024 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας «Νίκη» κ. Σπυρίδωνα Τσιρώνη προς την Υπουργό
Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας µε θέµα: «Δράσεις για την
προβολή της πολύτεκνης οικογένειας». 

Κύριε Τσιρώνη, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, µε πληθώρα δράσεων και ενηµερωτικών εκ-

δηλώσεων το Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας,
είτε απευθείας είτε µέσω των εποπτευόµενων φορέων, προβάλ-
λει επανειληµµένως ζητήµατα ισότητας, καταπολέµησης της έµ-
φυλης βίας, θέµατα αντισύλληψης, σεξουαλικής
διαπαιδαγώγησης, καταπολέµησης της βίας κατά των γυναικών,
διακρίσεων και ισότητας φύλων, µαθητικής βίας και άλλα σχε-
τικά.

Σε µήνυµά σας στις 17 Μαΐου του 2024, Διεθνής Ηµέρα κατά
της Οµοφοβίας, Τρανσοφοβίας και Αµφιφοβίας, είχατε αναφέ-
ρει: «Αυτή η ηµέρα εστιάζει στην ευαισθητοποίηση της διεθνούς
κοινής γνώµης για τις διακρίσεις που βιώνουν τα άτοµα της ΛΟ-
ΑΤΚΙ+ κοινότητας και γιορτάζεται κάθε χρόνο στις 17 Μαΐου. Στο
Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας υλοποιούµε πο-
λιτικές που προάγουν την ισότητα, τη διασφάλιση των ανθρωπί-
νων δικαιωµάτων και τον σεβασµό σε κάθε µέλος της κοινωνίας,
ανεξαρτήτως φύλου ή σεξουαλικού προσανατολισµού». 

Δυστυχώς, όµως, από την πρώτη µέρα λειτουργίας του νεο-
σύστατου Υπουργείου δεν προκύπτει καµµιά ανάλογη δράση ή
ενηµερωτική εκδήλωση είτε στον µαθητικό πληθυσµό είτε σε ευ-
ρύτερο πλαίσιο για την ανάδειξη του ρόλου της πολύτεκνης οι-
κογένειας στην αντιµετώπιση του δηµογραφικού προβλήµατος,
για την έκθεση της θετικής λειτουργίας της σε όλα τα επίπεδα
του κοινωνικού βίου, για τα ανεκτίµητα οφέλη που αποκοµίζει ένα
παιδί που µεγαλώνει σε µια τέτοια οικογένεια και για την προ-
βολή του ηρωικού προτύπου της πολύτεκνης µητέρας και του
πολύτεκνου πατέρα. 

Είναι δε χαρακτηριστικό όλης της δέσµης µέτρων που έχουν
κατά καιρούς ανακοινωθεί τόσο από τον Πρωθυπουργό όσο και
από το Υπουργείο για την αντιµετώπιση του δηµογραφικού προ-
βλήµατος πως ουδεµία αναφορά ή πρόβλεψη υπάρχει για την
προβολή και ανάδειξη του ρόλου της πολύτεκνης οικογένειας,
προκειµένου να παρακινηθούν και οι νέοι άνθρωποι να προχω-
ρήσουν στη δηµιουργία µιας τέτοιας οικογένειας.

Ερωτάσθε, λοιπόν, γιατί µέχρι σήµερα το Υπουργείο σας,
καθώς και οι εποπτευόµενοι από αυτό φορείς δεν έχουν αναλά-
βει καµµία πρωτοβουλία για την προβολή και ανάδειξη της πο-
λύτεκνης οικογένειας µέσω σχετικών δράσεων και όχι µέτρων
και ενηµερωτικών εκδηλώσεων.

Και δεύτερον, αν προβλέπεται στο άµεσο µέλλον η ανάληψη
από πλευράς σας τέτοιων δράσεων προβολής της πολύτεκνης
οικογένειας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει η

Υπουργός η κ. Σοφία Ζαχαράκη για την πρωτολογία.
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-

κογένειας): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε και βέβαια και τον
συνάδελφο Βουλευτή για την ευκαιρία να συζητήσουµε σήµερα
ένα ζήτηµα το οποίο νοµίζω έχει αξία να αγγίξουµε. Γιατί η λογική
εδώ είναι η λογική της λογοδοσίας, άρα και της ενηµέρωσης, πι-
θανότατα και για πράγµατα που πρέπει να τα αναδείξουµε ακόµη
περισσότερο κι ευχαριστώ για την ευκαιρία που µου δίνετε. 

Καταστώ από την αρχή σαφές ότι η παρουσία εδώ κάθε φορά
στην διαδικασία της επίκαιρης ερώτησης για εµάς στο Υπουρ-
γείο µας, αυτό το νεοσύστατο, µε το δύσκολο εγχείρηµα της σύ-
στασης Υπουργείο, είναι πολύ ωφέλιµη και βέβαια και για την
ενηµέρωση απ’ ό,τι βλέπω. Γιατί σίγουρα αν δεν είχα ακούσει και
το πρώτο κοµµάτι της πρωτολογίας που µε µεγάλη ευκρίνεια δώ-
σατε, θα πίστευα ότι η µέριµνα που είχε δοθεί µέχρι τώρα θα
ήταν λίγο θεωρητική ή θα ήταν αποσπασµατική. 

Εδώ, όµως, παρατηρώ ότι ίσως πρέπει κι εµείς περισσότερο
να αναδείξουµε σηµεία τα οποία έχουν γίνει µέχρι τώρα ή έχουν
γίνει και µέσα σε αυτό το έτος της λειτουργίας του Υπουργείου,
σε αντίξοες συνθήκες όπως είπα. Νοµίζω µάλιστα ότι ίσως και
µας αδικείτε λίγο γιατί δεν αναδεικνύετε πράγµατα τα οποία
έχουν συµβεί και πρωτοβουλίες, όχι µόνο στο κοµµάτι των δρά-
σεων. Γιατί µια δράση προβολής πρέπει από πίσω να έχει περιε-
χόµενο, πρέπει να έχει πολιτικές, ειληµµένα µέτρα ή προθέσεις
λήψης µέτρων έτσι ώστε να προβάλεις κάτι που υπάρχει. 

Πέραν, λοιπόν, των δράσεων που είπατε των εποπτευόµενων
φορέων, να σας πω ότι υπήρξε η εκδήλωση για τον ΟΠΕΚΑ,
τώρα που σκέφτοµαι αµέσως, που είχε να κάνει ακριβώς µε την
επιδοµατική πολιτική όχι µόνο στη λήψη παθητικών µέτρων, δη-
λαδή ένα επίδοµα που λαµβάνεις -και αυτό προφανώς έχει ειδική
µέριµνα για τους πολυτέκνους και θα αναφερθώ σε αυτό- αλλά
και ενεργητικές πολιτικές όπως είναι ο «Προσωπικός Βοηθός»,
το επίδοµα στέγασης, µε ειδική µνεία στο επίδοµα στέγασης για
την πολύτεκνη οικογένεια. Άρα, ναι, έχουν υπάρξει εκδηλώσεις
και από τον ΟΠΕΚΑ ως εποπτευόµενος φορέας, συγχρόνως
όµως, και η Γενική Γραµµατεία Ισότητας και Δικαιωµάτων ή και
άλλες δοµές έχουµε µιλήσει για τα ζητήµατα αρµοδιότητας. 

Επίσης, έγινε πρόσφατα και µε παρουσία του Πρωθυπουργού
και µία εκδήλωση για το θέµα του δηµογραφικού, στο οποίο µά-
λιστα αναδείχθηκε και παρουσιάστηκε και ειδική έρευνα από την
οποία ζητήσαµε και έκανε για λογαριασµό µας η «METRON
ANALYSIS» µε χρηµατοδότηση της Eurobank. Θα σας στείλω
προφανώς και το υλικό και µπορώ και να το καταθέσω για όλα
αυτά που έχουν γίνει, τα οποία περισσότερο έτσι καταδεικνύουν
και το ιδιαίτερο ενδιαφέρον µας για το κοµµάτι της οικογένειας.

Αυτό το οποίο είπατε πριν, το αν δηλαδή δίνουµε περισσότερη
έµφαση στα δικαιώµατα ή περισσότερο σε κάτι άλλο, δεν είναι
αληθές. Όταν έχεις ένα πλέγµα αρµοδιοτήτων, το ζήτηµα είναι
ακριβώς να αναδείξεις τη σηµασία των κοινών πολιτικών συνοχής
από την οποία κάθε άτοµο µπορεί να ωφεληθεί. 

Το ζήτηµα της ισότητας ή της ενδοοικογενειακής βίας είµαι σί-
γουρη ότι σας ενδιαφέρει εξίσου κι εσάς τον ίδιο, ειδικά όταν
έχουµε µία έξαρση αυτή τη στιγµή στην ένταση και στο κοµµάτι
της ενδοοικογενειακής βίας ή στη βία ανηλίκων. Και εκεί το
Υπουργείο έχει πάρει πολύ σηµαντικές πρωτοβουλίες. Πρό-
σφατα φανταστείτε η καµπάνια την οποία κάναµε σε σύµπραξη
µε το Υπουργείο Παιδείας για τη βία ανηλίκων είχε και µια ευρω-
παϊκή διάκριση. Περισσότερο µας νοιάζει, όµως, η ουσία και σε
αυτό θα επιµένω κάθε φορά να επικεντρώνοµαι. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Θα ξεκινήσω λίγο -παίρνοντας ένα λεπτό και κάνοντας διαχεί-
ριση της δευτερολογίας µετά, δεν θα κάνω κατάχρηση χρόνου-
µιλώντας κυρίως για το δηµογραφικό. Ξέρετε ότι πολλές φορές
ο διάλογος επικεντρώνεται στη µείωση των γεννήσεων, που είναι
µία παράµετρος, η σηµαντικότερη, όµως, δεν είναι µόνο αυτή.
Και βέβαια, βλέπουµε ότι επειδή είναι ένα Υπουργείο το οποίο
ασχολείται µε αυτό το θέµα και µάλιστα έδειξε την πρόθεση του
ο Πρωθυπουργός και µε τη σύσταση της αρµόδιας γενικής γραµ-
µατείας ότι είναι µια πολυδιάστατη πολιτική. 

Αυτή την περίοδο, λοιπόν, εµείς έχουµε ήδη καταρτίσει,
έχουµε καταθέσει στον Πρωθυπουργό το εθνικό σχέδιο δράσης
για το δηµογραφικό. Παίρνουµε τελευταία ανατροφοδότηση από
τα Υπουργεία και προφανώς έχουµε πάρει και από τους συλλό-
γους και των τριτέκνων και των πολυτέκνων και από τους φορείς
οι οποίοι ήθελαν να καταθέσουν τις απόψεις τους για το συγκε-
κριµένο ζήτηµα. Δεν έχουµε την ψευδαίσθηση ότι µπορεί εύκολα
να αναστραφούν όλες αυτές οι τάσεις ετών. Από το 1981 κατα-
γράφεται µείωση των γεννήσεων στην Ελλάδα και µάλιστα πλέον
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είναι και πολύ λιγότερες από τους θανάτους. Έγινε, λοιπόν, µια
πολύ µεγάλη ανατροπή από το 2001 και µετά.

Είναι όµως, αλήθεια ότι είναι το Υπουργείο που σε συνεργασία
µε τα υπόλοιπα Υπουργεία ασχολείται µε τα ζητήµατα της οικο-
γένειας. Πολύ σηµαντικό και εµβληµατικό ρόλο σε αυτό παίζει
προφανώς και η πολυµελής και η πολύτεκνη οικογένεια.

Στη δευτερολογία θα σας δώσω ακριβώς τα µέτρα τα οποία
έχουν ληφθεί µέσα στο έτος, τα οποία είχαν ειδική µνεία στους
πολύτεκνους και θα µείνει στο να αξιολογήσετε µετά αν αυτά
έχουν κάποια αξία ή όχι προς την ενδυνάµωση της οικογένειας
και δη της πολύτεκνης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Τσιρώνη, έχετε
τον λόγο. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία Υπουργέ, για
την απάντηση.

Ανακοινώσατε ότι στη δευτερολογία σας θα µου πείτε µέτρα.
Ακριβώς αυτό ήταν και το αίτηµά µου. Δεν θέλω να µείνουµε στα
µέτρα. Όπως έχετε εθνικό σχέδιο δράσης για την ΛΟΑΤΚΙ+ κοι-
νότητα για τα δικαιώµατά της, σας ζητάµε να έχετε εθνικό σχέδιο
δράσης για την προβολή και τη διάδοση της πολύτεκνης οικογέ-
νειας. 

Προφανώς και εµείς είµαστε κατά της ενδοοικογενειακής βίας
και όλα τα υπόλοιπα που προωθεί το Υπουργείο σας. Αλλά
έχουµε θέσει εξαρχής ως κύριο θέµα, θέµα το οποίο λύνει προ-
βλήµατα σε πολλά Υπουργεία και σε πολλούς τοµείς, το δηµο-
γραφικό και µέσα από την ανάδειξη και προβολή των
πλεονεκτηµάτων που υπάρχουν στην πολύτεκνη οικογένεια, θα
µπορούσατε να καταρτίσετε ένα εθνικό σχέδιο και όχι µέτρα. Και
αν µιλήσουµε για µέτρα, τότε θα πούµε ότι ήδη κυβερνάτε πέντε
χρόνια, ανεξάρτητα αν το Υπουργείο σας είναι ενός έτους, νεο-
σύστατο και ορθώς υπάρχει. Δεν µπορεί όµως, µετά από πέντε
χρόνια -διανύουµε το έκτο έτος- τα ηµίµετρα ή τα µέτρα που λέτε
να είναι αναποτελεσµατικά. Αυτό έχει φανεί µέχρι τώρα από τα
αποτελέσµατα και το ισοζύγιο των γεννήσεων έναντι των θανά-
των. 

Κατηγορούµε την Κυβέρνηση γιατί καταφρονείτε τις διαχρο-
νικές αξίες του έθνους υπακούοντας πειθήνια στα κελεύσµατα
µιας ξενόφερτης υποκουλτούρας. Μια υποκουλτούρα, η woke
κουλτούρα, η οποία κάνει το ακριβώς αντίθετο από αυτό που έχει
ανάγκη ετούτη τη στιγµή η χώρα µας, κλεισµένη πίσω από το
φάσµα του ψευτοδικαιοµµατισµού. 

Οι συνέπειες της δηµογραφικής κατάρρευσης φαίνονται ήδη
στον τοµέα της στρατολογίας και της κοινωνικής ασφάλισης και
της λειτουργίας των σχολείων. Και αυτό που ζητάµε είναι όχι
πλέον µόνο οικονοµικά µέτρα. Βεβαίως και αυτά είναι σηµαντικά,
αλλά αν παρατηρήσει κάποιος τους πολύτεκνους στην κοινωνία
µας θα δει ότι οι περισσότεροι δεν είναι εύποροι. Έχουν άλλα κί-
νητρα, έχουν κίνητρα εθνικά, έχουν κίνητρα πνευµατικά, άλλα κί-
νητρα. Είναι οικογένειες µε χαµηλό εισόδηµα, αλλά αυτό το
χαµηλό εισόδηµα ουδέποτε τις εµπόδισε να αποκτήσουν παιδιά.
Εκτός αν επιµένετε στη λύση που φανατικά φαίνεται να προωθεί-
ται και από την Κυβέρνηση σας, αυτή της πολιτογράφησης παι-
διών µεταναστών ως λύση του δηµογραφικού. 

Θα σας πω ότι η ευρωπαϊκή εµπειρία αποδεικνύει ότι οι περισ-
σότεροι µετανάστες δεν ενσωµατώνονται. Πρώτος το διαπί-
στωσε και ο ηγέτης της ιταλικής Αριστεράς, Μάσιµο ντ’ Αλέµα,
όταν είπε ότι οι συντηρητικοί έχουν δίκιο. Το µεγαλύτερο ποσο-
στό των µεταναστών δεν ενσωµατώνεται. Το ίδιο δήλωσε και το
2022 η Πρωθυπουργός της Σουηδίας, κ. Άντερσον η οποία είπε
φωνάζοντας, παραιτούµενη, ότι η προσπάθεια ενσωµάτωσης των
µεταναστών απέτυχε. 

Άρα δίπλα στα οικονοµικά χρειάζονται και άλλα κίνητρα. Και
αν συµφωνείτε µε τα παραπάνω, πάλι θα σας πω να κάνετε ένα
σχέδιο δράσης και να µη µείνετε απλά στα µέτρα.

Σε µήνυµά σας -και τελειώνω µε αυτό- στις 3 Νοεµβρίου του
2023 αναφέρατε ότι ο εορτασµός της ηµέρας της πολύτεκνης
οικογένειας υπενθυµίζει το χρέος της πολιτείας για τη στήριξη
της πολύτεκνης οικογένειας, η οποία αποτελεί θεµέλιο της κοι-
νωνίας µας και εχέγγυο για τη συνέχεια της εξέλιξης και της προ-
όδου. Ένα χρέος που πρέπει να πραγµατώνεται στην πράξη. Και
σας ερωτώ γιατί δεν το έχετε κάνει πράξη; Ποιος σας εµπόδισε;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-

κογένειας): Άρα υπήρχε και δηµόσια παρέµβαση και για τη µέρα
της πολύτεκνης οικογένειας, όχι µόνο για την ηµέρα οµοφοβίας
και τρανσφοβίας. Γιατί ξέρετε τι κάνετε τώρα και θα το κατα-
θέσω. Βάζετε αντιθέσεις και χωρίζετε, διαιρείτε. Δεν υπάρχει κα-
νένα πρόβληµα αντίθεσης. Τα δικαιώµατα, είναι ανθρώπινα
δικαιώµατα. Δεν αφαιρείς και προσθέτεις. Παραθέτεις και δίνεις
το δικαίωµα. Αυτό λέω ως άποψη γιατί αναφέρεστε µόνο σε ένα
σχέδιο δράσης, το οποίο µπορεί να είναι µόνο για τη ΛΟΑΤΚΙ κοι-
νότητα. Ξεχνάτε, όµως, και οφείλω εγώ να σας ενηµερώσω ότι
συγχρόνως έχει καταρτιστεί το εθνικό σχέδιο δράσης και η στρα-
τηγική για τα άτοµα µε αναπηρία. Την ίδια στιγµή υπάρχει ένα
εθνικό σχέδιο δράσης για το θέµα της ισότητας. Το εθνικό σχέδιο
δράσης, το οποίο ήδη καταρτίστηκε και όπως σας είπα συγκε-
κριµενοποιείτε για το θέµα της δηµογραφικής πολιτικής. Πολύ
σωστή η προσέγγιση σας. Δεν µπορεί να είναι αποσπασµατικό,
πρέπει να είναι συνολικό και να το παρακολουθούµε για τα επό-
µενα χρόνια. 

Μου φαίνεται, λοιπόν, ότι θα είναι ένα καλό νέο να ξέρετε ότι
θα υπάρχει και παρατηρητήριο για το δηµογραφικό, το οποίο
έχει ενταχθεί µέσα στο ΕΣΠΑ για να µπορούν αυτό τα µέτρα να
παρακολουθούνται.

Πάµε, όµως, στα συγκεκριµένα µέτρα για να µην κάνω κατά-
χρηση του χρόνου, όπως υποσχέθηκα στην Πρόεδρο. Από 1η Ια-
νουαρίου του 2024 υπήρξε η αύξηση του επιδόµατος γέννας.
Μάλιστα, έγινε κατά εξαρτώµενο µέλος. Δεν πήγε δηλαδή σαν
ένα οριζόντιο ποσό, όπως ήταν στην αρχή. Και επίσης κανείς δεν
ισχυρίζεται ότι µε ένα επίδοµα γέννας θα διαλυθεί το δηµογρα-
φικό θέµα. Τα αυξηµένα και αυξανόµενα έξοδα µιας οικογένειας
η οποία καλωσορίζει και το παιδάκι της θέλαµε ουσιαστικά να
υποβοηθήσουµε. 

Να θυµίσω λοιπόν, σε όσες και όσους παρακολουθούν ότι από
τα τέσσερα παιδιά και πάνω, οι Υπουργοί το έχουν παρακολου-
θήσει, το έχουν ψηφίσει, είναι από 3,5 χιλιάδες ευρώ. Σηµαντική
η προσθήκη, όταν είναι δίδυµα προστίθεται, διπλασιάζεται το
ποσό και αντίστοιχα ούτως ή άλλως έχουµε αυτή τη µέριµνα. Για
το 2023 χορηγήθηκαν επιδόµατα συνολικού ύψους 8.179.500
ευρώ σε δύο χιλιάδες τριακόσιες τριάντα επτά µητέρες πολύτε-
κνες, ενώ περίπου το 2024 µέχρι τώρα χορηγούνται µηνιαίως επι-
δόµατα σε εκατόν ογδόντα µητέρες. Κατέλαβε µάλιστα αυτή η
διάταξη αναδροµικά και από 1η Ιανουαρίου του 2023. Με ρωτή-
σατε τι έγινε τον τελευταίο χρόνο. Από 1η Ιανουαρίου του 2024
υπήρξε αύξηση του επιδόµατος παιδιού, το οποίο επηρέασε και
τις πολύτεκνες οικογένειες. Ειδικότερα, λοιπόν για τέσσερα παι-
διά και πάνω οι δικαιούχοι λαµβάνουν 220 ευρώ από 170 ευρώ.
Ετήσιο όφελος παραπάνω 600 ευρώ. Για το 2023 δόθηκαν
77.194.481 ευρώ σε δεκαοκτώ χιλιάδες επτακόσιους δεκατέσσε-
ρις δικαιούχους µε τέσσερα παιδιά και πάνω, ενώ τώρα µε την
επικείµενη πληρωµή εκτιµούµε ότι θα δοθούν 12 εκατοµµύρια σε
δεκαέξι χιλιάδες δικαιούχους µε τέσσερα παιδιά και πάνω. Στα
προγράµµατα του λογαριασµού αγροτικής εστίας, µάλιστα σή-
µερα είχαµε και την ανάρτηση των ονοµάτων δικαιούχων, έγινε
ηλεκτρονική κλήρωση, συµπεριλαµβάνεται και το πρόγραµµα
χρηµατοδότησης των πολυτέκνων και τριτέκνων µητέρων. Η πο-
λύτεκνη µητέρα παίρνει 1.000 ευρώ, η τρίτεκνη µητέρα παίρνει
700. Παράλληλα, η πλατφόρµα για τη χορήγηση voucher σε βρε-
φονηπιακούς σταθµούς, η οποία θα ανοίξει µέσα στην εβδοµάδα
έχει ειδική µνεία και προτεραιοποίηση για το κοµµάτι των πολύ-
τεκνων οικογενειών. 

Για πρώτη φορά λοιπόν αυτή τη χρονιά το Υπουργείο Κοινωνι-
κής Συνοχής και Οικογένειας µοριοδοτεί παραπάνω την τρίτεκνη
και πολύτεκνη οικογένεια, σε σχέση µε τις υπόλοιπες, όπως και
τη µονογονεϊκή που σηµαίνει ότι µοριοδοτείται παραπάνω το να
µπορέσει να πάρει voucher. Μου είπατε ότι δεν είναι µόνο οικο-
νοµικά τα µέτρα και συµφωνώ ότι είναι και θέµα πλαισίου το που
θα στείλεις το παιδί για να υπάρχει η απαραίτητη φροντίδα. Βρε-
φονηπιακός λοιπόν, σταθµός και µάλιστα το ποσό το οποίο θα
υπερβεί τα 361,2 εκατοµµύρια για όλους. Για πρώτη φορά λοι-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΔ’ - 8 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 18125



πόν, θα έχουµε και την µεγαλύτερη κάλυψη, όχι µόνο για βρεφο-
νηπιακούς, πλήρη κάλυψη για τα παιδιά µε αναπηρία σε ΚΔΑΠ
ΑΜΕΑ, αλλά και το µεγαλύτερο αριθµό που θα έχει ποτέ καλυ-
φθεί και σε ΚΔΑΠ τυπικής ανάπτυξης. 

Να θυµίσω επίσης ότι αυξήθηκε το αφορολόγητο κατά 1.000
ευρώ για οικογένειες που έχουν παιδιά. Επηρεάζει προφανώς
αυτό και τις πολύτεκνες οικογένειες. Τι συνεπάγεται; Ότι µια οι-
κογένεια µε 4 παιδιά από έκπτωση φόρου ύψους 1.340 που είχε
το 2023, το 2024 θα έχει έκπτωση φόρου 1.580 ευρώ, µείωση του
φόρου του ΦΠΑ σε βρεφικά είδη και η στεγαστική πολιτική για
την οποία είµαι σίγουρη ότι συµφωνείτε ότι είναι πολύ καίρια και
για την πολύτεκνη οικογένεια, είχε µηδενικό επιτόκιο για την τρί-
τεκνη και πολύτεκνη οικογένεια. Τι σηµαίνει αυτό; Ότι έχουν
υπαχθεί στο πρόγραµµα εξακόσιοι ογδόντα τρίτεκνοι και εκατόν
τέσσερις πολύτεκνοι αιτούντες, δηλαδή πάνω από δυόµισι χιλιά-
δες δικαιούχοι για ποιοτική, προσιτή, ιδιόκτητη στέγη µετά από
τόσα χρόνια. 

Και βέβαια να θυµίσω κι ένα µικρό αλλά νοµίζω ενδεικτικό,
επειδή ρωτήσατε και το Υπουργείο, την αύξηση του προϋπολο-
γισµού για το κατασκηνωτικό πρόγραµµα. Και εκεί τα παιδιά των
πολύτεκνων οικογενειών συµµετέχουν χωρίς καµία συµµετοχή,
χωρίς καµία δηλαδή, ιδιωτική συµµετοχή σε αντίθεση µε τα υπό-
λοιπα παιδάκια. 

Τελευταίο, επειδή είπατε επίσης για τη συνεργασία µε τους
γονείς πολυτέκνους, αµέσως µόλις ζητήθηκε έγινε πράξη το να
υπάρχει πιστοποιητικό πολυτεκνικής ιδιότητας, το οποίο εκδίδει
η Ανώτατη Συνοµοσπονδία Πολυτέκνων Ελλάδος ψηφιακά. Μπο-
ρείτε να ρωτήσετε και την ΑΣΠΕ καθώς ήταν ένα από τα βασικά
αιτήµατα που έγινε πράξη λίγο µετά την ίδρυση του Υπουργείου
σε συνεργασία µε το Ψηφιακής Διακυβέρνησης, όπως επίσης και
η νέα τρίτη κατηγορία κοινωνικού, οικιακού τιµολογίου για τις
πολύτεκνες οικογένειες. 

Αυτά και άλλα πολλά από τα άλλα Υπουργεία, γιατί σωστά εί-
πατε είναι πέντε χρόνια. Πέντε χρόνια είναι το ποσοστό, το ειδικό
για τις προσλήψεις των πολυτέκνων στο δηµόσιο, όπως επίσης
και άλλες µεταθέσεις, οι οποίες δεν είναι του Υπουργείου, είναι
όµως άλλων Υπουργείων. Οφείλω όµως, να τις καταθέσω κι
αυτές και όλα αυτά στα Πρακτικά. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Ακολουθεί η δέκατη, µε αριθµό 1202/28-6-2024, επίκαιρη ερώ-

τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Κορινθίας της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας του «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ.
Γεωργίου Ψυχογιού προς τον Υπουργό Εσωτερικών µε θέµα:
«Κλειστός ο δρόµος Αλεποχωρίου - Σχίνου. Να γίνουν άµεσα οι
αναγκαίες παρεµβάσεις για να ανοίξει µε ασφάλεια ο δρόµος».

Κύριε Ψυχογιέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, φέρνουµε στη Βουλή ένα ζήτηµα για το οποίο

έχουµε παρέµβει και άλλες φορές, αλλά αναγκαζόµαστε να επα-
νέλθουµε διότι τώρα τα πράγµατα έχουν φτάσει στο µη παρέκει.
Μετά την επικίνδυνη κατολίσθηση σε σηµείο του δρόµου Αλεπο-
χωρίου - Σχίνου ακολουθούσε την πρώτη Τετάρτη του 2024 αυ-
τοψία στο σηµείο κατά την οποία εκπρόσωποι της περιφέρειας
και της Κυβέρνησης υποσχέθηκαν ότι θα γίνουν άµεσα οι ανα-
γκαίες παρεµβάσεις για να αποκατασταθούν οι ζηµιές και να λει-
τουργήσει ο δρόµος µε ασφάλεια. Πρόκειται για ένα κοµµάτι του
δικτύου πολύ σηµαντικό για την οδική σύνδεση και την εξυπηρέ-
τηση κατοίκων, παραθεριστών, επισκεπτών, εργαζοµένων και
επαγγελµατιών της περιοχής της οποίας ο πληθυσµός το καλο-
καίρι αυξάνεται πολύ, αλλά και για τη σύνδεση Στερεάς Ελλάδας
και Πελοποννήσου.

Δυστυχώς, µετά από τόσο καιρό και σε µια περίοδο, όπως
είπα, πάρα πολύ καθοριστική και για την ανάπτυξη της περιοχής
και για την ασφάλεια των κατοίκων και για την πρόσβαση των αν-
θρώπων που παραθερίζουν και είναι ιδιοκτήτες των κατοικιών δεν
έχει γίνει καµµία παρέµβαση. Οδηγηθήκαµε, µετά από εισαγγε-
λική µάλιστα παραγγελία, στο να είναι επίσηµα σήµερα κλειστός
ο δρόµος αυτός.

Για όλους, λοιπόν, αυτούς τους λόγους και µε δεδοµένη την
πολύ µεγάλη ανησυχία και την αγωνία όλων όσων ζουν, επισκέ-

πτονται ή εργάζονται στην περιοχή, σας ρωτάµε: Σε ποιες ενέρ-
γειες θα προβείτε ώστε επιτέλους να αποκατασταθούν τα άµεσα
προβλήµατα από την κατολίσθηση στο συγκεκριµένο σηµείο και
να ανοίξει µε ασφάλεια ο δρόµος Αλεποχωρίου - Σχίνου που έχει
υποστεί τα τελευταία χρόνια πάρα πολλές ζηµιές και επιβαρύν-
σεις και θα πρέπει να ενισχύσουµε πολύ σοβαρά για να µπορέ-
σουµε να λύσουµε το θέµα προς όφελος όλων;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Στην ερώτηση θα

απαντήσει ο Υφυπουργός Εσωτερικών κ. Σπανάκης.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-

κών): Κύριε συνάδελφε, σας ευχαριστώ κατ’ αρχάς για την ερώ-
τησή σας, γιατί δίδεται η δυνατότητα να ενηµερώσουµε τους
κατοίκους της περιοχής και όλους τους ενδιαφερόµενους για το
τι πρόκειται να γίνει σε εκείνο το σηµείο και συγκεκριµένα στην
παραλιακή οδό µεταξύ Αλεποχωρίου και Σχίνου.

Διάβασα µε πολλή προσοχή την ερώτησή σας και το εισαγω-
γικό της ερώτησής σας και οφείλω να απαντήσω, και θα απαν-
τήσω, σε δύο ερωτήσεις. Η πρώτη ερώτηση έχει να κάνει µε το
τι ενέργειες πρόκειται να γίνουν και η δεύτερη µε το ποιος είναι
ο σχεδιασµός. Αυτό, λοιπόν, που σας απαντώ είναι ότι εµείς ανα-
ζητούµε και θα δώσουµε µόνιµη και οριστική λύση.

Άρα, η πρώτη απάντηση είναι ότι οι ενέργειές µας και ο σχε-
διασµός µας είναι στην κατεύθυνση της οριστικής λύσης. Το δεύ-
τερο το οποίο θέλω να σας πω είναι ότι η κατάσταση ήρθε ως
εδώ και αναγκαστικά και προληπτικά κλείνει ο δρόµος µε από-
φαση, και πολύ σωστά, του Δηµοτικού Συµβουλίου του Δήµου
Μεγαρέων για να υπάρχει πρόληψη και να µην υπάρξουν άσχηµα
γεγονότα στην ευρύτερη περιοχή.

Οι κατολισθήσεις και οι πτώσεις βράχων στον δρόµο Αλεπο-
χωρίου - Σχίνου δεν είναι κάτι καινούργιο όµως. Σ’ ένα τµήµα του
οδικού δικτύου που είναι δύο χιλιοµέτρων έχουν επανειληµµένως
κατά το παρελθόν εκδηλωθεί φαινόµενα κατολισθήσεων και βρα-
χοπτώσεων, παρά το ότι έχουν γίνει έργα για να το αποτρέψουν
και επί των ηµερών ΣΥΡΙΖΑ, κύριε συνάδελφε.

Ειδικότερα σας αναφέρω ότι τον Οκτώβριο του 2020 παραλή-
φθηκε το έργο µε τίτλο: «Προσωρινά µέτρα βελτίωσης της οδι-
κής ασφάλειας στην παραλιακή οδό Σχίνος - Αλεποχώρι
συνολικού προϋπολογισµού 365.868 ευρώ χρηµατοδοτούµενων
από την Περιφέρεια Πελοποννήσου και µε αντικείµενο την προ-
σωρινή αντιµετώπιση των επειγόντων προβληµάτων στην οδό».
Τον Απρίλιο του 2023, δυνάµει της από 5-2-2018 προγραµµατι-
κής σύµβασης που υπογράφηκε µεταξύ της Περιφέρειας Αττι-
κής, της Περιφέρειας Πελοποννήσου, του Δήµου Μεγαρέων και
του Δήµου Λουτρακίου – Περαχώρας - Αγίων Θεοδώρων παρα-
δόθηκε το έργο µε τίτλο: «Προστασία πρανών και ασφαλής διέ-
λευση οχηµάτων στην παραλιακή οδό Σχίνος - Αλεποχώρι
προϋπολογισµού 1.130.000 ευρώ χρηµατοδοτούµενο από την
Περιφέρεια Αττικής και µε αντικείµενο την προσωρινή αποκατά-
σταση των έντονων κατολισθητικών προβληµάτων υπό τη µορφή
βραχοπτώσεων καθώς και προβληµάτων από τη θαλάσσια διά-
βρωση στα πρανή της οδού σε τέσσερα σηµεία του δρόµου.

Τα έργα αυτά στα οποία αναφέρθηκα είχαν µεν προσωρινό χα-
ρακτήρα, όµως, ήταν αναγκαίο να γίνουν λόγω του κατεπείγον-
τος µιας παρέµβασης για την ασφαλή διέλευση των οχηµάτων
από τον δρόµο αυτό. 

Ωστόσο, η ιδιαίτερη η γεωµορφολογία του εδάφους -για πα-
ράδειγµα, υπάρχουν απότοµες κλίσεις µόνο µε βράχους, ενώ σε
άλλα επίπεδα υπάρχουν απότοµες κλίσεις µε βλάστηση- και φαι-
νόµενα όπως η προ τριετίας, το 2021, πυρκαγιά στα Γεράνια
Όρη, οι έντονες βροχοπτώσεις στην περιοχή, η διάβρωση που
προκαλείται διαχρονικά από την άνοδο της στάθµης της θάλασ-
σας εντείνουν την πολυπλοκότητα του φαινοµένου, µε αποτέλε-
σµα να απαιτείται εξειδικευµένος σχεδιασµός, µεθοδικότητα και
φυσικά, συνεργασία σε ανώτερο επίπεδο για µια µόνιµη λύση
που να κατοχυρώνει την ασφάλεια των διερχοµένων. 

Για τον λόγο αυτό και επειδή, όπως είπα προηγουµένως, στην
περιοχή απαιτείται µια οριστική και µόνιµη λύση η οποία θα εγ-
γυάται την ασφάλεια του δρόµου για όλους τους διερχόµενους,
ξεκίνησε τον Σεπτέµβριο του 2020 η εκπόνηση σχετικής µελέτης
βάσει της από 31-7-2014 προγραµµατικής σύµβασης που έχει
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υπογραφεί µεταξύ της Περιφέρειας Αττικής και της Περιφέρειας
Πελοποννήσου συνολικού ποσού 226.312 ευρώ χρηµατοδοτού-
µενη από την Περιφερειακή Ενότητα Δυτικής Αττικής. 

Η ολοκλήρωση της εν λόγω µελέτης παρουσίασε καθυστερή-
σεις λόγω εκπρόθεσµης καταβολής του πρώτου λογαριασµού
στον ανάδοχο, ενώ τα φυσικά φαινόµενα που εξελίσσονται συχνά
και γρήγορα έχουν πλέον µεταβάλλει τα αρχικά δεδοµένα βάσει
των οποίων ξεκίνησε η µελέτη αυτή. 

Περισσότερα για τα επόµενα βήµατά µας, για να απαντήσω
και στο δεύτερο σκέλος της ερωτήσεώς σας, για την αποκατά-
σταση της ασφάλειας στον δρόµο, θα µου επιτρέψετε λόγω έλ-
λειψης χρόνου να αναφέρω στη δευτερολογία µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο κ. Ψυ-
χογιός για τη δευτερολογία του. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, άκουσα µε προσοχή την απάντησή σας. Η

ερώτηση προκύπτει από την παρουσία του κλιµακίου, όπως ανέ-
φερα, στις αρχές Απρίλη και που το κλιµάκιο τότε δεν είπε ακρι-
βώς αυτά που λέτε εσείς. Το κλιµάκιο που ήταν και κυβερνητικό
και περιφερειακό είπε ότι άµεσα θα αποκατασταθούν οι ζηµιές,
θα περνάει ο κόσµος και να µην ανησυχεί κανείς. 

Εγώ γνωρίζω, πάρα πολύ καλά, το σηµείο και το θέµα -είµαι
Βουλευτής αρκετά χρόνια και το έχουµε παρακολουθήσει και ως
κυβέρνηση και ως αντιπολίτευση- και ξέρω ότι είναι δύσκολο.
Όµως, άλλο να πηγαίνεις εκεί και να τάζεις και να υπόσχεσαι για
τους επαγγελµατίες, για τους κατοίκους, για την επικοινωνία, ξέ-
ροντας και τις δυσκολίες που υπάρχουν και άλλο να µου λέτε
τώρα εσείς ότι θα δώσετε µόνιµη λύση. 

Γνωρίζουµε πολύ καλά ότι την τελευταία δεκαετία στο συγκε-
κριµένο έργο έχουν διατεθεί πάνω από δύο εκατοµµύρια ευρώ
συνολικά από τις δύο περιφέρειες για την άρση της επικινδυνό-
τητας του δρόµου Αλεποχώρι - Μαυρολίµνη, µεγάλο κοµµάτι εκ
των οποίων είχε διατεθεί από την Περιφέρεια Αττικής επί της κ.
Δούρου, το αναφέρατε κι εσείς. Άρα, ξέρουµε πάρα πολύ καλά
ότι έχουµε δώσει βάση εµείς, και ως κυβέρνηση και ως αντιπολί-
τευση, µε τα όπλα που έχουµε για να τελειώσει επιτέλους αυτό
το έργο και µε µια µόνιµη λύση. 

Συµφωνώ ότι χρειάζεται µια πιο σταθερή λύση. Όµως, µέχρι
τότε θα πρέπει να διερευνήσουµε και να δούµε και να µιλήσουµε
µε ειλικρίνεια και να πούµε ακριβώς τι δυνατότητες υπάρχουν.
Σήµερα σας είπα ότι είναι επίσηµα κλειστός ο δρόµος, όµως,
επειδή µιλάµε µε τους προέδρους και µε την τοπική κοινωνία, κά-
ποιοι αναλαµβάνουν και προσωπικά την ευθύνη να περνούν, διότι
δεν έχουν άλλο τρόπο. Άρα, εδώ υπάρχει µια πολύ µεγάλη κυ-
βερνητική ευθύνη γι’ αυτή την κατάσταση σήµερα. 

Και είναι µια περιοχή, η οποία δεν είναι µια απλή περιοχή. Έχει
τη µεγαλύτερη ζηµιά που προκλήθηκε µε εβδοµήντα µία χιλιάδες
στρέµµατα το 2021 µε τη φωτιά που ξεκίνησε από τον Σχίνο και
ακόµα να αποκατασταθούν οι υποδοµές, οι περιουσίες, οι αγρο-
τικές καλλιέργειες και οι δασικές εκτάσεις. Υπάρχει επιχειρού-
µενη τοποθέτηση ανεµογεννητριών, εβδοµήντα µία τον αριθµό,
µαζί µε το δίκτυο υπερυψηλής τάσης που θα δηµιουργήσουν µια
εικόνα κρανίου τόπος στην ευρύτερη περιοχή και θα δυσχερά-
νουν και θα υποβαθµίσουν ακόµα περισσότερο την ποιότητα
ζωής, τη βιοποικιλότητα, την ασφάλεια και την ανάπτυξη, εάν θέ-
λετε, µιας περιοχής πραγµατικά εξαιρετικής οµορφιάς.

Γι’ αυτόν τον λόγο εµείς λέµε ότι θα πρέπει το κράτος και η
πολιτεία να σταθούν πραγµατικά στο ύψος τους, διότι ο πολίτης
πρέπει να πιστέψει και στην πολιτική. Είναι ευρύτερο το θέµα.
Δεν µπορεί να λέµε µόνο λόγια. Πρέπει η πολιτεία και το κράτος
να αναλάβουν τις υποχρεώσεις τους, να τις εκτελέσουν, να δει ο
πολίτης ότι ανταποκρίνονται στις υποχρεώσεις τους, ότι προστα-
τεύουν τα δικαιώµατά του, την ασφάλειά του, ότι συµβαδίζουν
µε αυτά που λένε και ότι αντιµετωπίζουν καθηµερινά του προ-
βλήµατα. 

Άρα, λοιπόν, εµείς εδώ σήµερα θέλουµε ένα χρονοδιάγραµµα,
κύριε Υπουργέ, για να ξέρουµε. Υπάρχουν θέµατα µε τη µελέτη,
αλλά αυτά δεν αφορούν τον κόσµο. Έπρεπε να τα έχετε σκεφτεί
εσείς νωρίτερα, πριν ξεκινήσετε τις υποσχέσεις και τα πλάνα.
Πρέπει να ξέρει ο κόσµος τι θα γίνει και πότε. Να ξέρουν οι επαγ-
γελµατίες, οι κάτοικοι, οι παραθεριστές, όλη η περιοχή η οποία

στηρίζει. Είναι εναλλακτικός δρόµος για τα ασθενοφόρα, για τα
πυροσβεστικά από την Αττική προς την Πελοπόννησο και είναι
και εναλλακτικός δρόµος της εθνικής οδού που κλείνει τακτικά.
Είναι ένας νευραλγικός δρόµος. Είναι πάρα πολύ κρίσιµος. Θέ-
λουµε, λοιπόν, χρονοδιάγραµµα για να ξέρει ο κόσµος πότε θα
γίνει και τι, για να αναλάβει και αυτός τις κινήσεις του και να ξέρει
ποια η ασφάλειά του και ποιες είναι οι δυνατότητες που έχει. 

Και πείτε µας το µακροπρόθεσµο κοµµάτι στο οποίο αναφερ-
θήκατε, ποτέ και αυτό θα γίνει, σε ποια λογική θα γίνει, διότι εί-
χαµε διερευνήσει και εµείς πολλές λύσεις, περνώντας µέσα από
το βουνό ή κάνοντας σήραγγες κ.λπ.. Πείτε µας συγκεκριµένα
και πρακτικά τι πλάνο υπάρχει, διότι η ανησυχία, η αγωνία και
προβληµατισµός στην περιοχή είναι τεράστιες, κύριε Υπουργέ,
γι’ αυτό το µεταφέρω. Θέλουµε αυτές τις απαντήσεις προς όφε-
λος όλων. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Σπανάκη, έχετε

τον λόγο για τα επόµενα τρία λεπτά. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-

κών): Κύριε συνάδελφε, νοµίζω ότι συµφωνούµε στο ότι πρέπει
να δοθεί µία µόνιµη και οριστική λύση -αυτό δεν το αµφισβητεί
κανείς-, διότι έχουµε βραχοπτώσεις και κατολισθήσεις οι οποίες
είναι επικίνδυνες. 

Τα τελευταία έργα που έγιναν από την τοπική αυτοδιοίκηση
δεν ήταν αρκετά για να προλάβουν την τελευταία κατολίσθηση,
που συνέβη στις 27 Μαρτίου 2024. µετά το γεγονός αυτό ήρθε
το Δηµοτικό Συµβούλιο του Δήµου Μεγαρέων, επιδεικνύοντας
εξαιρετική επιµέλεια και αποφάσισε οµοφώνως την απαγόρευση
κυκλοφορίας στο σηµείο του δρόµου αυτού, δηλαδή το κλείσιµο
της οδού από Αλεποχώρι προς Σχίνο. 

Ο δρόµος έκλεισε στις 8 Απριλίου του 2024 µε τοποθέτηση
τσιµεντένιων εµποδίων και στις δύο πλευρές του δρόµου εκατέ-
ρωθεν του σηµείου κατολίσθησης και σχετικών πινακίδων µέσω
των οποίων οι πολίτες πληροφορούνται ότι ο δρόµος είναι κλει-
στός στα Μέγαρα, στο Αλεποχώρι και στον Σχίνο. Παρ’ όλα αυτά
άγνωστοι σήµερα επιχειρούν παρανόµως τη διάνοιξη του δρό-
µου και ο δήµος επανέρχεται µε εκ νέου αποκλεισµό της οδού. 

Όπως ανέφερα και στην πρωτολογία µου, έχει ξεκινήσει ήδη
από το 2020 µια µελέτη για να δώσει την απαιτούµενη οριστική
λύση και να κατοχυρώσει την ασφάλεια των διερχοµένων από
τον δρόµο αυτό, η οποία -όπως σας είπα- δεν ολοκληρώθηκε.
Μετά τις πρόσφατες βραχοπτώσεις του Μαρτίου του 2024,
καθώς και λόγω των φυσικών φαινοµένων -όπως πυρκαγιές, έν-
τονες βροχοπτώσεις που συνέβησαν στην περιοχή-, τα αρχικά
δεδοµένα βάσει των οποίων ξεκίνησε η εκπόνηση της µελέτης
έχουν µεταβληθεί και αυτό σηµειώστε το. 

Άρα, λοιπόν, έχουµε µια µελέτη αρχική και κάποια δεδοµένα
στη µελέτη τα οποία έχουν µεταβληθεί. Ο µελετητής, όµως, κλή-
θηκε για αυτοψία στην περιοχή για να αξιολογήσει την υφιστά-
µενη κατάσταση και να προτείνει τα αναγκαία µέτρα που πρέπει
να ληφθούν. Κατέθεσε αναλυτική πρόταση µέτρων ειδικά για τα
σηµεία -θέσεις 1 και 2 είναι στη διάθεσή σας να σας δείξω ποια
ακριβώς είναι τα σηµεία αυτά στο δρόµο- τα οποία κρίνονται ως
ιδιαίτερα επικίνδυνα και οι εργασίες εκτιµήθηκαν στο ποσό του
1.190.000 πλέον ΦΠΑ και λοιπών εξόδων. 

Καθώς, όµως, όπως καθηµερινά αποδεικνύουµε, τα τελευταία
πέντε χρόνια της Κυβέρνησης Μητσοτάκη θέλουµε να αντιµετω-
πίζουµε ολιστικά όλα τα προβλήµατα, που ταλαιπωρούν τους
συµπολίτες µας και να δώσουµε οριστικές και αποτελεσµατικές
λύσεις, σας ενηµερώνω ότι σε λίγες µέρες από σήµερα, και µετά
από επικοινωνία που είχα µε τον περιφερειάρχη Αττικής και τον
περιφερειάρχη Πελοποννήσου, επίκειται η υπογραφή νέας δια-
περιφερειακής προγραµµατικής σύµβασης για την οριστική
πλέον αποκατάσταση της ασφάλειας του δρόµου. 

Επιπλέον, εντός των ηµερών θα βρεθώ στο σηµείο εκείνο µαζί
µε τον περιφερειάρχη Αττικής και µε τον περιφερειάρχη Πελο-
ποννήσου, καθώς και µε τον δήµαρχο Μεγαρέων, για να δούµε
και από κοντά την κατάσταση. 

Εποµένως, κύριε συνάδελφε, µετράµε αντίστροφα για την
εφαρµογή µιας οριστικής και αποτελεσµατικής λύσης, η οποία
θα διευκολύνει τις µετακινήσεις οχηµάτων και πεζών, µε αδιασά-
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λευτους όρους ασφαλείας. Επιπροσθέτως, σας αναφέρω ότι σε
ό,τι αφορά την ετήσια χρηµατοδότηση των ΟΤΑ από τους ΚΑΠ
για την κάλυψη επενδυτικών και λειτουργικών δαπανών τους, για
το 2024 έχει προβλεφθεί να κατανεµηθεί στην Περιφέρεια Αττι-
κής ποσό που προσεγγίζει τα 6,5 εκατοµµύρια ευρώ και στην Πε-
ριφέρεια Πελοποννήσου ποσό που προσεγγίζει τα 6,6 εκατοµ-
µύρια ευρώ. 

Επιπλέον στο Τοµεακό Πρόγραµµα Ανάπτυξης του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών 2021-2025, στον Άξονα 2.4: «Πρόληψη και δια-
χείριση κινδύνων», εκδόθηκε πρόσκληση µε τίτλο: «Πρόγραµµα
Φυσικών Καταστροφών για τους ΟΤΑ Α και Β βαθµού» και µεταξύ
των δυνητικών δικαιούχων για χρηµατοδότηση είναι και η Περι-
φέρεια Αττικής µε αντικείµενο την κάλυψη δαπανών πολιτικής
προστασίας για την πρόληψη και αντιµετώπιση φυσικών κατα-
στροφών και ισχυρών καιρικών φαινοµένων των ετών 2022 και
2023, µε πρόταση χρηµατοδότησης ύψους 3,5 εκατοµµυρίων
ευρώ. 

Κλείνοντας, κύριε συνάδελφε, θέλω να τονίσω και να υπενθυ-
µίσω τη σηµασία που δίνει η Κυβέρνησή µας στη συνεργασία της
κεντρικής κυβέρνησης µε την τοπική αυτοδιοίκηση, τους περιφε-
ρειάρχες, τους δηµάρχους και ότι είναι πάντα εµπράκτως πα-
ρούσα για να συµβάλλει αποτελεσµατικά όπου χρειάζεται για την
ευηµερία των συµπολιτών µας. 

Άρα, λοιπόν, µετράµε αντίστροφα για να µπορέσουµε να δώ-
σουµε αυτή τη µόνιµη και οριστική λύση.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Μπαίνουµε στην επό-

µενη ερώτηση που είναι τρίτη µε αριθµό 1208/1-7-2024 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Λέσβου της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας. «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Μαρίας
Κοµνηνάκα, προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης µε θέµα: «Για την
απαράδεκτη καθυστέρηση και αποσιώπηση στοιχείων της έρευ-
νας στην υπόθεση του εγκλήµατος των Τεµπών».

Κυρία Κοµνηνάκα, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, στο πόρισµα που κατέθεσε το ΚΚΕ µετά την

εσπευσµένη ολοκλήρωση των εργασιών της εξεταστικής επιτρο-
πής για τη διερεύνηση του εγκλήµατος των Τεµπών κατέληγε
στο συµπέρασµα ότι δίπλα σε αυτό καθαυτό το έγκληµα υπάρχει
παράλληλα και ένα δεύτερο, αυτό της εξόφθαλµης προσπάθειας
συγκάλυψής του. Και σε αυτό το έγκληµα, βεβαίως, πρώτα
έδωσε τον τόνο ο ίδιος ο Πρωθυπουργός µιλώντας από την
πρώτη στιγµή για ανθρώπινα λάθη, δείχνοντας βεβαίως και την
κατεύθυνση που θα ακολουθούσε η κυβερνητική πλειοψηφία
στην εξεταστική επιτροπή, µε αποκορύφωµα το κλείσιµο άρον-
άρον των εργασιών της, χωρίς να εξεταστούν µια σειρά κρίσιµοι
µάρτυρες, χωρίς να διερευνηθούν κρίσιµα ζητήµατα, όπως για
παράδειγµα αυτό της έκρηξης και της πυρκαγιάς, της απαράδε-
κτης και ουσιαστικής εκτεταµένης αλλοίωσης του τόπου του εγ-
κλήµατος και µια σειρά άλλα, που φαίνεται ότι θα µπορούσαν να
λειτουργήσουν βοηθητικά και προς τις ανακριτικές αρχές για την
έγκαιρη και πλήρη συλλογή του αποδεικτικού υλικού. 

Αυτό επιβεβαιώνουν οι πρόσφατες εξελίξεις µε την αναζήτηση
από τις ανακριτικές αρχές, δεκαέξι µήνες µετά το έγκληµα, του
επίµαχου κοντέινερ, από το οποίο, ενδεχοµένως, θα µπορούσε -
αν είχε εγκαίρως εξεταστεί, χηµικά από µεταλλειολόγους κ.λπ.,
όπως τώρα υπάρχουν σχετικά αιτήµατα- να είχε αντληθεί εγκαί-
ρως κρίσιµο αποδεικτικό υλικό που θα βοηθούσε στα συµπερά-
σµατα της έρευνας. 

Υπάρχουν εξελίξεις που έρχονται ως συνέχεια σε µια σειρά
διαδικασίες που έχουν δηµιουργήσει αναπάντητα ερωτήµατα,
όπως η καταστροφή κρίσιµου τηλεοπτικού υλικού, η προβληµα-
τική ανάκτηση ηχητικών καταγραφών, ο αποκλεισµός από τη
µεριά της Κυβέρνησης στην αρχική επιτροπή πραγµατογνωµό-
νων, την Επιτροπή Γεραπετρίτη, του ζητήµατος της έκρηξης που
προκάλεσε τον θάνατο περισσοτέρων εκ των θυµάτων. Έλειπε
αυτό το στοιχείο από το αντικείµενο των ερευνών της επιτροπής. 

Και βεβαίως όλα αυτά έρχονται να προστεθούν στην πρώτη
και µεγαλύτερη ευθύνη της Κυβέρνησης και της κυβερνητικής
πλειοψηφίας για το πώς αξιοποιώντας τον απαράδεκτο νόµο περί
ευθύνης υπουργών δεν αφήνει στην πραγµατικότητα να αποδο-

θούν στο σύνολό τους οι ποινικές -και πολιτικές βεβαίως- ευθύ-
νες που είναι πολλές και βαρύτατες, όπως έχουν αναλυτικά κα-
ταγράφηκε στο πόρισµα του ΚΚΕ συγκεκριµένες ποινικές
ευθύνες για µια σειρά υπουργών, τη στιγµή µάλιστα που προ-
ετοιµάζονται «νέα Τέµπη» αφού δεν έχει παρθεί κανένα ουσια-
στικό µέτρο για την ασφάλιση του σιδηροδρόµου, που συνεχίζει
να λογίζεται ως µη επιλέξιµο κόστος από την πολιτική των κυ-
βερνήσεων, αλλά και της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Σας ρωτάµε, λοιπόν, πώς τοποθετείται η Κυβέρνηση για τις
απαράδεκτες και σηµαντικές παραλείψεις στη διαδικασία συλ-
λογής και διερεύνησης των αποδεικτικών υλικών σχετιζόµενη µε
το έγκληµα των Τεµπών και κυρίως τι µέτρα θα πάρει η Κυβέρ-
νηση για να προχωρήσει σε βάθος η διερεύνηση όλων των πτυ-
χών του εγκλήµατος, χωρίς εµπόδια και καθυστερήσεις, και για
να αποδοθούν το σύνολο των ποινικών και πολιτικών ευθυνών βε-
βαίως σε όλους τους ενόχους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα απαντήσει ο Υφυ-
πουργός Δικαιοσύνης, ο κ. Ιωάννης Μπούγας. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Ευχαρι-
στώ, κυρία Πρόεδρε. 

Κυρία συνάδελφε, επισηµαίνω ότι πρόκειται για µία σε εξέλιξη
ποινική διαδικασία. Και, όπως πολύ καλά γνωρίζετε, η ολοµέλεια
των προέδρων εφετών και των εφετών του Εφετείου Λάρισας
λίγες µέρες µετά το τραγικό συµβάν αποφάσισε οµόφωνα, σύµ-
φωνα µε τη διάταξη του άρθρου 28 του Κώδικα Πολιτικής Δικο-
νοµίας, να αναθέσει την κύρια ανάκριση της υπόθεσης σε εφέτη
ανακριτή τον οποίον όρισε οµόφωνα, ορίζοντας επίσης οµόφωνα
στην ίδια απόφασή της και την αναπληρώτριά του. 

Ο ορισµός δύο έµπειρων δικαστικών λειτουργών, δύο εφετών
ανακριτών, κρίθηκε αναγκαίος λόγω της πολυπλοκότητας της
έρευνας, αλλά και επειδή η υπόθεση παρουσίαζε και παρουσιά-
ζει αρκετές δύσκολες και πολύπλοκες παραµέτρους. Την ανώ-
τατη εποπτεία στην ανάκριση, σύµφωνα και µε το άρθρο 30 του
Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας, γνωρίζετε ότι την έχει ο εισαγγε-
λέας Εφετών Λάρισας. 

Μέχρι σήµερα η δικαιοσύνη ερευνά ανεξάρτητα και απρόσκο-
πτα και εξετάζει κάθε αίτηµα το οποίο υποβάλλουν οι συνήγοροι
των θυµάτων και των οικογενειών τους. 

Αν και είµαι βέβαιος ότι τα γνωρίζετε όλα αυτά, όπως επίσης
γνωρίζετε πως η ανάκριση για την υπόθεση των Τεµπών βρίσκε-
ται σε εξέλιξη και είναι µυστική, κάνετε λόγο στην κοινοβουλευ-
τική ερώτηση την οποία σήµερα αναπτύσσετε στη Βουλή για
εγκληµατικά πληµµελή διαδικασία της έρευνας, για κρίσιµα απο-
δεικτικά που έχουν συνειδητά αποσιωπηθεί, αφήνοντας την Κυ-
βέρνηση βαθύτατα εκτεθειµένη. 

Αυτή σας η αναφορά µού δίνει το δικαίωµα να πω ότι η ερώ-
τησή σας, έτσι όπως την αναπτύξατε και προφορικά, δεν είναι
απλώς επιπόλαιη, αλλά δείχνει και έλλειψη σεβασµού, πρωτί-
στως προς τα θύµατα και τις οικογένειές τους, καθώς επιχειρείτε
να αξιοποιήσετε µικροκοµµατικά τον ανθρώπινο πόνο και το αί-
τηµά τους για γρήγορη απονοµή της δικαιοσύνης. 

Δείχνει έλλειψη σεβασµού προς το έργο των εισαγγελικών και
ανακριτικών αρχών, αλλά και των πραγµατογνωµόνων και των
συνηγόρων των διαδίκων, που πασχίζουν καθηµερινά και συνερ-
γάζονται για την ταχύτερη και πληρέστερη ολοκλήρωση της ανά-
κρισης. Διότι µε την ερώτησή σας και τα θέµατα τα οποία θέτετε
ουσιαστικά το δικό τους έργο απαξιώνετε και αυτούς προσβάλ-
λετε, κάνοντας λόγο για εγκληµατικές καθυστερήσεις και συνει-
δητή αποσιώπηση στοιχείων. 

Βεβαίως, δείχνετε έλλειψη σεβασµού στη συνταγµατική αρχή
της διάκρισης των εξουσιών, καθώς ζητάτε από την Κυβέρνηση
να εµπλακεί σε πράξεις, που αφορούν αποκλειστικά στη δικαιο-
σύνη και να παράσχει πληροφορίες για την κύρια ανάκριση που
βρίσκεται σε εξέλιξη, η οποία είναι, όπως είπα, µυστική και διε-
ξάγεται από ανώτερους δικαστές. 

Βεβαίως, η Κυβέρνηση, χωρίς να παρεµβαίνει στα θέµατα τα
οποία αφορούν στη δικαιοσύνη και στα ζητήµατα της ανάκρισης,
έκανε τρεις σηµαντικές οριζόντιες παρεµβάσεις. 

Η πρώτη παρέµβαση -θα την αναπτύξω και στη δευτερολογία
µου- αφορά τη δυνατότητα που παρασχέθηκε µε την πρόσφατη
διάταξη του άρθρου 44 του ν.5046/2024, στην οποία δόθηκε η
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δυνατότητα, για επικίνδυνες παρεµβάσεις στην οδική ασφάλεια,
άρσης του απορρήτου των επικοινωνιών από τις εισαγγελικές και
ανακριτικές αρχές, προκειµένου να µπορούν οι ανακριτές να
ακούσουν τις συνοµιλίες που µέχρι εκείνη τη στιγµή, λόγω του
ότι δεν υπήρχε σχετική νοµοθετική πρόβλεψη, δεν είχαν τη δυ-
νατότητα να το κάνουν. 

Δεύτερη παρέµβαση ήταν µε τη διάταξη του άρθρου 95 του
ν.5090 του 2024, όπου τροποποιήθηκε το άρθρο 309 παράγρα-
φος 1 του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας, που επιτρέπει πλέον για
τα εγκλήµατα που αναφέρονται στο δέκατο τρίτο και δέκατο τέ-
ταρτο κεφάλαιο του Ποινικού Κώδικα -µεταξύ άλλων και τα εγ-
κλήµατα τα οποία αφορούν στη διατάραξη των συγκοινωνιών
στην υπόθεση των Τεµπών- ο εισαγγελέας και ο πρόεδρος εφε-
τών να µπορούν οµόφωνα να αποφασίσουν να µην ακολουθηθεί
η ενδιάµεση διαδικασία των συµβουλίων, αλλά να παραπεµφθεί
η υπόθεση προς κρίση στο ακροατήριο. 

Το τρίτο, για το οποίο θα πω περισσότερα στη δευτερολογία
µου, είναι το ότι προετοιµάζεται µία αίθουσα στη Λάρισα, η οποία
θα µπορεί να φιλοξενήσει τη δίκη σε πρώτο και δεύτερο βαθµό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Κοµνηνάκα,
έχετε τον λόγο για τα επόµενα τρία λεπτά. 

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Κύριε Υπουργέ, αν κάποιον θα έπρεπε
να εγκαλέσετε σε κάθε περίπτωση για έλλειψη σεβασµού προς
τα θύµατα και τις οικογένειές τους δεν θα ήταν άλλος από την
ίδια την κυβερνητική πλειοψηφία για το πώς χειρίστηκε πρώτα
και κύρια τη διαδικασία στην εξεταστική επιτροπή. Γιατί δεν µπο-
ρείτε να απεκδύετε από πάνω σας την ευθύνη για τα αποτελέ-
σµατά της, τη βιαστική ολοκλήρωσή της και βεβαίως για µια
σειρά άλλα ζητήµατα που η Κυβέρνηση δεν µπορεί να συνεχίσει
να κρύβεται πίσω από τη δικαιοσύνη, που βεβαίως κάνει τη δου-
λειά της 

Πέρα, όµως, από την αρχική δήλωση του Πρωθυπουργού για
τα ανθρώπινα λάθη, που έδωσε, αν θέλετε, και τον τόνο για το
πώς θέλετε να εξελιχθεί το αφήγηµα για την έρευνα, υπάρχουν
µια σειρά πράξεις και παραλείψεις που βεβαίως έχουν καθορι-
στική συµβολή κυβερνητικών στελεχών και για το πώς βοήθησαν
ή όχι τις ανακριτικές αρχές, οι οποίες βεβαίως θα έπρεπε ανε-
ξάρτητα να κάνουν τη δουλειά τους. Για παράδειγµα, ζητήµατα
που έχουν να κάνουν µε την εντολή για βιαστική αλλοίωση του
τόπου του εγκλήµατος, το γνωστό µπάζωµα. Ή -γιατί από την
Κυβέρνηση καθορίστηκε το αντικείµενο της έρευνας της επιτρο-
πής Γεραπετρίτη- για το τι τέθηκε ως αντικείµενο ερευνών, για
το πόσο εγκαίρως βοηθήσατε, τέλος πάντων, να ληφθούν µια
σειρά στοιχείων στα οποία αναφέρθηκα και στην πρωτολογία
µου, όπως βιντεοληπτικό υλικό, ηχητικές καταγραφές κ.λπ.. 

Κυρίως, αυτό για το οποίο έχει την πρώτη και κύρια ευθύνη η
Κυβέρνηση και δεν µπορεί να κρύβεται πίσω από αυτή είναι το
γεγονός ότι αξιοποιεί τον απαράδεκτο νόµο περί ευθύνης Υπουρ-
γών, εµποδίζοντας στην πραγµατικότητα να αποδοθούν οι ευθύ-
νες και να γίνει έρευνα, όπως πρέπει, για τους αρµόδιους
εµπλεκόµενους Υπουργούς, που δεν µπορεί πραγµατικά κανένας
εχέφρων νους σήµερα να λέει ότι δεν έχουν ευθύνες για ένα
τόσο µεγάλο έγκληµα. 

Τι είναι αυτό που κυρίως φοβάστε στην απόδοση ευθυνών και
επιχειρείτε µε καθυστερήσεις ή µε όποιο τρόπο παρενέβησαν
µέχρι σήµερα τα πολιτικά -ξαναλέω- στελέχη στην εξέλιξη των
ερευνών, στο πώς συνέδραµαν στη δικαιοσύνη για να κάνει τη
δουλειά της; 

Φοβάστε ότι θα αναδειχθεί ότι το «πάµε και όπου βγει» στον
σιδηρόδροµο συνεχίζεται, ετοιµάζοντας τα επόµενα Τέµπη. Αυτό
ανέδειξαν τα περιστατικά που από τύχη δεν οδήγησαν σε νέα θύ-
µατα όπως, για παράδειγµα, τα Χριστούγεννα στις Αχαρνές ή
λίγες µέρες πριν στη Θεσσαλονίκη, όπου αποτράπηκε στο παρά
ένα σύγκρουση επιβατικού µε εµπορικό τρένο που µετέφερε µά-
λιστα πυροµαχικά για την Ουκρανία. 

Βεβαίως, όσο προσπαθείτε να κρύβεστε πίσω από την ανεξαρ-
τησία της δικαιοσύνης και τις εν εξελίξει έρευνες για να κρύψετε
τις πραγµατικές αιτίες πίσω από το έγκληµα στα Τέµπη, κυρίως
το κάνετε γιατί θέλετε να κρύψετε ποιος είναι ο κύριος υπεύθυ-
νος, που είναι η πίστη στη λογική του κόστους - οφέλους που
δεν ιεραρχεί την ανθρώπινη ζωή πάνω από τα κέρδη, η πίστη στη

λογική που λέει ότι η ασφάλεια είναι µη επιλέξιµο κόστος και επι-
τρέπει σήµερα σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση να υπάρχουν
µόνο διάφορες ασφαλείς νησίδες σε όλο το σιδηροδροµικό δί-
κτυο, που επέτρεπε τα τρένα να κινούνται χωρίς µέσα ασφα-
λείας, χωρίς προσωπικό. Δηλαδή, όλες αυτές τις συνθήκες που
προδιέγραψαν το έγκληµα στα Τέµπη και που µέχρι σήµερα
πραγµατικά παραµένουν ανέγγιχτες, προετοιµάζοντας τα επό-
µενα εγκλήµατα. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, το αίτηµα προς την Κυβέρνηση είναι να πάρει
όλα τα απαραίτητα µέτρα για να µην επαναληφθούν καθυστερή-
σεις ή παρεµβάσεις τέτοιες που να εµποδίζουν τη δικαιοσύνη να
ολοκληρώσει το έργο της. Θα µπορούσαµε να µιλάµε µέρες, αν
συζητούσαµε για το πώς εξελίχθηκε η εξεταστική επιτροπή και
τι ευθύνες υπάρχουν στην κυβερνητική πλειοψηφία γι’ αυτό. Το
αίτηµα, λοιπόν, είναι να πάρετε µέτρα για να µπορέσει πραγµα-
τικά ανεπηρέαστη η δικαιοσύνη να ολοκληρώσει γρήγορα, και
σε βάθος όµως, το έργο της. 

Διότι το αίτηµα των συγγενών είναι να ολοκληρωθούν ουσια-
στικά οι έρευνες που γίνονται από τη δικαιοσύνη, γιατί το να απο-
δοθεί δικαιοσύνη είναι αίτηµα των οικογενειών των θυµάτων,
αλλά είναι και αίτηµα και του ίδιου του λαού, όλων όσοι διαδή-
λωσαν µε κυρίαρχο το σύνθηµα «ή τα κέρδη τους ή οι ζωές τους»
για να µην επαναληφθεί ένα τέτοιο έγκληµα. 

Και είµαστε σίγουροι ότι όσο η Κυβέρνηση δεν βρίσκει τον
δρόµο για να οδηγήσει τους υπεύθυνους στο να αποδοθούν οι
ευθύνες τους, θα είναι ο ίδιος ο λαϊκός παράγοντας αυτός που
θα αποτελέσει τη θρυαλλίδα για να εµποδίσει και τη συγκάλυψη
και το κουκούλωµα και κυρίως για να µπορέσει πραγµατικά αυτό
το έγκληµα να τιµωρηθεί όπως πρέπει και να µη ζήσουµε ξανά
νέα Τέµπη. Σε αυτό σας εγγυόµαστε, κύριε Υπουργέ, ότι το ΚΚΕ
θα το βρίσκετε µπροστά σας στο πλευρό αυτού του λαού, που
πραγµατικά παλεύει µαζί µε τους συγγενείς για να αποδοθούν
στο ακέραιο οι ευθύνες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός Δικαιοσύνης κ. Μπούγας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Ειλικρινά,
κυρία συνάδελφε, διέκρινα µια πολύ µεγάλη σύγχυση στα όσα
είπατε στη δευτερολογία σας. 

Ξεχνώντας αυτά τα οποία ρωτάτε µε την ερώτησή σας, που
είναι ζητήµατα της ποινικής διαδικασίας, αναφερθήκατε -όπως
συµβαίνει πάντα µε το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας- στο σύ-
νολο της κυβερνητικής πολιτικής και όλα προσπαθείτε να τα απο-
δώσετε στο µεγάλο κεφάλαιο και στο κίνητρο του κέρδους. 

Για να επανέλθουµε στην πραγµατικότητα, προσπαθήσατε επί-
σης να δηµιουργήσετε σύγχυση σε ό,τι αφορά τα όσα εξέτασε
η εξεταστική επιτροπή µε την κύρια ανάκριση η οποία βρίσκεται
-όπως σας είπα- σε εξέλιξη και είναι µυστική. Οι εισαγγελείς και
οι ανακριτές κάνουν πρωτογενή έρευνα για να διαπιστωθούν τα
αίτια του δυστυχήµατος και να αναδειχθούν ποινικές ευθύνες,
έτσι ώστε να παραπεµφθούν προς κρίση από την ελληνική δι-
καιοσύνη οι υπαίτιοι. Σε αυτό βρισκόµαστε αυτή τη στιγµή. Καµ-
µία προσπάθεια παρεµπόδισης του έργου των ανακριτικών ή
εισαγγελικών αρχών δεν προέκυψε, ούτε ασφαλώς επιχειρήθηκε
από την Κυβέρνηση, ούτε κάτι τέτοιο αναδεικνύεται από τις µέχρι
σήµερα έρευνες που κάνει η δικαιοσύνη. 

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Η αλλοίωση του εγκλήµατος ερευνά-
ται. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Κυρία συ-
νάδελφε, µε συγχωρείτε, αυτά όλα είναι πολιτικές τοποθετήσεις
που ασφαλώς έχετε δικαίωµα εσείς στη Βουλή στο πλαίσιο του
κοινοβουλευτικού ελέγχου να κάνετε. Πλην όµως κανείς, ούτε
καν οι συνήγοροι των διαδίκων και της πολιτικής αγωγής έχουν
µέχρι σήµερα ισχυριστεί ότι προέκυψε πρόβληµα και µάλιστα
πρόβληµα, το οποίο προέβαλε η Κυβέρνηση στο έργο των ανα-
κριτικών και εισαγγελικών αρχών. 

Και απορώ, πώς τα λέτε µε τόση ευκολία όλα αυτά; Πώς έρχε-
στε εδώ και το χαρακτηρίζετε έγκληµα; Και µάλιστα έχετε δικά-
σει. Το µόνο που αποµένει είναι να τιµωρήσετε µε ποινές που
εσείς θα αποφασίσετε, αυτούς που έχετε ήδη καταδικάσει. 

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ο λαός τους έχει καταδικάσει.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Πώς εσείς
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ξέρετε τι προκύπτει από την ανάκριση; Πώς ξέρετε ποιες ενδεί-
ξεις υπάρχουν έναντι ποιων; Υπάρχουν άνθρωποι αυτή τη στιγµή
που βρίσκονται σε καθεστώς προσωρινής κράτησης. Το αγνοείτε
αυτό; 

Σε ό,τι αφορά τώρα τις ποινικές ευθύνες των πολιτικών προ-
σώπων και των Υπουργών, κάποιος δεν είναι υπαίτιος, µε συγχω-
ρείτε, σε µια ευνοµούµενη πολιτεία, πολλώ δε µάλλον στην
Ελληνική Δηµοκρατία, όταν το θέλει η Αντιπολίτευση. Πρέπει να
ακολουθηθεί µια διαδικασία, η οποία διαδικασία περιγράφεται
στο Σύνταγµα της χώρας και στους νόµους του κράτους. 

Εδώ και µήνες έχει ολοκληρωθεί το έργο της εξεταστικής επι-
τροπής. Για χρονικό διάστηµα µεγαλύτερο του µήνα όλες οι δι-
κογραφίες έχουν έρθει στη Βουλή. Υπήρξε πρόταση από την
Αντιπολίτευση, έτσι ώστε να δούµε ποιες ποινικές ευθύνες υπο-
τίθεται αποδίδονται στα πολιτικά πρόσωπα, πώς αυτές στοιχει-
οθετούνται, σε ποια άρθρα του ποινικού νόµου προσκρούουν; 

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Τα περιγράψαµε στο πόρισµά µας,
κύριε Υπουργέ. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Όλα αυτά
λοιπόν, αν δεν τα έχετε κάνει, δεν µπορεί να έρχεστε, δεν νοµι-
µοποιείστε ηθικά και πολιτικά να λέτε ότι η Κυβέρνηση βάζει προ-
σκόµµατα στη δικαιοσύνη όταν σε όλους τους τόνους και απ’ όλα
τα υπεύθυνα χείλη έχουµε πει ότι στο δυστύχηµα των Τεµπών
πρόθεση µας, όπως και ολόκληρου του ελληνικού λαού, είναι να
διαφωτιστεί σε όλες του τις πλευρές, αλλά αυτό θα γίνει µε έναν
τρόπο υπεύθυνο, θεσµικά ορθό και µε τις εγγυήσεις που προ-
βλέπονται από τον ποινικό νόµο και το Σύνταγµά µας. 

Και µια τελευταία λέξη, κυρία Πρόεδρε. Πριν πω για την αί-
θουσα το οποίο το θεωρώ σηµαντικό, πρέπει να σας πω ότι όπως
γίνεται σε όλες τις περιπτώσεις κοινοβουλευτικού ελέγχου, στέλ-
νετε σε όλους σε όλους τους φορείς που έχουν λόγο για να
απαντήσουν, να εισφέρουν πληροφορίες για το αντικείµενο του
κοινοβουλευτικού ελέγχου. Εστάλη, λοιπόν, η κοινοβουλευτική
ερώτηση και στην Εισαγγελία του Αρείου Πάγου η οποία απάν-
τησε µε το µε αριθµό πρωτοκόλλου 4711/2-7-2024 έγγραφό της,
το οποίο θα καταθέσω στα Πρακτικά. 

Συγκεκριµένα αναφέρει ότι: «Σε συνέχεια του ανωτέρω σχετι-
κού σας γνωρίζουµε ότι η διαδικασία της συλλογής και διερεύ-
νησης των αποδεικτικών στοιχείων σχετιζόµενων µε το έγκληµα
των Τεµπών, δεν αφορά την Κυβέρνηση αλλά αποκλειστικά και
µόνο τη δικαιοσύνη. Ο αρµόδιος Ανακριτής Λάρισας ήδη προ-
χωρά σε διερεύνηση σε βάθος όλων των πτυχών του εγκλήµατος
για την απόδοση ποινικών ευθυνών». 

Αυτή είναι η απάντηση. Είναι σε περίληψη όσα κι εγώ σας εξέ-
θεσα, κυρία συνάδελφε, της Εισαγγελέως του Αρείου Πάγου. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Δικαιοσύνης κ. Ιωάννης
Μπούγας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ολοκληρώστε, κύριε
Υφυπουργέ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Ολοκλη-
ρώνω, κυρία Πρόεδρε. 

Και πρέπει να σας πω ότι µε πρόσφατη απόφασή του ΤΑΧΔΙΚ
έγινε αποδοχή της παραχώρησης του χώρου από το Πανεπιστή-
µιο Θεσσαλίας για την αίθουσα η οποία θα χρησιµοποιηθεί για
τη διεξαγωγή της δίκης των Τεµπών. Η αίθουσα αυτή είναι κα-
τάλληλη, καθώς περιλαµβάνει την αίθουσα διαλέξεων, αίθουσα
συσκέψεων, αίθουσα τεχνικού του ήχου και της µαγνητοφώνη-
σης, τον χώρο Τύπου συνηγόρων και ασφάλειας, καθώς και δύο
παράπλευρες αίθουσες, µε σκοπό να καλυφθούν οι ανάγκες λει-
τουργίας των χώρων. 

Κατά συνέπεια, ό,τι µπορεί στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων της
να κάνει η Κυβέρνηση, να είστε βέβαιοι ότι το κάνει, διότι πρό-
θεση όλων µας -όπως είπα και επαναλαµβάνω µε έµφαση- είναι
να διαλευκανθεί αυτό το τραγικό γεγονός σε όλες του τις πτυχές. 

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε. 
Ακολουθεί η δεύτερη µε αριθµό 1186/26-6-2024 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Χαλκιδικής της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Κυριακής

Μάλαµα προς την Υπουργό Πολιτισµού, µε θέµα: «Πώς θα αντι-
µετωπιστεί η πρακτική των επαναλαµβανόµενων playlist στα ρα-
διόφωνα της χώρας;»

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Πολιτισµού κ. Φωτήλας.
Κυρία Μάλαµα, έχετε τον λόγο. 
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, πριν από τρεις µήνες συζητούσαµε στη Βουλή

ένα νοµοσχέδιο για την ενίσχυση του ελληνικού τραγουδιού.
Τότε η κυρία Υπουργός παρουσίασε το νοµοθέτηµα ως µάννα εξ
ουρανού πραγµατικά και ζητούσε από εµάς να το ψηφίσουµε
όλοι µαζί. Εµείς της απαντούσαµε βέβαια τότε ότι πρέπει να µας
φέρει στοιχεία, σε σχέση µε το πώς διανέµεται ο ραδιοφωνικός
χρόνος, ώστε να δούµε τι παίζουν τα ραδιόφωνα ως µουσική,
πόση ελληνική µουσική παίζουν και πώς προβάλλονται οι Έλλη-
νες καλλιτέχνες και πώς προβάλλονται και οι νέοι Έλληνες καλ-
λιτέχνες επίσης, οι νέοι δηµιουργοί. 

Θέσαµε το ίδιο θέµα και στους φορείς συλλογικής διαχείρισης
που ήρθαν στην ακρόαση των φορέων του νοµοσχεδίου και τότε
η Ένωση Δικαιούχων Έργων Μουσικής µας είχε πει ότι για την
συντριπτική πλειοψηφία των Ελλήνων δηµιουργών οι αµοιβές
από την αναπαραγωγή της µουσικής τους είναι ελάχιστες έως
και ανύπαρκτες. Η Ένωση Δηµιουργών Έργων Μουσικής σή-
µερα καταθέτει µια έρευνα στη δηµοσιότητα -που σίγουρα θα
την έχετε διαβάσει- που τεκµηριώνει ότι στην ουσία τα ελληνικά
ραδιόφωνα στην πλειοψηφία τους παίζουν πανοµοιότυπες λίστες
τραγουδιών σε διαρκείς επαναλήψεις, τη λεγόµενη και γνωστή
σε όλους µας, λούπα δηλαδή. 

Έχουµε µάλιστα τίτλους τραγουδιών που παίχτηκαν το 2022
δεκαπέντε χιλιάδες φορές, ενώ υπάρχει ραδιόφωνο που δεν έχει
παίξει ούτε ένα τραγούδι τη µέρα. 

Αντίθετα, στο δηµόσιο ραδιόφωνο -σύµφωνα µε τα ίδια στατι-
στικά- ογδόντα ένα τραγούδια της µέρας είναι από νέους δηµι-
ουργούς. 

Εµείς αντιλαµβανόµαστε ότι οι ιδιωτικοί ραδιοφωνικοί σταθµοί
θέλουν να παίξουν τις επιτυχίες, αλλά αναµένουµε από την Κυ-
βέρνηση µια πολιτική για τη µουσική που θα αντισταθµίζει στον
βαθµό του εφικτού βέβαια πάντα, αυτή την τάση µέσω κινήτρων
και µέσω παρεµβάσεων στήριξης των νέων δηµιουργών. 

Ήταν αυτά τα οποία είχαµε προτείνει τότε και κατά τη συζή-
τηση του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου. 

Με δεδοµένο, λοιπόν, ότι νοµοθετήσατε -έχει µερικούς µήνες-
και τελειώσατε αυτό που θεωρούσατε υποχρέωση απέναντι στο
ελληνικό τραγούδι, θα θέλαµε να ακούσουµε τους σχεδιασµούς
σας για την ενίσχυση του πλουραλισµού στο ραδιόφωνο. Να
υπογραµµίσω ότι ο πλουραλισµός στο ραδιόφωνο είναι κρίσιµος,
για να µπορεί να υπάρχει ελληνική µουσική, όπως γίνεται και στα
υπόλοιπα κράτη της Ευρώπης. Εάν οι νέοι δηµιουργοί και οι νέες
δηµιουργίες δεν παίζονται, τότε θα σταµατήσει να υπάρχει καλ-
λιτεχνική δηµιουργία. 

Αυτά προς το παρόν και σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, κύριε

Φωτήλα, έχετε τον λόγο. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού): Σας ευχαρι-

στώ, κυρία Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, να σας ευχηθώ χρόνια πολλά και καλά, γεµάτα

υγεία, ευτυχία και προσωπικές επιτυχίες, καθόσον χθες είχατε
την ονοµαστική σας εορτή, αν δεν κάνω λάθος. 

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ πολύ.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού): Να είστε

καλά.
Δεύτερον, να σας ευχαριστήσω για την ερώτηση και να πω για

την ιστορία ότι είναι η πρώτη επίκαιρη ερώτηση που καλούµαι να
απαντήσω από αυτόν τον νέο ρόλο που ενδύοµαι και που υπη-
ρετώ και είµαι πολύ χαρούµενος γι’ αυτό. Φαντάζοµαι, θα ακο-
λουθήσουν και άλλες. Με χαρά να τις απαντήσω και αυτές.

Η προστασία και η ενίσχυση τόσο του ελληνόφωνου τραγου-
διού -που προφανώς, δεν είναι το άµεσο ερώτηµα της ερώτησής
σας, αλλά εµµέσως πλην σαφώς εµπεριέχεται το ελληνόφωνο
τραγούδι µέσα στην ερώτησή σας- αλλά όσο και η προστασία
και η ενίσχυση των νέων ηχογραφηµάτων από Έλληνες νέους
δηµιουργούς και καλλιτέχνες είναι κάτι το οποίο έχει πραγµατικά
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απασχολήσει αυτή την Κυβέρνηση και το έχει βάλει και ψηλά
στην ατζέντα. 

Προς αυτή την κατεύθυνση νοµοθετήσαµε πρόσφατα, όπως
πολύ σωστά, είπατε, τον ν.5103/2024, ο οποίος ισχύει από τον
Απρίλιο τούτου του έτους, προς την κατεύθυνση, ώστε να προ-
στατεύσουµε και να ενισχύσουµε κατ’ αρχάς µε συγκεκριµένες
διατάξεις το ελληνόφωνο τραγούδι, µε µια σειρά από µέτρα που
θα τα πούµε πιο συγκεκριµένα στη δευτερολογία -θα έχω τη δυ-
νατότητα να σας τα πω- αλλά και µε µία σειρά από µέτρα που
έρχονται να αναδείξουν, να προστατεύσουν και να ενισχύσουν
τα νέα δηµιουργήµατα των Ελλήνων καλλιτεχνών, των νέων καλ-
λιτεχνών. Και νέα ηχογραφήµατα -να πούµε για να ακούγεται και
να ξέρουµε περί τίνος µιλάµε- είναι τα µουσικά έργα που η
πρώτη κυκλοφορία ή παρουσίαση ή διάθεση στο κοινό έλαβε
χώρα έως ένα έτος πριν από τη ραδιοφωνική µετάδοσή τους.

Με µια σειρά, λοιπόν, από µέτρα ερχόµαστε κατ’ αρχάς να
υποχρεώσουµε µια σειρά από φορείς, όπως είναι τα µέσα µαζι-
κής µεταφοράς, τα αεροδρόµια, τα λιµάνια, τα καζίνο, τα ξενο-
δοχεία, τα τουριστικά καταλύµατα. Όλοι αυτοί, λοιπόν, πλέον µε
τον ν.5103/2024 έχουν την υποχρέωση, εφόσον εκτελούν δηµό-
σια µουσική, το 40% τουλάχιστον του ρεπερτορίου το οποίο
εκτελούν να είναι ελληνόφωνο. Κι αυτό δεν είναι κίνητρο, είναι
υποχρέωση. Εφόσον δεν το κάνουν, τότε τους δίνεται πάντα µε
εισήγηση του Οργανισµού Πνευµατικής Ιδιοκτησίας η δυνατό-
τητα να προσαρµοστούν, να συµµορφωθούν προς αυτή τη διά-
ταξη. Αν δεν το κάνουν και σε δεύτερο χρόνο -νοµίζω, πως είναι
δύο µήνες ο χρόνος που τους δίνεται η δυνατότητα-, τότε πλέον
έρχεται η ώρα των κυρώσεων. Και όταν µιλάµε για κυρώσεις, µι-
λάµε πάντα για χρηµατικές κυρώσεις, πρόστιµα τα οποία µπο-
ρούν να ξεκινήσουν από τα 1.000 ευρώ και να καταλήξουν έως
τα 10.000 ευρώ αναλόγως της περίπτωσης και πάντα αναλόγως
των στοιχείων που έχουµε από το ΕΣΡ αλλά και από τον Οργανι-
σµό Πνευµατικής Ιδιοκτησίας. 

Συνεπώς βλέπουµε ότι ήδη η πρόθεση έχει φανεί και ήδη
υπάρχει το νοµοθέτηµα και ήδη υποχρεούνται µία σειρά από φο-
ρείς να προστατεύσουν το ελληνόφωνο τραγούδι. 

Στη δευτερολογία θα έχουµε τη δυνατότητα να πούµε συγκε-
κριµένα και πιο άµεσα για το ερώτηµά σας πώς προστατεύεται,
πώς αναδεικνύεται και πώς ενισχύεται από τους ιδιωτικούς ρα-
διοφωνικούς σταθµούς να παίζουν περισσότερο ελληνικό τρα-
γούδι αλλά και περισσότερα νέα δηµιουργήµατα, όπως ακριβώς
τα υιοθετήσαµε και τα οριοθετεί και ο νόµος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Μάλαµα, έχετε
τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Κύριε Υπουργέ, όταν έφερε η κ. Μεν-
δώνη το νοµοθέτηµα για το ελληνικό τραγούδι, εµείς ζητήσαµε
να έρθουν εκπρόσωποι των ραδιοφώνων στη Βουλή, για να το-
ποθετηθούν επί των διατάξεων. Δυστυχώς τότε η κυρία Υπουρ-
γός προτίµησε να προχωρήσει σε µία fast track διαδικασία
ακρόασης φορέων. Δεν ακούσαµε τα ραδιόφωνα. Σήµερα η
ουσία της συζήτησης αυτής είναι να δούµε µαζί µε τα ραδιόφωνα
και µαζί µε τους ανθρώπους του ελληνικού τραγουδιού πώς µπο-
ρεί αυτή η εικόνα να βελτιωθεί όσο γίνεται περισσότερο. 

Είχαµε µιλήσει τότε για κίνητρα στα ραδιόφωνα, ώστε να παί-
ζουν πιο πολλούς νέους δηµιουργούς. Είπαµε, για παράδειγµα,
ότι πρέπει εντός των κινήτρων για ποσόστωση του ελληνικού
τραγουδιού στα ραδιόφωνα να υπάρχει και ένα πλαφόν νέων δη-
µιουργών. Είπαν, επίσης, οι φορείς των καλλιτεχνών ότι θα πρέ-
πει να δηµιουργηθεί ένας φορέας για τη στήριξη της ελληνικής
µουσικής µε δεδοµένο ότι είναι ο µόνος κλάδος του σύγχρονου
πολιτισµού που δεν έχει τέτοιον φορέα. Στην ίδια κατεύθυνση
υπάρχει και διεθνής και ευρωπαϊκή εµπειρία σε σχέση µε τη δια-
χείριση του ραδιοφωνικού χρόνου. Πρέπει να τη µελετήσουµε
αυτή την εµπειρία. Είναι σηµαντική και θα µας βοηθήσει πάρα
πολύ. 

Επίσης, µπορούµε να µελετήσουµε και την πρόταση της Ένω-
σης Δικαιούχων Έργων Μουσικής, ώστε να δούµε πώς συνδέε-
ται, πώς συσχετίζεται µε συγκεκριµένα νούµερα και στοιχεία ο
πλουραλισµός και η ακροαµατικότητα. Δηλαδή, πέφτει ή ανεβαί-
νει η ακροαµατικότητα ενός σταθµού, όταν παίζει τα ίδια και τα
ίδια; Ή αντίστοιχα πέφτει ή ανεβαίνει η ακροαµατικότητα, όταν

επιλέγονται νέα ακούσµατα; Υπάρχουν αυτά τα στοιχεία και θα
πρέπει να τα δούµε και να τα µελετήσουµε.

Άρα, λοιπόν -και κλείνω µε αυτό- αναµένουµε από το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού τους σχεδιασµούς του για την ενίσχυση του
πλουραλισµού στην ελληνική µουσική στο ραδιόφωνο, προφα-
νώς µε τη συµµετοχή όλων, µε µια ευρεία συζήτηση, µε µια µε-
λέτη και µε µια εποικοδοµητική διάθεση, έστω κι αν είναι και
κριτική. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού): Σας ευχαρι-

στώ, κυρία Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, είδαµε στην πρωτολογία τούς τρόπους µε τους

οποίους τα ξενοδοχεία, τα τουριστικά καταλύµατα, τα εµπορικά
κέντρα, τα καζίνο, τα µέσα µαζικής µεταφοράς, τα αεροδρόµια,
τα λιµάνια υποχρεούνται πλέον µε αυτό το νοµοθέτηµα, θέλουν-
δεν θέλουν, εφόσον παίζουν δηµόσια µουσική, τουλάχιστον κατά
40% αυτή να είναι ελληνόφωνη. Αυτό δεν είναι διαπραγµατεύ-
σιµο. Είναι υποχρέωσή τους να το κάνουν. 

Πάµε τώρα να δούµε τι έχουµε κάνει και ποια ακριβώς κίνητρα,
όπως και εσείς πολύ σωστά είπατε, δίνουµε στους ιδιωτικούς ρα-
διοφωνικούς σταθµούς. Διότι µόνο κίνητρα, βεβαίως, αντιλαµβα-
νόµαστε όλοι, µπορούµε να δώσουµε στους ιδιωτικούς
ραδιοφωνικούς σταθµούς. Δεν µπορούµε να τους υποχρεώ-
σουµε τι και πώς θα το παίξουν, αλλά είναι πολύ σπουδαίο να
δούµε πώς θα βρούµε κίνητρα, ώστε εµµέσως να τους βάλουµε
σε αυτή την κατεύθυνση. 

Νοµοθετήσαµε, λοιπόν, και στον ν.5103/2024 στο άρθρο 7
στην παράγραφο 1 λέµε ότι οι ραδιοφωνικοί σταθµοί οι οποίοι
εκπέµπουν και µεταδίδουν µερικώς ξενόγλωσσο µουσικό ρεπερ-
τόριο, εφόσον αυξήσουν κατά τουλάχιστον 15% την ελληνική
τους µουσική, θα αυξηθεί ο χρόνος της διαφήµισής τους. Είναι
ένα αµιγώς οικονοµικό κίνητρο καθόλου αµελητέο. Στην παρά-
γραφο 2 είπαµε πως, σε ό,τι αφορά τους ραδιοφωνικούς σταθ-
µούς οι οποίοι παίζουν αµιγώς ξενόγλωσσο ρεπερτόριο κατά
τουλάχιστον 95%, και σε αυτούς δίνουµε ιδιαίτερο κίνητρο, ώστε,
αν περάσουν σε ποσοστό τουλάχιστον 15,1% µέχρι 25%, δηλαδή
αυξήσουν από το 5% που είναι στο 15% το ελληνικό τους ρεπερ-
τόριο, τότε αυξάνεται κατά 40% ο χρόνος που έχουν για διαφή-
µιση. Αντιλαµβάνεστε ότι είναι πολύ σοβαρό αυτό γι’ αυτούς. 

Επίσης, σε αυτούς οι οποίοι περνάνε το 40,1% στο ελληνό-
γλωσσο, από το 5% το φτάνουν στο 40%, δίνουµε 50% µεγαλύ-
τερο χρόνο διαφήµισης, προκειµένου να αυξήσουν τα έσοδά
τους.

Τέλος, για να φτάσουµε και στο προκείµενο, ακριβώς δηλαδή
σε αυτό το οποίο αναφέρετε στην ερώτηση σας, υπάρχει η πα-
ράγραφος 3 στο ίδιο άρθρο, όπου σε ό,τι έχει να κάνει µε τους
σταθµούς οι οποίοι παίζουν αµιγώς ελληνόφωνο τραγούδι, δη-
λαδή τουλάχιστον 95% ελληνόφωνο τραγούδι, δίνονται ισχυρά
κίνητρα εφόσον µέσα σε αυτό το τραγούδι εντάξουν νέα δηµι-
ουργήµατα, όπως τα προσδιορίσαµε νωρίτερα, όπως τα προσ-
διορίζει ο νόµος. Δηλαδή, εφόσον αυξήσουν κατά 10% τα νέα
δηµιουργήµατα, τότε αυξάνεται κατά 10% η δυνατότητα του δια-
φηµιστικού τους χρόνου. Εφόσον αυξήσουν 15,1% και παρα-
πάνω τον χρόνο που µεταδίδουν νέα δηµιουργήµατα, τότε ο
διαφηµιστικός τους χρόνος αυξάνεται κατά 30% και πάει συνε-
χόµενα. 

Συνεπώς βλέπετε ότι δεν έχει περάσει απαρατήρητο το πώς
θα καταφέρουµε να ενισχύσουµε τους νέους δηµιουργούς,
πέραν γενικότερα του ελληνόφωνου τραγουδιού. Αυτό, αν θυ-
µάµαι καλά, δεν το ψηφίσατε όµως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Και ολοκληρώστε πα-
ρακαλώ, διότι οι χρόνοι είναι αµείλικτοι και υπάρχει καθυστέ-
ρηση.

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού): Ολοκλη-
ρώνω.

Και νοµίζω ότι δεν µπορεί κανείς να αµφισβητήσει ότι πράγµατι
αυτές οι διατάξεις κινούνται προς τη σωστή κατεύθυνση. Όµως,
η αλήθεια είναι ότι δεν πρέπει να περιοριστούµε σε αυτές τις δια-
τάξεις. Μπορούµε να κάνουµε και άλλα πράγµατα, να ενισχύ-
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σουµε ακόµα περισσότερο και το ελληνόφωνο εν γένει τραγούδι,
αλλά και τα σύγχρονα, τα νέα δηµιουργήµατα των νέων Ελλήνων
καλλιτεχνών και δηµιουργών. Μία ιδέα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ωραία, κύριε Φωτήλα,
σε επόµενη συζήτηση.

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού): Ένα λεπτό,
ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε, σας παρακαλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Το λεπτό είναι το πρό-
βληµα. 

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού): Ένα λεπτό.
Λέω, λοιπόν, ότι µία ιδέα θα µπορούσε να είναι η δηµιουργία

ενός φεστιβάλ-διαγωνισµού µόνο από νέους καλλιτέχνες µε την
αιγίδα του Υπουργείου Πολιτισµού και πάντα µε τη συνεργασία
της ΕΔΕΜ και της ΑΥΤΟΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ, για να µη µείνει κανένας
παραπονούµενος, αλλά και άλλες ιδέες. 

Η πόρτα µου, κυρία Μάλαµα, είναι πάντα ανοιχτή και πάντα
στο πλευρό των καλλιτεχνών γιατί, όπως έχω πει, η τέχνη και ο
πολιτισµός έχουν και πρέπει να έχουν αχρωµατοψία. Σε αυτή την
κατεύθυνση κινούµαι και είµαι πάρα πολύ διαθέσιµος και θα
ήθελα πάρα πολύ να συζητήσουµε κιόλας, είτε θεσµικά είτε και
προσωπικά ακόµα, για τις ιδέες που έχετε, προκειµένου να ενι-
σχύσουµε περαιτέρω το ελληνόφωνο και ακόµα περισσότερο τα
σύγχρονα, τα νέα δηµιουργήµατα των Ελλήνων καλλιτεχνών και
δηµιουργών. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Περνάµε στην επόµενη ερώτηση, που είναι η τρίτη µε αριθµό

1180/25-6-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βου-
λευτή Έβρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ.
Παράσχου Παπαδάκη προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας µε θέµα: «Αδικαιολόγητη εξαίρεση των
Δήµων Αλεξανδρούπολης - Σαµοθράκης από την εκδήλωση εν-
διαφέροντος προκειµένου για χορήγηση οικονοµικής ενίσχυσης
σε επιχειρήσεις µε οικονοµικές απώλειες στον Νοµό Έβρου, που
επλήγησαν από τις καταστροφικές πυρκαγιές Αυγούστου - Σε-
πτεµβρίου 2023».

Κύριε Παπαδάκη, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, θα σας µιλήσω κυριολεκτικά, όχι µεταφο-

ρικά και θα σας πω ότι, πέραν όλων των υπολοίπων, το µαρά-
ζωµα του Έβρου, τη δηµογραφική κατάρρευση του Έβρου, που
σε δέκα-δεκαπέντε χρόνια προηγούµενα που πέρασαν έχουµε
χάσει είκοσι χιλιάδες πληθυσµού, έχουµε χάσει πληθυσµιακά δη-
λαδή έναν Δήµο Σουφλίου και έναν Δήµο Σαµοθράκης, ενώ του-
ναντίον η Αδριανούπολη δίπλα έχει φτάσει διακόσιες χιλιάδες και
αναπτύσσεται, συν όλα αυτά που σας ανέφερα, ήρθαν και οι περ-
σινές, καταστροφικές πυρκαγιές στις 19 Αυγούστου, που κράτη-
σαν δεκαεπτά ηµέρες και κατέστρεψαν ό,τι είχε αποµείνει, ό,τι
σχέδιο ανάπτυξης αν υπήρχε από την Κυβέρνηση, που δεν
υπήρχε κατά την άποψή µου. Όχι µόνο την άποψή µου, όπου και
να πάτε στον Έβρο, αυτό θα σας πουν. Και πλέον τρέχουν και
δεν φτάνουν οι Εβρίτες.

Και ενώ ακούµε από επίσηµα χείλη του κυρίου Πρωθυπουργού
πως ό,τι ισχύσει στη Θεσσαλία θα ισχύσει και στον Έβρο και ενώ
υπάρχουν και οι Επιτροπές Ανασυγκρότησης που λαµβάνετε
µέρος και έρχεστε και έχετε επισκεφθεί την περιοχή πολλές
φορές, βλέπουµε ότι έχετε εκδώσει µια υπουργική απόφαση
κοινή µε το Υπουργείο Οικονοµικών, την υπ’ αριθµόν 35299 για
οικονοµική ενίσχυση των επαγγελµατιών, των επιχειρήσεων στον
Έβρο. Και ξεχωρίσατε και καταβάλλετε αυτήν την επιχορήγηση
στη Δηµοτική Ενότητα Φερών και στον Δήµο Σουφλίου, όχι στην
Αλεξανδρούπολη, όχι στη Σαµοθράκη, που στην Αλεξανδρού-
πολη, που είναι και η Δηµοτική Ενότητα Τραϊανούπουλης και η
Αλεξανδρούπολη ο πυρήνας, έχει κηρυχθεί σε κατάσταση έκτα-
κτης ανάγκης. Μάλιστα, η Κυβέρνηση έχει καταβάλει σε αγρό-
τες, κτηνοτρόφους κάτι ψίχουλα γι’ αυτόν τον λόγο, γιατί
υπέστησαν φοβερές ζηµίες.

Θέλω να ακούσω από εσάς ποιο το σκεπτικό να µην προσθέ-
σετε, να µη βάλετε σε αυτήν την εκδήλωση ενδιαφέροντος τον
Δήµο Αλεξανδρούπολης, τη Δηµοτική Ενότητα Τραϊανούπολης,

που εκεί είναι το µεγαλύτερο πρόβληµα. Όχι ότι κακώς κάνατε
που βάλατε τη Δηµοτική Ενότητα Φερών και Σουφλίου, πολύ
καλά κάνατε, αλλά θέλω να ακούσω από εσάς και να ακούσει και
ο εβρίτικος λαός για ποιον λόγο δεν συµπεριλάβετε τον Δήµο
Αλεξανδρούπολης και τον Δήµο Σαµοθράκης, όπου τρεις µέρες
λόγω των πυρκαγιών δεν υπήρχε ρεύµα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ολοκληρώστε, κύριε
Παπαδάκη.

ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: …δεν λειτουργούσαν POS, ούτε
είχαν να φορτίσουν τα κινητά τους άνθρωποι και έφευγαν άρον-
άρον, κάνανε ακυρώσεις και υπέστησαν µεγάλες ζηµιές όλες οι
επιχειρήσεις.

Θέλω, λοιπόν, να µου πείτε και ερωτάσθε για ποιον λόγο δεν
συµπεριλάβατε τον Δήµο Αλεξανδρούπολης και τον Δήµο Σαµο-
θράκης και αν προτίθεστε µε νοµοθετική παρέµβαση να το πρά-
ξετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ωραία. 
Τον λόγο έχει ο κ. Τριαντόπουλος. Θα παρακαλούσα για τη συ-

νέπεια στον χρόνο, στο τρίλεπτο να σταθούµε, κύριε Τριαντό-
πουλε, το λέω προκαταβολικά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας): Θα προσπαθήσω, κυρία Πρό-
εδρε, αλλιώς θα πάρω και από τη δευτερολογία µου άµα είναι,
δεν έχω κανένα πρόβληµα.

Μου δίνετε λοιπόν, κύριε συνάδελφε, την ευκαιρία να ανα-
φερθώ στο ειδικό σχήµα που διαµορφώσαµε για τη στήριξη των
επιχειρήσεων που σχετίζονται µε την τουριστική δραστηριότητα
σε περιοχές της Περιφερειακής Ενότητας Έβρου, περιοχές που,
όπως και εσείς είπατε, επλήγησαν από τις µεγάλες και καταστρο-
φικές πυρκαγιές το καλοκαίρι του 2023. Ένα ειδικό σχήµα που
σχεδιάσαµε σε συνεργασία µε το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών, αλλά και την υποστήριξη της Ανεξάρτητης
Αρχής Δηµοσίων Εσόδων, της ΑΑΔΕ. 

Πρόκειται για ένα σχήµα που υλοποιείται σε δύο φάσεις. Η
πρώτη φάση ξεκίνησε να υλοποιείται από την 1η Μαΐου, όπου
άνοιξε η πλατφόρµα «myBusinessSupport». Μέσω της πλατφόρ-
µας οι ενδιαφερόµενες επιχειρήσεις του Δήµου Σουφλίου και της
Δηµοτικής Ενότητας Φερών του Δήµου Αλεξανδρουπόλεως
είχαν τη δυνατότητα να υποβάλουν αίτηση εκδήλωσης ενδιαφέ-
ροντος µέχρι πριν από λίγες ηµέρες, µέχρι την 21η Ιουνίου. Tώρα
ακολουθεί η δεύτερη φάση. Ακολουθούν οι σχετικοί υπολογισµοί
και ο καθορισµός των όρων και προϋποθέσεων τις επόµενες ηµέ-
ρες. Μόλις ολοκληρωθούν, ανοίγει εκ νέου η πλατφόρµα, ώστε
οι δικαιούχοι να αποδεχθούν την ενίσχυση η οποία θα προκύψει. 

Τώρα, όσον αφορά το ζήτηµα που θίγετε για την ένταξη στο
σχήµα αυτό των αντίστοιχων επιχειρήσεων του Δήµου Αλεξαν-
δρούπολης και του Δήµου Σαµοθράκης, είναι ένα θέµα που
έχουµε συζητήσει στο πλαίσιο της Κυβερνητικής Επιτροπής Κρα-
τικής Αρωγής κατόπιν σχετικής επιστολής του Συνδέσµου Ξενο-
δόχων Θράκης. Θέλω να υπογραµµίσω πως οι περιοχές που
εντάχθηκαν στο σχήµα είναι αυτές στις οποίες εντοπίζεται το µε-
γαλύτερο πρόβληµα, σύµφωνα και µε το σχετικό θεσµικό πλαί-
σιο. Είναι η Δαδιά, είναι το Σουφλί, αλλά είναι και οι Φέρες, όπου
οι συνθήκες είναι τελείως διαφορετικές από το κέντρο της Αλε-
ξανδρούπολης. Τόσο οι επιπτώσεις, άµεσες ή έµµεσες, είναι δια-
φορετικές όσο και η δυναµική και οι ρυθµοί µε τους οποίους
ανακάµπτουν µετά από µία δύσκολη κατάσταση είναι εντελώς
διαφορετικοί. Εποµένως, έγινε ιεράρχηση και προτεραιοποίηση. 

Το ζήτηµα της Σαµοθράκης είναι διαφορετικό. Η Σαµοθράκη
δεν είχε κηρυχθεί σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης και δεν είχε
υποστεί άµεσες ζηµιές από τις πυρκαγιές, είχε όµως έµµεσες
επιπτώσεις. Είναι γεγονός ότι το νησί είχε ζητήµατα µε την ηλε-
κτροδότηση, καθώς και µε την ακτοπλοϊκή σύνδεση. Εποµένως,
η Σαµοθράκη επηρεάστηκε από τις πυρκαγιές έµµεσα και όχι
άµεσα, όπως προέβλεπε µέχρι πρότινος το σχετικό θεσµικό πλαί-
σιο. Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο η Κυβερνητική Επιτροπή Κρατι-
κής Αρωγής ζήτησε τη διερεύνηση του συγκεκριµένου θέµατος.
Ζητήθηκαν στοιχεία από την ΑΑΔΕ, αναφορικά µε τον αριθµό και
τη δραστηριότητα των επιχειρήσεων της περιµέτρου του σχήµα-
τος που δραστηριοποιούνται στο νησί. Σύµφωνα µε τα στοιχεία
της ΑΑΔΕ, οι επιχειρήσεις είναι εκατόν τριάντα επτά. 

18132 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Για το θέµα αυτό έχουν γίνει αρκετές συζητήσεις µε τους Βου-
λευτές της Νέας Δηµοκρατίας του νοµού, µε τον κ. Χρήστο Δερ-
µεντζόπουλο, µε τον κ. Σταύρο Κελέτση, µε τον κ. Τάσο
Δηµοσχάκη. Και οι τρεις συνάδελφοι ενδιαφέρθηκαν σηµαντικά
από την πρώτη στιγµή γι’ αυτό το ζήτηµα και στο πλαίσιο της
αναζήτησης λύσης του εν λόγω ζητήµατος φέραµε τροπολογία
πριν από λίγες ηµέρες στη Βουλή, τροπολογία που ψηφίστηκε
στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας την προηγούµενη Δευτέρα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υφυπουργού)

Κυρία Πρόεδρε, κρατήστε µου και από τη δευτερολογία.
Τροπολογία µε αναφορά στη Σαµοθράκη, την οποία στήριξε

και ο Βουλευτής Έβρου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµοσχάκης.
Είναι η τροπολογία που αφορά το άρθρο 6γ’ του νόµου
4797/2021 για τη χορήγηση ενίσχυσης µε τη µορφή επιχορήγη-
σης για τη συγκεκριµένη περίµετρο των επιχειρήσεων και δι-
καιούχων. 

Πλέον στο πεδίο εφαρµογής του άρθρου εντάσσονται και πε-
ριοχές που έχουν πληγεί έµµεσα από φυσικές καταστροφές σε
όµορες περιοχές, συµπληρωµατικά µε τις άµεσες που ήταν µέχρι
πρότινος. Και πρόκειται για µια τροπολογία που, δυστυχώς, δεν
την υπερψηφίσατε, κύριε συνάδελφε. Δεν ψηφίσατε, δεν στηρί-
ξατε την τροπολογία που επιτρέπει τη στήριξη περιπτώσεων
όπως της Σαµοθράκης. Κάνατε ερωτήσεις, αλλά όταν έρχεται η
κρίσιµη στιγµή, γυρνάτε την πλάτη. 

Εµείς, όπως σας είπα και πριν, είναι ένα από τα θέµατα που
αξιολογούµε και επεξεργαζόµαστε. Ακούµε τις ανάγκες. Εστιά-
ζουµε στα προβλήµατα. Και δίνουµε λύσεις όπου χρειάζεται. Και
αυτό θα συνεχίσουµε να κάνουµε και το επόµενο διάστηµα σε
ένα πλαίσιο συνεργασίας µε τα συναρµόδια Υπουργεία και τους
εµπλεκόµενους φορείς µε συχνές επισκέψεις, όπως και εσείς εί-
πατε, στην ευρύτερη περιοχή, µέχρι το πλαίσιο της κρατικής
αρωγής να πλαισιώσει όλες τις ανάγκες και να ανακουφίσει τους
πληγέντες.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχετε τον λόγο, κύριε

Παπαδάκη.
ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Δηλαδή, κύριε Υπουργέ, µου λέτε

ότι είχατε την έντονη επιθυµία να στηρίξετε τη Σαµοθράκη, αλλά
εµείς είπαµε: «Όχι, δεν θέλουµε να στηρίξουµε τη Σαµοθράκη».
Ξεπλύνατε τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας που έκαναν
τα πάντα για να στηρίξουν τον Έβρο, αλλά δεν τον στηρίζουµε
τον Έβρο, τον Δήµο Αλεξανδρούπολης. Αυτό µου λέτε. 

Δηλαδή όταν βγάλατε την υπουργική απόφαση 35108 για τη
Θεσσαλία ή την υπουργική απόφαση 35299 που µιλάµε για τον
Έβρο, πέρασε από την Ολοµέλεια, που έπρεπε να ψηφιστεί ή να
µην ψηφιστεί από εµάς, που σίγουρα θα υπήρχε και κάτι άλλο
για να µην ψηφίσουµε. Συνήθως βάζετε και κάτι άλλο. Πού τα
λέτε αυτά; Υπουργική Απόφαση θα µπορούσατε να βγάλετε και
να στηρίξετε τη Σαµοθράκη. Τι µου λέτε τώρα; Μου πετάτε το
µπαλάκι; 

Κύριε Υπουργέ, εγώ θέλω να πιάσουµε την ουσία. Δεν θέλω
εδώ να αναλωνόµαστε. Εγώ θέλω να στηριχθεί ο Έβρος. Διότι
δεν µπορεί να µου λέτε ότι στηρίζουµε τις Φέρες, στηρίζουµε τον
Δήµο Σουφλίου, το Φυλακτό, το χωριό του παππού µου που είναι
εκατόν πενήντα κάτοικοι και έχει ένα καφενείο «Ο Τριαντάφυλ-
λος», έτσι λέγεται, που πάνε πέντε παππούδες -να τους στηρί-
ξουµε; Να τους στηρίξουµε γιατί όχι αλλά δεν µπορούµε να µην
στηρίζουµε τον κεντρικό πυρήνα του Δήµου Αλεξανδρουπόλεως
ή τις Φέρες που έχει ένα ξενοδοχείο και πέντε καφενεία και η
Αλεξανδρούπολη, που εκεί ήταν ο τουρισµός, εκεί ήταν όλη
ζηµία η µεγαλύτερη -όχι ότι οι άλλοι δεν πάθανε- εκεί υπέστησαν
οι επιχειρηµατίες ζηµιά, οι µεταφορικές εταιρείες, τα καταλύ-
µατα, τα καταστήµατα εστίασης, που υπήρχαν ακυρώσεις σωρη-
δόν, που έφυγαν άρον άρον οι άνθρωποι και δεν υπήρχε καν
ρεύµα, όπως στη Σαµοθράκη, που θέλετε να τη βοηθήσετε, αλλά
εµείς είπαµε όχι και δεν τη βοηθάτε.

Να είµαστε λίγο ειλικρινείς εδώ και να µιλάµε συγκεκριµένα.
Διότι όταν λέτε ότι θα κάνουµε ό,τι κάνουµε και στη Θεσσαλία,
αυτό δεν ισχύει, γιατί στη Θεσσαλία βγάλατε την υπουργική από-

φαση 35108 -χωρίς να περάσει από την Ολοµέλεια της Βουλής,
χωρίς θα ψηφιστεί από κανέναν άλλον, δική σας υπουργική από-
φαση- στην οποία µιλάτε για εκδήλωση ενδιαφέροντος, για ικα-
νοποίηση των επιχειρηµατιών, για επιχορήγηση, όπως γίνεται και
στην Αλεξανδρούπολη, και βάζετε µέσα επιχειρήσεις που δρα-
στηριοποιούνται στον τουριστικό τοµέα, καταλύµατα, εστίαση,
τουριστικές επιχειρήσεις, στις επιχειρήσεις που δραστηριοποι-
ούνται στις µεταφορές επιβατών, στις επιχειρήσεις που δραστη-
ριοποιούνται στον τοµέα των καταλυµάτων, στις επιχειρήσεις
που δραστηριοποιούνται στην εµπορία αλιευµάτων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Στον Έβρο; Εµείς σε άλλο πηγάδι πάµε; Δεν υπάρχει στήριξη
για τον Έβρο για αυτές τις επιχειρήσεις; Και όταν λέτε ότι στη-
ρίζετε, ποιες επιχειρήσεις ακριβώς στηρίζετε; Και θέλετε να µι-
λήσουµε για τη Θεσσαλία, που βάλατε όλες τις δηµοτικές
ενότητες, και άλλους δήµους, ενώ µας ξεχωρίσατε και κρίνατε
ότι οι Φέρες και το Φυλαχτό του παππού µου, µε ένα καφενείο
µε πέντε παππούδες ότι θέλει στήριξη, ενώ τα ξενοδοχεία τα πεν-
τάστερα ή τα τρίστερα ή στην εστίαση ή οι µεταφορικές εται-
ρείες στην Αλεξανδρούπολη δεν θέλουν στήριξη; Πώς το κρίνετε
αυτό; Ποιος το αξιολόγησε αυτό; Πείτε µας για να το ξέρουµε
και εµείς. 

Επίσης, έρχεται το Υπουργείο Ανάπτυξης µε την υπ’ αριθµόν
40013/22-5-2024 Απόφαση και δίνει άλλα 8 εκατοµµύρια ευρώ
στη Θεσσαλία. Καλά κάνετε και τα δίνετε. Αλλά να δούµε αυτοί
είναι πιο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Με αυτό να ολοκλη-
ρώσετε, κύριε συνάδελφε.

ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Εµείς στον Έβρο -που είπατε ότι
έχουµε και καλούς Βουλευτές- τι κάνουµε; Γιατί δεν τα παίρ-
νουµε εµείς; Άλλα 8 εκατοµµύρια ευρώ από το Υπουργείο Ανά-
πτυξης για τις επιχειρήσεις, αλλά εµείς, πάλι, εδώ δεν είµαστε
πουθενά. Πώς, λοιπόν, λειτουργείτε διαφορετικά στη Θεσσαλία
και διαφορετικά στον Έβρο, που έχουµε και καλούς κυβερνητι-
κούς Βουλευτές; Μήπως είναι πιο ικανοί της Θεσσαλίας;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Τριαντόπουλε,

έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-

σης και Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ευτυχώς που ο Έβρος δεν υπέστη τη φυσική καταστροφή που

υπέστη η Θεσσαλία, κύριε συνάδελφε. Νοµίζω ότι αυτό δεν χρει-
άζεται να το συζητήσουµε. 

Σας εξήγησα το θεσµικό πλαίσιο, το οποίο το γνωρίζατε γιατί
στην πρωτολογία σας µε ρωτήσατε αν θα προχωρήσουµε σε νο-
µοθετική πρωτοβουλία για να διευθετήσουµε το θέµα και σας
απάντησα ότι προχωρήσαµε σε νοµοθετική πρωτοβουλία, την
οποία το κόµµα σας δεν στήριξε και δεν υπερψήφισε. Δεν υπερ-
ψήφισε µια νοµοθετική πρωτοβουλία η οποία επιτρέπει και πε-
ριοχές όπως στη Σαµοθράκη -η οποία δεν ήταν σε έκτακτη
ανάγκη και δεν επλήγη άµεσα από τις πυρκαγιές, ήταν µία πε-
ριοχή που επλήγη έµµεσα λόγω του γεγονότος ότι ήταν κοντά
σε µία άλλη περιοχή που επλήγη από φυσική καταστροφή- να
µπει µέσα στο ειδικό σχήµα που αναφέρατε. 

Αυτήν, λοιπόν, την τροπολογία δεν την στηρίξατε και γνωρί-
ζετε ότι από την πρώτη στιγµή διαµορφώθηκε και υλοποιείται µε
κατεύθυνση του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη ένα σχέ-
διο στήριξης και αποκατάστασης µε δηµοσιονοµική επίπτωση για
την περιοχή του Έβρου που ξεπερνά τα 100 εκατοµµύρια ευρώ. 

Στο πλαίσιο της κρατικής αρωγής οι πληρωµές ξεπερνούν τα
10 εκατοµµύρια ευρώ και ας το δούµε στον χρόνο που έχουµε -
και θα µας επιτρέψει η Πρόεδρος- αναλυτικά. Κατ’ αρχάς έχουµε
την πρώτη αρωγή. Έχουν πιστωθεί 217.803 ευρώ σε σαράντα
έναν δικαιούχους ως πρώτη αρωγή έναντι στεγαστικής συνδρο-
µής, 272.000 ευρώ σε εβδοµήντα πέντε δικαιούχους ως πρώτη
αρωγή έναντι κρατικής αρωγής προς πληγείσες επιχειρήσεις,
κτηνοτρόφους και µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα φορείς. 

Έχουµε και την προκαταβολή του 50% της κρατικής αρωγής,
η οποία έχει καταβληθεί σε όλους τους δικαιούχους, µε ποσό
που ξεπερνά τα 2 εκατοµµύρια ευρώ. 
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Επίσης προχωρήσαµε και στη δηµοσίευση της σχετικής
υπουργικής απόφασης για τη χορήγηση της τελικής επιχορήγη-
σης, το τελευταίο ποσό δηλαδή, των πληγεισών επιχειρήσεων
συνολικού προϋπολογισµού 821.675 ευρώ για πενήντα οκτώ δι-
καιούχους και πρόκειται να εκδοθεί ξεχωριστή Κοινή Υπουργική
Απόφαση για τους πληγέντες αγρότες και κτηνοτρόφους. 

Αναφορικά µε τις ζηµιές στο φυτικό κεφάλαιο έχει ολοκληρω-
θεί και η χορήγηση της ενίσχυσης µε τη µορφή προκαταβολής
για την αποζηµίωση των αγροτικών εκµεταλλεύσεων και των κα-
τόχων αγροτικών εκµεταλλεύσεων που επλήγησαν από τις περ-
σινές πυρκαγιές. Ειδικότερα στην περιοχή κατεβλήθησαν
7.383.468 ευρώ σε πεντακόσιους πενήντα επτά παραγωγούς του
Νοµού Έβρου. 

Παράλληλα µε την κρατική αρωγή τρέχει και το «Evros pass».
Πρόκειται για µία άυλη ψηφιακή κάρτα που περιλαµβάνει οικο-
νοµική ενίσχυση ως κίνητρο στους πολίτες, για να επισκεφτούν
την περιοχή του Έβρου. Πρόκειται για πέντε χιλιάδες άυλες ψη-
φιακές κάρτες των 200 ευρώ, το υψηλότερο ποσό ενίσχυσης σε
σχέση και µε τις άλλες περιοχές του προγράµµατος, για όλο το
δεύτερο εξάµηνο του 2024. 

Προχωρούν φυσικά και κανονικά και οι διεργασίες του σχεδίου
ανασυγκρότησης και ανάπτυξης της περιοχής του Έβρου. Και
αυτό διότι µας ενδιαφέρει η επόµενη µέρα µετά από µια φυσική
καταστροφή. Μας ενδιαφέρει η ανάπτυξη του Έβρου. Μας εν-
διαφέρει η ενδυνάµωση του Έβρου. Μας ενδιαφέρει έµπρακτα
το αποτέλεσµα, η άνθηση και η ενίσχυση µίας υπέροχης, αλλά
και πολύ περήφανης περιοχής.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε. 
Ανακοινώνεται προς το Σώµα ότι οι Υπουργοί Ανάπτυξης, Εθνι-

κής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εξωτερικών, Εσωτερικών, Υπο-
δοµών και Μεταφορών, Δικαιοσύνης και Ψηφιακής
Διακυβέρνησης κατέθεσαν στις 5-7-2024 σχέδιο νόµου µε τίτλο
«Ενσωµάτωση του άρθρου 1 της Οδηγίας της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης 20191151 κατά το µέρος που αφορά τους αποκλεισµένους
διευθυντές και άλλες επείγουσες διατάξεις».

Παραπέµπεται στην αρµόδια διαρκή επιτροπή.
Ακολουθεί η πρώτη µε αριθµό 4426/231/19-4-2024 ερώτηση

και αίτηση κατάθεσης εγγράφων του κύκλου αναφορών-ερωτή-
σεων του Βουλευτή Φθιώτιδος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Ιωάννη Σαρακιώτη προς την
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης µε θέµα: «Η δυσ-
λειτουργία του Κέντρου Προώθησης της Απασχόλησης Δ.ΥΠ.Α.
Καρπενησίου ΚΠΑ2 υπονοµεύει την ενίσχυση της απασχόλησης,
την καταπολέµηση της ανεργίας, τη διασύνδεση της αγοράς ερ-
γασίας µε τις επιχειρήσεις και την εύρυθµη λειτουργία αυτών».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης κ. Κωνσταντίνος Καραγκούνης.

Ορίστε, κύριε Σαρακιώτη, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όπως πολύ καλά γνωρίζετε, ο ρόλος της

ΔΥΠΑ, του πρώην ΟΑΕΔ δηλαδή, µεταξύ άλλων θα έπρεπε να
είναι η ενίσχυση της απασχόλησης, η καταπολέµηση της ανερ-
γίας, η µέριµνα για τους ανέργους µέσω παροχών κοινωνικής
προστασίας, η συνδροµή στην αναζήτηση θέσεων εργασίας και
βεβαίως η παρακολούθηση της αγοράς εργασίας και η διασύν-
δεσή της µε τις επιχειρήσεις µέσω προγραµµάτων τα οποία προ-
ωθούν την απασχόληση. 

Η Ευρυτανία συνιστά µια αποµονωµένη, µια αποµακρυσµένη
περιοχή η οποία ταλανίζεται από σειρά προβληµάτων. Σύµφωνα
µε τα επίσηµα αποτελέσµατα της ΕΛΣΤΑΤ από την απογραφή του
2021 ενώ η Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδας σηµείωσε µείωση στον
πληθυσµό της κατά 7%, στην Ευρυτανία σηµειώθηκε µείωση που
αγγίζει το 13%. Είναι άξιο αναφοράς το γεγονός ότι η Ευρυτανία
συνιστά τον νοµό µε τον πιο γερασµένο πληθυσµό σε ολόκληρη
την Ευρωπαϊκή Ένωση. Όλα αυτά τα στοιχεία, ενώ καταδεικνύουν
µια επιτακτική ανάγκη στήριξης της εργασίας και των επιχειρή-
σεων από την πλευρά της πολιτείας, του συγκεκριµένου νοµού,
της Κυβέρνησης αλλά και του Υπουργείου Εργασίας, δεν συµβαί-
νει κάτι τέτοιο καθώς οι δυσλειτουργίες που παρουσιάζονται στον
συγκεκριµένο φορέα, στον πρώην ΟΑΕΔ, δηλαδή, έχουν ως απο-

τέλεσµα την οικονοµική ζηµία των επιχειρήσεων, την απροθυµία
των επιχειρήσεων να συµµετάσχουν σε επιδοτούµενα προγράµ-
µατα και βεβαίως τη δυσαρέσκεια των εργαζοµένων. 

Χαρακτηριστικά αναφέρω δηµοσίευµα, το οποίο θα καταθέσω
και στα Πρακτικά, από τοπική εφηµερίδα, τα «ΕΥΡΥΤΑΝΙΚΑ ΝΕΑ»
όπου στο πρωτοσέλιδό τους αναφέρουν «Τι συµβαίνει µε τον
ΟΑΕΔ Καρπενησίου; Χάνονται δεκάδες θέσεις εργασίας». Είναι
από τον Φλεβάρη του 2024. Το δηµοσίευµα µιλά για δυσλειτουρ-
γία της υπηρεσίας τα τρία τελευταία χρόνια περιγράφοντας την
κατάσταση ως δραµατική καθώς επιχειρήσεις µετέχουν σε προ-
γράµµατα προώθησης της απασχόλησης που επιδοτούν το µι-
σθολογικό όσο και το ασφαλιστικό κόστος, καταβάλλουν τα
χρήµατα χωρίς να γίνεται η αποπληρωµή αυτών σε εύλογο χρο-
νικό διάστηµα µε αποτέλεσµα να υπάρχουν ζητήµατα και στη
ρευστότητα και στη λειτουργία των επιχειρήσεων. 

Τα ερωτήµατα, λοιπόν, έχουν ως εξής. Με τις µεγάλες καθυ-
στερήσεις στον χρόνο αποπληρωµής των προγραµµάτων επιτυγ-
χάνονται οι στόχοι και οι σκοποί της ΔΥΠΑ σε σχέση µε τις
ενεργητικές πολιτικές απασχόλησης; Στην αποπληρωµή των
προγραµµάτων τηρείται σειρά µε βάση τον αριθµό πρωτοκόλλου
αιτήµατος αποπληρωµής ανά επιχείρηση και πρόγραµµα; Αν όχι
να µας διευκρινίσετε τον τρόπο µε τον οποίο η υπηρεσία προ-
χωρά στην αποπληρωµή. Και όπως είπε και η Πρόεδρος έχω ζη-
τήσει την κατάθεση των εγγράφων σύµφωνα µε τα οποία θα
προκύψουν αναλυτικοί πίνακες στους οποίους θα αναγράφεται
η ηµεροµηνία αίτησης για κάθε επιχείρηση για ένταξη, η ηµερο-
µηνία έναρξης του προγράµµατος, η ηµεροµηνία της αίτησης
αποπληρωµής του κάθε διµήνου για την κάθε επιχείρηση και η
ηµεροµηνία που εν τέλει πραγµατοποιήθηκε η πληρωµή. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υφυπουργέ,

κύριε Καραγκούνη, έχετε τρία λεπτά. 
ΚΩΣΤΑΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Αξιότιµε, κύριε συνάδελφε, πραγµατικά θέλω να σας ευχαρι-

στήσω για την ερώτηση που κάνατε. Μιας και είναι η πρώτη φορά
που απαντώ µε την ιδιότητα του Υφυπουργού θέλω πραγµατικά
να σας µεταφέρω και την ειλικρινή και την πραγµατική θέληση
και βούληση τόσο εµού όσο και της Υπουργού να είµαστε εδώ
να απαντάµε στις ερωτήσεις σας και βεβαίως, όπου πρέπει να
βρούµε λύσεις να προχωρούµε σε λύσεις αφού βεβαίως κι εσείς
αναδεικνύετε ζητήµατα. 

Θέλω πρώτα από όλα να ξεκαθαρίσουµε ποια είναι η διαδικα-
σία αποπληρωµής των σχετικών προγραµµάτων η οποία βέβαια
περιγράφεται αναλυτικά στις κοινές υπουργικές αποφάσεις, τις
δηµόσιες προσκλήσεις και στα εγχειρίδια του κάθε προγράµµα-
τος. Η κάθε επιχείρηση υποβάλλει στο αρµόδιο κέντρο απασχό-
λησης αίτηµα αποπληρωµής συνοδευόµενο από τα απαραίτητα
δικαιολογητικά. Η αίτηση λαµβάνει αριθµό πρωτοκόλλου και τη-
ρείται σειρά προτεραιότητας. Φυσικά, εδώ πρέπει να σηµειώσω,
κύριε συνάδελφε ότι η αποπληρωµή των προγραµµάτων δεν
εξαρτάται µόνο από την ηµεροµηνία υποβολής αίτησης αποπλη-
ρωµής αλλά κυρίως και -το καταλαβαίνουµε- από την πληρότητα
των σχετικών δικαιολογητικών που συµπληρώνουν τον φάκελο
αποπληρωµής. Σε κάποιες περιπτώσεις µπορεί να υπάρχουν κα-
θυστερήσεις λόγω µη πληρότητας των δικαιολογητικών που κα-
ταθέτουν οι εργοδότες ή εξαιτίας δικαιολογητικών που οι
εργοδότες αιτούνται από άλλες υπηρεσίες.

Να έρθω απευθείας στα ερωτήµατα που µου θέτετε και έχουν
να κάνουν και µε την εύρυθµη λειτουργία του Κέντρου Προώθη-
σης και Απασχόλησης Καρπενησίου. Μας ρωτάτε να καταθέ-
σουµε στοιχεία για τα προγράµµατα δηµιουργίας νέων θέσεων
απασχόλησης του κέντρου προώθησης απασχόλησης στο Καρ-
πενήσι. Καταθέτω τους σχετικούς πίνακες στους οποίους ανα-
γράφεται η ηµεροµηνία αίτησης κάθε επιχείρησης για ένταξη, η
ηµεροµηνία έναρξης του προγράµµατος, η ηµεροµηνία της αί-
τησης αποπληρωµής του κάθε διµήνου για την κάθε επιχείρηση
και η ηµεροµηνία που πραγµατοποιήθηκε η πληρωµή για τα προ-
γράµµατα ενεργητικών πολιτικών τα οποία υλοποιήθηκαν σε
εθνικό επίπεδο και αφορούν το Κέντρο Προώθησης και Απασχό-
λησης Καρπενησίου. Επισηµαίνω ότι ζήτησα να απαλειφθούν οι
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επωνυµίες για λόγους προστασίας των προσωπικών δεδοµένων
αλλά σε κάθε περίπτωση αν θέλετε κάτι ειδικότερο προφανώς
θα ενηµερωθείτε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης κ. Κώστας Καραγκούνης καταθέτει για τα Πρακτικά
τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

Συγκεκριµένα, όσον αφορά το Πρόγραµµα Επιχορήγησης Επι-
χειρήσεων για την απασχόληση οχτώ χιλιάδων ανέργων ηλικίας
18 έως 29, συµµετείχαν τριάντα µία επιχειρήσεις, έχουν αποπλη-
ρωθεί είκοσι οκτώ, ενώ τρεις επιχειρήσεις έχουν αποπληρωθεί
εν µέρει καθώς τέθηκαν θέµατα προς διευκρίνιση. 

Δεύτερον, όσον αφορά το Πρόγραµµα Επιχορήγησης Επιχει-
ρήσεων για την πρόσληψη οχτώ χιλιάδων τριακοσίων ανέργων,
ηλικίας τριάντα ετών και άνω, συµµετείχαν είκοσι επιχειρήσεις,
έχουν αποπληρωθεί όλες για τα δίµηνα που απασχόλησαν. Όσον
αφορά το πρόγραµµα επιχορήγησης επιχειρήσεων για την απα-
σχόληση τρεισήµισι χιλιάδων ανέργων πτυχιούχων ΑΕΙ ηλικίας
είκοσι δύο έως είκοσι εννιά ετών, συµµετείχαν δεκατρείς επιχει-
ρήσεις, έχουν αποπληρωθεί για όλα τα δίµηνα που απασχόλησαν
οι δέκα εξ αυτών, τρεις έχουν αποπληρωθεί εν µέρει διότι εκκρε-
µούν να καταθέσουν διευκρινήσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε, απλά θα ήθελα να δώσω πλήρη την
απάντηση στο συνάδελφο.

Όσον αφορά το πρόγραµµα επιχορήγησης επιχειρήσεων για
την απασχόληση εννέα χιλιάδων διακοσίων δικαιούχων επιταγής
επανένταξης στην αγορά εργασίας, συµµετείχαν πενήντα τέσσε-
ρις επιχειρήσεις και η αποπληρωµή τους βρίσκεται στο στάδιο
εκκαθάρισης, δηλαδή είναι στην περιφερειακή διεύθυνση, ελέγ-
χονται τα δικαιολογητικά και προχωρούν οι πληρωµές. Το πρό-
γραµµα επιχορήγησης επιχειρήσεων χιλίων ατόµων σε
µειονεκτική θέση, µετείχαν επτά επιχειρήσεις και έχουν αποπλη-
ρωθεί για όλα τα δίµηνα  που απασχολήσαν οι έξι εξ αυτών, ενώ
µια επιχείρηση εκκρεµεί να καταθέσει διευκρινίσεις.

Για το πρόγραµµα επιχορήγησης επιχειρήσεων µε απασχό-
ληση τριάντα ετών σε µετάβαση -δηλαδή περιφέρειες σε µετά-
βαση- εβδοµήντα πέντε επιχειρήσεις έχουν αποπληρωθεί όλες
για την περίοδο του Απριλίου του ‘24. Το πρόγραµµα εξελίσσεται
και προχωρούν λοιπές αποπληρωµές. 

Τέλος, κοινωνικός τουρισµός ’21 – ’22 ,’22 – ’23 και ’24 υπο-
βλήθηκαν εκατόν εβδοµήντα µία αιτήσεις, η διαδικασία έχει ολο-
κληρωθεί για εκατόν εξήντα έξι εξ αυτών, δηλαδή έχει
ολοκληρωθεί κατά ποσοστό 97%. 

Σχετικά µε τη συµπληρωµατική παροχή µητρότητας…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ολοκληρώστε, παρα-

καλώ.
ΚΩΣΤΑΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): Τελειώνω, απλά, κυρία Πρόεδρε, καταλα-
βαίνετε ότι είναι πάρα πολλές οι πληροφορίες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Στη δευτερολογία
σας.

ΚΩΣΤΑΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε και τελειώνω.

Σηµειώνω ότι από τις αιτήσεις εγκρίθηκαν εννιακόσιες σα-
ράντα επτά εκ των οποίων οκτακόσιες έξι, δηλαδή 85%, εξετά-
σθηκαν από την υπηρεσία εντός διµήνου από την ηµεροµηνία
υποβολής. 

Τώρα, για δήθεν απροθυµία των επιχειρήσεων στο Καρπενήσι
να δεχθούν τα επιδοτούµενα προγράµµατα, την απάντηση, νο-
µίζω, κύριε συνάδελφε, σας την έδωσα ήδη µε τα στοιχεία που
κατέθεσα. Οι επιχειρήσεις του Καρπενησίου από το 2021 έως και
σήµερα συµµετέχουν σταθερά στα προγράµµατα της ΔΥΠΑ και
ακόµη και στις περιπτώσεις που παρουσιάστηκαν καθυστερήσεις
στην αποπληρωµή, διατήρησαν κανονικά τις συµβάσεις εργασίας
µε τους οφειλόµενους εργαζόµενους και έχουν αποπληρωθεί για
όλα τα δίµηνα που τους απασχόλησαν. 

Για το ζήτηµα της υπαλληλικής σύνθεσης, θα επανέλθω µετά
για να σας πω και για τα ζητήµατα της στελέχωσης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ορίστε, κύριε Σαρα-
κιώτη, έχετε τον λόγο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Σας ευχαριστώ. 
Κύριε Υπουργέ, το γεγονός της απροθυµίας και των προβλη-

µάτων δεν το ανέδειξα εγώ, το ανέδειξαν σειρά δηµοσιευµάτων.
Σας επικαλέστηκα ένα δηµοσίευµα τοπικού Τύπου. Υπάρχει
σειρά δηµοσιευµάτων τοπικού Τύπου. 

Από εκεί και πέρα, επειδή όπως πολύ καλά γνωρίζετε, ο Νοµός
Φθιώτιδας είναι όµορος του Νοµού Ευρυτανίας και η Ευρυτανία
είναι ένας νοµός µε πολύ µικρό αριθµό πληθυσµού, θα πρέπει
να γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, ότι µετά την κατάθεση της ερώτη-
σης ξεκίνησαν να γίνονται αποπληρωµές. Και είµαι βέβαιος ότι
θα προκύψει και από τα στοιχεία που θα καταθέσετε. Γιατί µέχρι
και πριν από ένα µήνα είχαν παγώσει όλα. Και όταν αναφέρουν
τα δηµοσιεύµατα για καθυστερήσεις δύο ετών, αυτή ήταν και η
πραγµατικότητα και είµαι βέβαιος ότι θα προκύψει και από τα έγ-
γραφα τα οποία θα καταθέσετε.

Εγώ χαίροµαι που προχώρησε αυτή η διαδικασία αλλά δεν
είναι δυνατόν να κρέµονται επιχειρήσεις και εργαζόµενοι από το
αν θα έρθει ένα θέµα στη Βουλή, θα ταρακουνηθεί ο κάθε προ-
ϊστάµενος, ο κάθε διευθυντής και ο κάθε οργανισµός. 

Η εύρυθµη λειτουργία ενός οργανισµού τόσο κρίσιµου και
τόσο καίριου δεν µπορεί να γίνεται κατ’ αυτόν τον τρόπο. Γνω-
ρίζω πάρα πολύ καλά ότι το τελευταίο χρονικό διάστηµα, τον τε-
λευταίο µόλις ένα µήνα µετά την κατάθεση της ερώτησης, µετά
τη δηµοσιοποίηση σε σειρά µέσων, όχι µόνο της Ευρυτανίας
αλλά όλης της Περιφέρειας Στερεάς Ελλάδος, έγιναν οι αντίστοι-
χες κινήσεις και ξεκίνησαν οι αποπληρωµές και φτάσαµε στο επί-
πεδο που αναφέρατε και σήµερα. 

Από εκεί και πέρα, είµαι βέβαιος ότι θα καταθέσετε και τα υπό-
λοιπα στοιχεία που έχουν να κάνουν µε την ειδική παροχή µη-
τρότητας και το εποχικό επίδοµα.

Και τονίζω και πάλι, ότι η Ευρυτανία είναι ένας νοµός µε ιδιαί-
τερα χαρακτηριστικά. Δεν είναι δυνατόν οι επιχειρήσεις να προ-
σφεύγουν ακόµη και στον Συνήγορο του Πολίτη. Αν γινόντουσαν
σύννοµες, σύντοµα οι πληρωµές δεν θα είχαµε αυτό το φαινό-
µενο προσφυγής στο Συνήγορο του Πολίτη, καθώς υπάρχουν
επιχειρήσεις που αναγκάστηκαν να οδηγηθούν σε αυτήν την δια-
δικασία. Και εκτός αυτού, θα γνωρίζετε ότι από τον σύλλογο των
υπαλλήλων και από την πλευρά της Φθιώτιδας έχει ζητηθεί πολ-
λές φορές προς την διεύθυνση της ΔΥΠΑ, του πρώην ΟΑΕΔ, να
συµβάλουν προκειµένου να ξεκολλήσουν σειρά φακέλων. Σε
κάθε σύσκεψη που γινόταν τον τελευταίο ένα-ενάµιση χρόνο, οι
υπάλληλοι της Φθιώτιδας είχαν αυτή τη διάθεση και είναι κατα-
γεγραµµένο σε όλες τις συναντήσεις, είτε µε την περιφερειακή
είτε µε τη διοίκηση του ΟΑΕΔ. 

Δεν είχε γίνει το προηγούµενο χρονικό διάστηµα δεκτή η εθε-
λούσια προσφορά των υπαλλήλων. Μετά την κατάθεση της ερώ-
τησης ευτυχώς κάτι ξεκίνησε να γίνεται. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Καραγκούνη,

έχετε τον λόγο.
ΚΩΣΤΑΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): 
Εγώ είπα ότι είναι σηµαντικό να έχουµε αυτή τη συνεργασία

και πάντα αναδεικνύονται ζητήµατα, αλλά επιτρέψτε µου να έχω
τελείως διαφορετική άποψη, διότι είπατε ότι µετά την ερώτηση
σας –που βεβαίως είναι καλόπιστη και καλά την κάνατε- ξεκίνη-
σαν οι πληρωµές. Σας διαβάζω πότε έχουν γίνει πληρωµές: Για
το πρώτο πρόγραµµα το 2021, το 2021 στις 6-6-2022, 3-8-2022.
Για το δεύτερο στις 7-6-2021, στις 6-7-2022. Να µην τις αναφέ-
ρουν όλες. Έχουν γίνει όλες στις χρονολογίες που έχουν δοθεί
τα δικαιολογητικά, έχουν δοθεί οι διευκρινήσεις και προχώρησε
ο φάκελος. Είναι όλα το 2021 και το 2022. Δηλαδή οι πληρωµές
δεν έγιναν τώρα, δεν ξεκίνησαν οι πληρωµές πριν από έναν µήνα
ή πριν από δέκα µέρες. Αν δείτε τα στοιχεία -καλόπιστα να τα συ-
ζητήσουµε- έχουν γίνει στον χρόνο που έπρεπε να γίνουν. 

Τώρα θέλω γρήγορα, γιατί αυτό ούτως ή άλλως αποδεικνύεται
εξ εγγράφων που λέµε και εµείς νοµικοί, να πω ότι είναι πολύ ση-
µαντικό το ζήτηµα της στελέχωσης και πάντα καλόπιστα τα
ακούω. 
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Εδώ θέλω να υποµνήσω κάτι. Έδωσα πριν αναλυτικά τα στοι-
χεία που αφορούν την πορεία των προγραµµάτων και πότε έχουν
αποπληρωθεί και τις ηµεροµηνίες που έχουν πληρωθεί. Δεν θέλω
να κρύψω ότι, πράγµατι, παρουσιάζονται δυσχέρειες πολλές
φορές και στο κατάστηµα του Καρπενησίου και προφανώς δεν
έχουν καµµία υπαιτιότητα οι υπάλληλοι, µε την έννοια ότι υπήρχε
υπάλληλος που κατέχει οργανική θέση και βρισκόταν σε αναρ-
ρωτική άδεια αναγκαστικά για µακρό χρονικό διάστηµα. 

Τώρα, τι κάναµε για να αντιµετωπίσουµε το πρόβληµα αυτό;
Εξεδόθησαν δύο προσκλήσεις εσωτερικής µετακίνησης προς
όµορους νοµούς για τις οποίες δεν υπήρξε καµµία αίτηση υπαλ-
λήλου. Σήµερα που µιλάµε υπηρετούν πέντε τακτικοί υπάλληλοι,
ενώ αναµένεται να επιστρέψει ακόµη µία υπάλληλος που βρίσκε-
ται σε άδεια µητρότητας. 

Εγώ, όπως είπα και πριν, καλοπροαίρετα θα δεχτώ την ερώ-
τησή σας. Καλό είναι να επισηµαίνουµε τις αδυναµίες που πάντα
ακούµε και τις διορθώνουµε. Θεωρώ ότι πλέον το κατάστηµα
Καρπενησίου λειτουργεί ακόµα πιο καλά. Τα ποσοστά αποπλη-
ρωµών είναι υψηλότατα. Σας είπα και τα νούµερα, τους αριθ-
µούς. Η εµπιστοσύνη των επιχειρήσεων εκ των πραγµάτων
επιβεβαιώνεται ότι είναι συνεχής και σταθερή και γενικά όπου
παρατηρούνται καθυστερήσεις, εδώ είµαστε να τις αντιµετωπί-
ζουµε και να ενισχύσουµε τα κέντρα προώθησης απασχόλησης
και να δίνουµε λύσεις. 

Άκουσα και την κριτική που κάνατε από πλευράς σας, χωρίς
βεβαίως να αµφισβητώ και τις προθέσεις σας και το πραγµατικό
σας ενδιαφέρον για την Ευρυτανία. Άλλωστε κι εµένα η απώτερη
καταγωγή µου είναι από αυτόν τον νοµό. Επειδή, λοιπόν, κάνετε
την κριτική σας για τα προγράµµατα και τις πολιτικές απασχόλη-
σης ζήτησα ένα πρόσθετο στοιχείο που θα καταθέσω, για να µας
ενηµερώσει η ΔΥΠΑ πόσοι ωφελήθηκαν την τελευταία πενταετία
από το 2019 ως το 2024 στον Νοµό Ευρυτανίας. Είναι, πράγµατι,
ένας ορεινός νοµός και θα συµφωνήσω µαζί σας ότι χρειάζεται
την προσοχή όλων µας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Η απάντηση, λοιπόν, της υπηρεσίας είναι ότι είχαµε πεντακό-
σιες εξήντα δύο προσλήψεις µέσω προγραµµάτων απασχόλησης
την τελευταία πενταετία. Ξέρετε πόσοι ήταν οι ωφελούµενοι των
προγραµµάτων απασχόλησης το 2015 - 2019; Μόλις εξήντα
πέντε. Δεν σας κάνω κριτική απλά σας παραθέτω την πραγµατι-
κότητα. Οι φίλοι µας στην Ευρυτανία γνωρίζουν ποια κυβέρνηση
ασχολείται µε το πρόβληµα. Γιατί, πράγµατι, υπάρχουν αδυνα-
µίες. Πράγµατι είναι, όπως είπατε και εσείς, ένας ορεινός νοµός
που χρειάζεται την προσοχή µας. Ήδη πεντακόσιοι εξήντα δύο
έχουν ωφεληθεί από τα προγράµµατά µας σε σχέση µε εσάς
που, δυστυχώς, δεν είχατε δείξει την ανάλογη προσοχή και εν-
διαφέρον. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ, για τη συνέπεια στον χρόνο. 
Και εξηγούµαι από την αρχή, για να µην παρεξηγούµαι. Δεν

ξέρω για ποιον λόγο αλλά υπάρχει µεγάλη καθυστέρηση. Από
τις δεκαοκτώ επίκαιρες ερωτήσεις έχουν συζητηθεί µόνο επτά.
Υπολείπονται άλλες έντεκα. Και ο χρόνος των έντεκα είναι πέραν
των τριών ωρών µε κανονικές συνθήκες. Εξηγούµαι για να µην
παρεξηγούµαι ότι θα τηρήσω τον χρόνο τόσο για τους συναδέλ-
φους Βουλευτές όσο και για τους κυρίους Υπουργούς. Δεν θα
υπάρξει ανοχή. Με συγχωρείτε πάρα πολύ αλλά δεν γίνεται αλ-
λιώς πώς. 

Στις επόµενες επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντήσει ο Υπουργός
Περιβάλλοντος και Ενέργειας ο κ. Θεόδωρος Σκυλακάκης. Και
ξεκινάµε µε την πρώτη µε αριθµό 1194/27-6-2024 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Καστοριάς της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «Νέα Δηµοκρατία» κ. Μαρίας Αντωνίου προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Κατάρτιση
σχεδίου δράσης για την αντιµετώπιση του φαινοµένου της εµ-
φάνισης αρκούδων σε περιοχές του αστικού ιστού στην Περιφε-
ρειακή Ενότητα Καστοριάς».

Ορίστε, κυρία Αντωνίου, έχετε τον λόγο για να αναπτύξετε το
θέµα για δύο λεπτά.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ τον Υπουργό για την αµεσότητα για ένα πολύ επί-

καιρο ζήτηµα που απασχολεί την Περιφερειακή Ενότητα Καστο-
ριάς. 

Κύριε Υπουργέ, το τελευταίο χρονικό διάστηµα έχουν κατα-
γραφεί και µε µεγάλη συχνότητα φαινόµενα εµφάνισης αρκού-
δων σε αστικές περιοχές, ιδιαίτερα πυκνοκατοικηµένες, προκα-
λώντας σε ορισµένες περιπτώσεις σοβαρά ατυχήµατα και µε κίν-
δυνο ακόµα και της ζωής των κατοίκων. Οι εµφανίσεις, λοιπόν,
αυτών των αρκούδων έχουν σηµειωθεί σε πεδινές περιοχές τόσο
µέσα στην πόλη της Καστοριάς όσο και σε άλλες πολλές τοπικές
κοινότητες της περιοχής, όπως η Κορησός, το Δισπηλιό, η Με-
σοποταµιά, το Άργος Ορεστικό. 

Καταγράφονται τόσο εντός κατοικιών στους αύλειους χώρους,
όπου βρίσκονται δέντρα µε καρποφόρα, ελκυστικά για τροφή για
τα συγκεκριµένα ζώα, όσο και στο οδικό δίκτυο προκαλώντας
τροχαία ατυχήµατα. 

Το φαινόµενο αυτό έχει πάρει ανησυχητικές διαστάσεις, κύριε
Υπουργέ, αφού οι εµφανίσεις των µεγαλόσωµων ζώων έχουν
γίνει τόσο συχνές και ευτυχώς δεν έχει συµβεί κάποιο ακόµα σο-
βαρότερο ατύχηµα µε ανεπιθύµητα αποτελέσµατα. 

Το ερώτηµα, λοιπόν, και µεταφέρω την αγωνία της µονοεδρι-
κής Καστοριάς και των πολιτών της Καστοριάς, κύριε Υπουργέ,
είναι ποιο είναι αυτό το σχέδιο που έχετε εκπονήσει, έχετε κα-
ταρτίσει αναφορικά πρώτον, µε την προστασία τόσο των κατοί-
κων και των περιουσιών αλλά όσο και των παραγωγικών οµάδων
που πλήττονται από τις εν λόγω επιθέσεις, την αποφυγή πιθανών
ατυχηµάτων που µπορεί να προκληθούν µε απρόβλεπτες συνέ-
πειες και κινδύνους ιδίως για τους ίδιους τους κατοίκους της πε-
ριοχής της Περιφερειακής Ενότητας Καστοριάς. Δεύτερον, αν
σκέφτεστε να προβείτε σε µέτρα προστασίας των κατοίκων από
τα ανωτέρω φαινόµενα καθώς και σε καταβολή ίσως αποζηµιώ-
σεων για καταστροφές που προκαλούνται.

Ένα δεύτερο κοµµάτι του ερωτήµατος αφορά το αν υπάρχει
κάποιο πρόγραµµα δράσης για την αντιµετώπιση του φαινοµέ-
νου του υπερπληθυσµού των αρκούδων. Πώς θα γίνει ο προσ-
διορισµός του αριθµού των αρκούδων που υπάρχουν στην
περιοχή, γιατί διαφαίνεται ότι υπάρχει ένας υπερπληθυσµός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ την κ. Αν-
τωνίου για τη συνέπεια στο χρόνο. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητή, κυρία συνάδελφε, κατ’ αρχάς να πούµε µερικά θε-

µελιώδη για ενηµέρωση του Σώµατος. Η καφέ αρκούδα είναι ένα
απόλυτα προστατευόµενο είδος και από την εθνική και από την
κοινοτική νοµοθεσία. Συνολικά ο πληθυσµός της εκτιµάται από
τους αρµόδιους, τον ΟΦΥΠΕΚΑ, περίπου στα επτακόσια πενήντα
έως οκτακόσια ζώα συνολικά που έχουν ενδιαίτηµα σε περίπου
είκοσι χιλιάδες τετραγωνικά χιλιόµετρα. 

Περισσότερο από υπερπληθυσµό, όρος τον οποίο δεν αποδέ-
χεται ο ΟΦΥΠΕΚΑ, έχουµε τοπικές µετακινήσεις και εµφάνιση το-
πικών φαινοµένων. Πήρα τα στοιχεία για να σας διευκολύνω και
να διευκολύνω τη συζήτηση για το τι είχαµε από την αρχή του
χρόνου στη δυτική Μακεδονία. Από την Επιθεώρηση Δασών Δυ-
τικής Μακεδονίας είναι αυτά. 

Από τα τριάντα δύο περιστατικά που καταγράφηκαν, έντεκα
µε ζηµιές και είκοσι ένα µε εµφανίσεις, τα δεκατρία ήταν στο Δι-
σπηλιό, που σηµαίνει ότι δεν έχουµε ένα συνολικό πρόβληµα
υπερπληθυσµού αλλά έχουµε ένα τοπικό πρόβληµα το οποίο
πρέπει να αντιµετωπίσουµε. Άλλα πέντε ήταν στην Κορησό. Μετά
ήταν σποραδικές εµφανίσεις. Πήρα, επίσης, και τα συµβάντα σε
ατυχήµατα. Τα τελευταία εννιά χρόνια έχουµε δεκαέξι ατυχή-
µατα. Δύο, όµως, αρκετά σοβαρά έγιναν το τελευταίο διάστηµα
που αποτελούν και την αφορµή για την ερώτηση. 

Η προσπάθεια την οποία πρέπει να κάνουµε κατ’ αρχάς, κατά
τη γνώµη µου, µε βάση αυτά τα στοιχεία πρέπει να αφορά τη
συγκεκριµένη περιοχή. Θα δώσω οδηγίες στη Δασική Υπηρεσία
και στον ΟΦΥΠΕΚΑ να επικεντρώσουµε δράσεις σε αυτή την πε-
ριοχή που παρουσιάζεται το πρόβληµα.

Διότι, δεν θα πάµε σε είκοσι χιλιάδες τετραγωνικά χιλιόµετρα.

18136 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Όλη η Ελλάδα έχει εκατόν τριάντα τέσσερις χιλιάδες, αν θυµάµαι
καλά, τετραγωνικά. Θα πρέπει να πάµε εκεί που έχουµε το θέµα.
Υπάρχουν -και θα πω και στη δευτερολογία- εργαλεία, υπάρχει
η σχετική επιστηµονική επιτροπή, οι τοπικές οµάδες. Απλώς πρέ-
πει να επικεντρωθούµε και να λύσουµε τοπικά το θέµα.

Για τα υπόλοιπα, θα σεβαστώ τον Πρόεδρο και θα σταµατήσω
εδώ για να τα πω στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ, για την οικονοµία στο χρόνο.

Τον λόγο έχει η κ. Αντωνίου για τρία λεπτά για τη δευτερολο-
γία της.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ, για τα στοι-
χεία. Ήδη ως ειδικότητα δασολόγου, περιβαλλοντολόγου που
έχω σπουδάσει όντως και εγώ από έρευνες που έχουν κατατεθεί
από τις αρµόδιες µη κυβερνητικές οργανώσεις που ασχολούνται
µε την προστασία της άγριας πανίδας και πολλώ δε µάλλον και
της αρκούδας τα τελευταία τριάντα χρόνια, είναι αυτός ο πλη-
θυσµός. Αλλά υπάρχει το φαινόµενο ότι πλέον µπαίνουµε σε µια
λογική αύξησης. Παρατηρούµε δηλαδή, ενώ βλέπαµε παλαι-
ότερα ένα, δυο µικρά, τώρα να εµφανίζονται τρία, τέσσερα. Κα-
ταλαβαίνετε, λοιπόν, και η προσπάθεια που γίνεται από όλες τις
οµάδες σύµφωνα µε την ΚΥΑ του 2014, τις οµάδες δράσης, πως
είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. 

Παρ’ όλα αυτά όπως πολύ σωστά είπατε, υπάρχει ένα τοπικό
φαινόµενο το οποίο απασχολεί και όλη αυτήν την προηγούµενη
περίοδο, τους δύο µήνες πάρα πολύ την περιοχή. Μου έχουν κα-
ταθέσει επιστολές και ερωτήσεις που έχουν γίνει από τον Αντι-
περιφερειάρχη Καστοριάς, από τον Δήµαρχο Καστοριάς.
Μάλιστα τις προηγούµενες δεκαπέντε µέρες έκανα και σύσκεψη
στη Διεύθυνση Δασών, κάλεσα όλους τους τοπικούς φορείς, ορ-
γανώσεις όπως την «ΚΑΛΛΙΣΤΩ», προκειµένου να δούµε πώς
µπορούµε να αντιµετωπίσουµε αυτό το φαινόµενο που ουσια-
στικά φοβίζει τους κατοίκους -και πόσω δε µάλλον τώρα το κα-
λοκαίρι που καταλαβαίνετε ότι οι γονείς έχουν τα µικρά παιδιά
ελεύθερα στις παιδικές χαρές της περιοχής-, δηλαδή να περάσει
ένα µεγαλόσωµο ζώο όπως είναι το συγκεκριµένο δίπλα από
αυτά τα παιδιά τα οποία δεν έχουν την εκπαίδευση πώς να αντι-
µετωπίσουν αυτά τα φαινόµενα, γιατί τα µικρά παιδιά δεν έχουν
εκπαιδευτεί στο να µην πειράζουν. Αν πειράξεις αυτό το µεγα-
λόσωµο ζώο µπορεί να αντιδράσει διαφορετικά. Καταλαβαί-
νουµε, λοιπόν, και την αγωνία αυτών των ανθρώπων που ενώ
οδηγούν ξαφνικά πετάγεται ένα µεγαλόσωµο ζώο και παθαίνουν
ένα τεράστιο πρόβληµα και έχει τραυµατιστεί και το µεγαλόσωµο
ζώο αλλά και το αυτοκίνητο το οποίο καταστρέφεται από το µε-
γαλόσωµο ζώο. 

Όλη αυτά τα δεδοµένα µάς έχουν οδηγήσει στο να ασχολη-
θούµε περαιτέρω η τοπική κοινωνία εκεί στην περιοχή µας µε το
συγκεκριµένο φαινόµενο. Έχουν πλειάδες δηµοσιεύµατα στον
τοπικό τύπο. Να µη σας αναφέρω, έχω πάρα πολλά που µπορώ
να σας καταθέσω. Γι’ αυτό και ζητάµε τη συνδροµή του Υπουρ-
γείου σε τοπικό επίπεδο, όπως πολύ σωστά αναφέρετε, διότι
όντως ο πληθυσµός έχει αυξηθεί σε περίπου επτακόσια πενήντα
µε οκτακόσια ζώα. Φαίνεται και από την εµφάνιση του συγκεκρι-
µένου ζώου και σε πιο πεδινές περιοχές, όπως στον Όλυµπο,
σιγά-σιγά, σταδιακά. Καταλαβαίνουµε, λοιπόν, ότι πρέπει να
δούµε πώς µπορούµε να διαχειριστούµε αυτή την κατάσταση
προς όφελος και φυσικά των πολιτών και µη φόβου των πολιτών,
αλλά και από την άλλη να προστατεύσουµε και αυτά τα µεγαλό-
σωµα ζώα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ την κ. Αν-

τωνίου για τη συνέπεια στον χρόνο.
Κύριε Υπουργέ, ο λόγος σε εσάς για την δευτερολογία σας.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να ολοκληρώσω, λέγοντας ότι το κλειδί για την αντιµετώπιση

κατά κύριο λόγο -πέραν της τοπικής δράσης, την οποία θα την
προχωρήσουµε πιο έντονα και θα δώσω σχετικές οδηγίες και αν
χρειαστεί και κάποια µικρά κονδύλια για να αντιµετωπίσουµε το
τοπικό θέµα- είναι πρώτον, η ενηµέρωση. Έχει κάνει η δασική
υπηρεσία µια δουλειά αλλά χρειάζεται πολύ περισσότερο και η

τοπική αυτοδιοίκηση να δουλέψει για την σχέση του ανθρώπου
µε τα ζώα αυτά που είναι µεγαλόσωµα. Υπάρχει ανάγκη να υπάρ-
χει πολλή προσοχή στη διαχείριση των νεκρών ζώων από τους
κτηνοτρόφους, να µην αφήνουµε τροφή είτε µε τη µορφή νεκρών
ζώων είτε µε άλλες µορφές που προσελκύει αυτά τα ζώα στις
περιοχές κοντά στον άνθρωπο. Και από εκεί και πέρα θα βγει σε
λίγο η ειδική περιβαλλοντική µελέτη, ΕΠΜ, για τη δυτική Μακε-
δονία θα έχει σχέδιο διαχείρισης του είδους, το οποίο και θα
εφαρµόσουµε. 

Υπάρχει και η δουλειά που κάνει ειδική επιστηµονική επιτροπή
και το κλειδί από όλα αυτά είναι η ενηµέρωση. Η σχέση του αν-
θρώπου µε αυτά τα ζώα, όλα τα µεγαλόσωµα ζώα, αφορά και
τον λύκο που τον έχουµε στην Πάρνηθα και αλλού είναι µια δύ-
σκολη σχέση, δεν είναι µια εύκολη σχέση. Αν δεν έχεις ενηµέ-
ρωση και αν κάνεις ένα λάθος και αρχίζει και κατεβαίνει µια
αρκούδα, θα δεις πολύ σηµαντικές καταστροφές, γιατί είναι ένα
ζώο µεγάλο και κάνει ζηµιά. Θα δώσουµε έµφαση σ’ αυτό και ελ-
πίζω να είµαστε αποτελεσµατικοί για να λύσουµε το τοπικό πρό-
βληµα που υπάρχει.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ, γιατί µε διευκολύνετε.
Προχωράµε στις επόµενες δύο επίκαιρες ερωτήσεις:
Στην πρώτη, µε αριθµό 1200/28-6-2024, επίκαιρη ερώτηση

δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Μαγνησίας της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας «Νέα Δηµοκρατία» κ. Χρήστου Μπουκώρου προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Αγνοεί, η
εγκριτική απόφαση της Ρυθµιστικής Αρχής Αποβλήτων Ενέρ-
γειας και Υδάτων, σχετικά µε την εγκατάσταση πλωτού σταθµού
υγροποιηµένου φυσικού αερίου στον Παγασητικό, την άποψη
της τοπικής κοινωνίας, της αυτοδιοίκησης και των επιστηµονικών
φορέων».

Και στην έβδοµη, µε αριθµό 1199/28-6-2024, επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Μαγνησίας της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ.
Αλέξανδρου Μεϊκόπουλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας µε θέµα: «Θετικά γνωµοδοτεί η Κυβέρνηση για το LNG
στον Παγασητικό παρά τις αντιδράσεις σύσσωµης της τοπικής
κοινωνίας και επιστηµονικών φορέων».

Επειδή αναφέρονται στο ίδιο θέµα θα συζητηθούν ταυτόχρονα
χωρίς να επηρεάζονται τα δικαιώµατα των οµιλητών ως προς τον
χρόνο οµιλίας τους, σε εφαρµογή της διάταξης της παραγράφου
4 του άρθρου 131 του Κανονισµού της Βουλής η οποία συγκε-
κριµένα και επί λέξει λέει το εξής: «Επίκαιρες ερωτήσεις που ανα-
φέρονται στο ίδιο θέµα συζητούνται ταυτόχρονα χωρίς να
επηρεάζονται τα δικαιώµατα των οµιλητών ως προς τον χρόνο
της οµιλίας τους».

Δίνω τον λόγο πρώτα στον κ. Μπουκώρο για την πρωτολογία
του για δύο λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Υπουργέ, ξέρετε ότι η πε-
ριοχή µας έχει πληγεί από σηµαντικές φυσικές καταστροφές. Ευ-
τυχώς όλες οι µετρήσεις -και έχουν γίνει δεκάδες τον τελευταίο
καιρό- δείχνουν ότι η ποιότητα των νερών του Παγασητικού δεν
έχει επηρεαστεί. Παρ’ όλα αυτά, η επιχειρηµατική τάξη και ο κό-
σµος που ζει γύρω από τον Παγασητικό πληρώνουν τις συνέ-
πειες µιας έντονης δυσφήµησης. 

Θα µου πείτε τώρα, τι σχέση έχει αυτό µε το LNG και µε τον
πλωτό σταθµό υγροποιηµένου αερίου; Ο κόσµος, κύριε
Υπουργέ, και η κοινή γνώµη δεν εξετάζουν σε βάθος και πολλές
φορές δεν έχουν και τα δεδοµένα για να εξετάσουν σε βάθος.
Είναι ακόµα µια ιστορία, η οποία τροµάζει την τοπική κοινωνία. 

Ήρθε, λοιπόν, µε την απόφαση Ε134, η Ρυθµιστική Αρχή Ενέρ-
γειας Αποβλήτων και Υδάτων του Υπουργείου σας να γνωµοδο-
τήσει θετικά στη νέα χωροθέτηση της πλωτής εξέδρας
υγροποιηµένου φυσικού αερίου. Αυτό είναι κάτι στο οποίο αντι-
δρά σύσσωµη η τοπική κοινωνία. Το βλέπετε και από το κοινό πε-
ριεχόµενο της ερώτησης µε τον συνάδελφο της Αντιπολίτευσης.
Έχουν αντιδράσει όλοι οι επιστηµονικοί φορείς της Μαγνησίας
χωρίς καµµία εξαίρεση. 

Παρ’ όλα αυτά, οι υπηρεσίες σας συνεχίζουν να γνωµοδοτούν
θετικά δηµιουργώντας κοινωνική ένταση και αναστάτωση σε µε-
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γάλο βαθµό σε µια περιοχή που έχει πληγεί. Βεβαίως, θα µου
πείτε κινούνται υπηρεσιακά και κάνουν τις γνωµοδοτήσεις τους.
Με έχετε διαβεβαιώσει πολλές φορές εσείς προφορικά ότι δεν
πρόκειται να γίνει ο συγκεκριµένος σταθµός, γιατί δεν τον χρει-
άζεται η χώρα. 

Όµως, µια προφορική διαβεβαίωση, κύριε Υπουργέ, δεν καθη-
συχάζει τους πολίτες της Μαγνησίας. Θέλουµε ισχυρότερες δια-
βεβαιώσεις εδώ στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου και
εν πάση περιπτώσει µια συνεννόηση µε τις υπηρεσίες σας, ώστε
να µη δηµιουργούν αναστάτωση σε µια κοινωνία που έχει χτυπη-
θεί. 

Θα επανέλθω µε περισσότερα στοιχεία στη δευτερολογία µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κ.

Μπουκώρο για τη συνέπεια στον χρόνο. 
Τον λόγο τώρα έχει για τη δική του πρωτολογία ο κ. Μεϊκόπου-

λος για δύο λεπτά.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, στις 31 Αυγούστου 2023 η Ρυθµιστική Αρχή

Αποβλήτων, Ενέργειας και Υδάτων σε συνεδρίαση και µε από-
φαση που πήρε αξιολόγησε θετικά τη δηµιουργία πλωτής µονά-
δας υγροποιηµένου φυσικού αερίου LNG στη θέση Κριθαριά
στον Παγασητικό Κόλπο. 

Κατόπιν αυτής της απόφασης, στο πλαίσιο επίκαιρης ερώτη-
σης που συζητήθηκε τον Νοέµβριο του 2023, η αρµόδια Υφυ-
πουργός κ. Σδούκου ανέφερε ότι η Διεύθυνση Περιβαλλοντικής
Αδειοδότησης του Υπουργείου είναι αυτή που θα αποφασίσει αν
τελικά θα γίνει η επένδυση ή όχι. Παρέπεµψε δηλαδή, µε άλλα
λόγια, το θέµα στους υπηρεσιακούς παράγοντες. Εδώ, λοιπόν,
γίνεται ενδιαφέρον. 

Στο αιτιολογικό της παραπάνω απόφασης που αναρτήθηκε
στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» εννέα µήνες µετά στις 28 Μαΐου του 2024 δια-
βάσαµε ότι και η ΡΑΑΕΥ, επιχειρώντας να γνωµοδοτήσει για την
αλλαγή της αρχικής χωροθέτησης στην περιοχή Πευκάκια, απευ-
θύνθηκε στη Διεύθυνση Περιβαλλοντικής Αδειοδότησης του
Υπουργείου. 

Στην απαντητική της επιστολή η διεύθυνση επισηµαίνει ότι από
τον αρχικό έλεγχο της µελέτης περιβαλλοντικών επιπτώσεων
που υπέβαλε η «MEDITERRANEAN GAS» δεν προκύπτουν στοι-
χεία που να συνεπάγονται µέγιστα περιβαλλοντικά προβλήµατα. 

Σε ό,τι αφορά τώρα τα ζητήµατα ασφαλείας και την απόσυρση
της εγκατάστασης από κατοικηµένες περιοχές, που παραβιάζει
τις συνθήκες Seveso III, επισηµαίνει ότι παρ’ ότι σηµαντικοί οι κίν-
δυνοι αυτοί, διαφαίνονται κατ’ αρχήν αντιµετωπίσιµοι µε τα κα-
τάλληλα µέτρα. 

Κύριε Υπουργέ, εδώ έχετε την ευκαιρία να απαντήσετε µε
πλήρη διαφάνεια και ειλικρίνεια. Σας έχουµε µεταφέρει πολλές
φορές ότι η τοπική κοινωνία της Μαγνησίας αγωνιά και ταυτό-
χρονα βρίσκεται σε πλήρη σύγχυση. Κάθε φορά που ζητούµε επί-
σηµες απαντήσεις από την ηγεσία του Υπουργείου
Περιβάλλοντος για τo LNG στον Παγασητικό µας παραπέµπετε
στους υπηρεσιακούς παράγοντες. Συζητούµε για τις προθέσεις
της εταιρείας, αλλά δεν συζητάµε για τις προθέσεις της Κυβέρ-
νησης. Τις προθέσεις της εταιρείας τις ξέρουµε, είναι γνωστές. 

Επίσης, η τοπική εκπροσώπηση της Νέας Δηµοκρατίας –µε
διαφοροποιήσεις, αφού είναι άκρως θετική η στάση του κ. Μπου-
κώρου, συµµερίζεται την ανησυχία της τοπικής κοινωνίας-, κα-
θησυχάζει συνολικά, πλην του κ. Μπουκώρου, ότι δεν υπάρχει
προοπτική εγκατάστασης του σταθµού.

Ταυτόχρονα, τα στάδια αδειοδότησης του συγκεκριµένου
σταθµού προχωρούν υπηρεσιακά και υπογείως κανονικά, βρί-
σκονται σε τροχιά υλοποίησης. Προ ολίγων ηµερών µάλιστα -εδώ
έχετε µια ευκαιρία να διαψεύσετε ή να επιβεβαιώσετε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε. Στη
δευτερολογία σας τα υπόλοιπα.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Σύµφωνα µε τοπικό δηµοσίευµα εφηµερίδας, ο κύριος δήµαρ-

χος διαβεβαίωνε ότι κατόπιν δικής σας εισηγήσεως δεν θα γινό-
ταν αυτή η πλωτή εξέδρα. Τι ισχύει, λοιπόν; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Αφήστε να απαντήσει
ο Υπουργός. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Θα το αποτρέψετε ή θα συ-
νεχιστεί η επένδυση κανονικά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για την πρωτολογία σας. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε συνάδελφε, ευχαριστώ για το ερώτηµα. Θα ξεκινήσουµε
λίγο από την απόφαση της ΡΑΑΕΥ. Κατ’ αρχάς, η ΡΑΑΕΥ δεν
είναι δική µου υπηρεσία, είναι ανεξάρτητη αρχή. Αυτό, για να εί-
µαστε ακριβείς. Η δική µας υπηρεσία πράγµατι έναν χρόνο πριν
είπε ότι δεν βλέπει τα µέγιστα περιβαλλοντικά προβλήµατα. Αυτό
όµως σε καµµία περίπτωση δεν προδικάζει την απόφαση της
υπηρεσίας, η οποία, όπως γνωρίζετε, κατ’ αρχήν λαµβάνεται σε
επίπεδο υπηρεσιακό και έτσι προβλέπουν οι σχετικοί θεσµοί. 

Η δική µου άποψη ως αρµόδιου Υπουργού είναι ότι η συγκε-
κριµένη επένδυση έρχεται σε µία περίοδο που η χώρα έχει υπερ-
καλύψει τις ανάγκες της σε LNG µέσω της Ρεβυθούσας και του
σταθµού της Αλεξανδρούπολης. Συνεπώς, δεν αφορά την ενερ-
γειακή ασφάλεια της χώρας. Αφορά ενδεχοµένως ενδιαφέροντα
τροφοδοσίας εκτός χώρας. 

Η εκτίµησή µου είναι ότι αυτή η επένδυση δεν έχει προοπτικές
υλοποίησης σε επίπεδο οικονοµικής και πολιτικής βιωσιµότητας
στη φάση αυτή. Το τι θα γίνει και µε την περιβαλλοντική µελέτη
θα περιµένουµε για λίγο διάστηµα και θα το διαπιστώσουµε και
αυτό, για να ολοκληρώσουµε αυτό το θέµα το οποίο έχει πράγ-
µατι απασχολήσει το τελευταίο διάστηµα και νοµίζω ότι δεν θα
συνεχίσει να απασχολεί επί πολύ την τοπική κοινωνία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε Μπουκώρο, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Υπουργέ, εκλαµβάνω την τε-

λευταία φράση της τοποθέτησής σας ως εκτίµηση ότι δεν πρό-
κειται περιβαλλοντικά να αδειοδοτηθεί αυτή η επενδυτική
πρόταση. Θέλω να πιστεύω ότι συζητάτε µε τις υπηρεσίες σας,
οι οποίες θα εγκρίνουν ή θα απορρίψουν τις περιβαλλοντικές µε-
λέτες και για µικρό διάστηµα µπορεί να περιµένει η τοπική κοι-
νωνία. Εµάς δεν µας ενδιαφέρει αν µια επένδυση είναι βιώσιµη.
Μπορεί κάποιοι να έχουν αποφασίσει να χάσουν τα χρήµατά
τους και η ΡΑΑΕΥ µπορεί να είναι ανεξάρτητη αρχή, αλλά νοµίζω
ότι δεν τα είδε ολοκληρωµένα τα στοιχεία. Αν αυτοί οι συγκεκρι-
µένοι επενδυτές σχεδιάζουν να πουλάνε υγροποιηµένο φυσικό
αέριο σε χώρες των Βαλκανίων, θα πρέπει να κάνουν και χερσαία
εγκατάσταση. Το ζήτηµα της φωτορύπανσης, που είναι µείζον
σε τέτοιες περιπτώσεις, η ΡΑΑΕΥ ούτε καν το είδε. Ελπίζω, εµπι-
στεύοµαι αυτό που είπατε ότι οι δικές σας υπηρεσίες, οι οποίες
αδειοδοτούν περιβαλλοντικά, εγκρίνουν ή απορρίπτουν περιβαλ-
λοντικές µελέτες, θα είναι πιο αυστηρές και θα δουν όλα τα ζη-
τήµατα και θα πάψει µε τις αποφάσεις της και τις αποφάσεις της
πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου να ανησυχεί η τοπική κοινω-
νία, η οποία ανησυχεί βάσιµα, γιατί στη γνωµοδότηση της ανε-
ξάρτητης αρχής µάς είπαν ότι οι κίνδυνοι µπορεί να
αποφευχθούν. Οι κίνδυνοι σε αυτές τις επενδύσεις µία φορά γί-
νονται, µία έκρηξη γίνεται και «θερίζει» ολόκληρη την περιοχή και
προκαλεί δεκάδες ατυχήµατα. Έχουν γίνει πάνω από τριάντα
ατυχήµατα παγκοσµίως από τη δεκαετία του ’70. Αυτά είναι δη-
µοσιευµένα, κύριε Υπουργέ. Εκεί να ξέρετε ότι µιλάµε για έναν
κλειστό κόλπο, τον Παγασητικό, ένα ευαίσθητο οικοσύστηµα και
επιπλέον η καινούργια χωροθέτηση γειτνιάζει µε κατοικηµένες
περιοχές νόµιµων κατοικιών, οι οποίες αδειοδοτήθηκαν σε πα-
ραλιακές περιοχές της Μαγνησίας. Εκατοντάδες, αν όχι χιλιάδες
οικογένειες δεν µπορούν να βλέπουν ένα τέτοιο κατασκεύασµα. 

Εγώ δεν το προχωράω παρακάτω. Στέκοµαι σε αυτό που εί-
πατε και περιµένουµε να περάσει αυτό το µικρό διάστηµα για να
δούµε τις αποφάσεις των υπηρεσιών του Υπουργείου Περιβάλ-
λοντος και να καθησυχαστεί οριστικά η κοινωνία, η οποία στη
Μαγνησία δικαιολογηµένα ανησυχεί γι’ αυτό το θέµα. Μη ξε-
χνάµε ότι πρόκειται για µια περιοχή τουριστικής ανάπτυξης,
όπως είπα και στην πρωτολογία µου, η οποία έχει πληγεί. Σύσ-
σωµοι οι επιστηµονικοί φορείς και η τοπική κοινωνία είναι αντί-
θετοι σε µια τέτοια χωροθέτηση και ξέρετε ότι όλα αυτά πάνω
απ’ όλα απαιτούν και διαβούλευση και στη διαβούλευση έτσι κι
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αλλιώς δεν θα είχε καµµία τύχη να λάβει καµµία συναίνεση από
την τοπική κοινωνία µία τέτοια πρόταση.

Κλείνοντας, κύριε Υπουργέ, εγώ κρατάω µόνο την τελευταία
φράση και το λέω αυτό όχι για να απαξιώσω τα υπόλοιπα -γιατί
τα έχουµε πει πολλές φορές κατ’ ιδίαν τα υπόλοιπα- ότι σε λίγο
καιρό το θέµα αυτό θα έχει λήξει. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, για τη συ-

νέπεια στον χρόνο.
Κύριε Μεϊκόπουλε, ο λόγος σε εσάς για τη δευτερολογία σας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, προσέξτε

κάτι. Εκλαµβάνουµε τα λεγόµενά σας στην απάντησή σας σή-
µερα στην επίκαιρη ερώτηση ως τη µέγιστη θεσµική δέσµευση
εκ µέρους του Υπουργείου Περιβάλλοντος σε σχέση µε τον χα-
ρακτήρα, αλλά και τον προορισµό της επένδυσης αυτής. Εµείς
καταλαβαίνουµε ότι απορρίπτετε το σκεπτικό, αλλά και τη χρη-
σιµότητα αυτής. Χαιρετίζουµε, λοιπόν, τη δέσµευση αυτή, η
οποία επαναλαµβάνω ότι έγινε από το Βήµα της Βουλής. 

Η αλήθεια είναι, όµως, κύριε Υπουργέ, ότι αδυνατούµε να κα-
τανοήσουµε για ποιον λόγο χρειάστηκαν τόσα χρόνια, τόσα
µπρος-πίσω µε τοπικούς Βουλευτές της Συµπολίτευσης να κά-
νουν δηλώσεις οι οποίες έρχονταν σε πλήρη αντίθεση µε τις απο-
φάσεις των υπηρεσιακών παραγόντων του Υπουργείου
Περιβάλλοντος και την ηγεσία να νίπτει τας χείρας της κάθε
φορά, µε µια τοπική κοινωνία, ιδίως στις περιοχές πέριξ της σχε-
διαζόµενης επένδυσης, να είναι «στα κάγκελα». Δεν κατανοούµε
ένα πολύ απλό πράγµα, γιατί µπήκαν στη ζυγαριά η ενεργειακή
επάρκεια από τη µία και από την άλλη το περιβάλλον και η ασφά-
λεια της ζωής των κατοίκων, σα να πρέπει να είναι έννοιες αντι-
παραθετικές. 

Οφείλω να πω το εξής, κύριε Υπουργέ: Ο αγώνας προκειµένου
να µην εγκατασταθεί ο σταθµός LNG εντός του Παγασητικού
Κόλπου δόθηκε πρωτίστως από τους πολίτες, από τις περιβαλ-
λοντικές συλλογικότητες, από το σύνολο των επιστηµονικών φο-
ρέων της Μαγνησίας που εναντιώθηκαν µε τρόπο επιστηµονικά
τεκµηριωµένο και συντονισµένο στην επένδυση αυτή.

Θέλω να προσθέσω στο σηµείο αυτό ότι και η τοπική αυτοδι-
οίκηση και των δύο βαθµών και ειδικά η Περιφέρεια της Θεσσα-
λίας έχει γνωµοδοτήσει δύο φορές οµόφωνα αρνητικά ενάντια
στη σχεδιαζόµενη επένδυση και αυτόν ακριβώς τον αγώνα νο-
µίζω ότι δεν δικαιούται να τον καρπωθεί κανένας άλλος. 

Εµείς ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση, κύριε Υπουργέ, κάναµε
την αυτονόητη δουλειά µας, παρακολουθώντας στενά κάθε εξέ-
λιξη και παρεµβαίνοντας σε κάθε στάδιο µε όλα τα κοινοβουλευ-
τικά µέσα που είχαµε στη διάθεσή µας. 

Τέλος, δεν κατανοώ –και θέλω να το επισηµάνω αυτό, κύριε
Πρόεδρε- για ποιον λόγο έπρεπε η ανακοίνωση αυτή που κάνατε
σήµερα να γίνει στο πλαίσιο της συζήτησης επίκαιρων ερωτή-
σεων, συζητώντας µάλιστα την ίδια µέρα δύο επίκαιρες ερωτή-
σεις µε το ίδιο περιεχόµενο. Δεν είχατε την πολιτική βούληση να
βγάλετε µια ανακοίνωση ως Υπουργείο Περιβάλλοντος, όταν
βλέπατε ότι µια ολόκληρη τοπική κοινωνία µε τις εκφράσεις της
ήταν «στα κάγκελα»; Αυτό δεν το καταλάβαµε.

Το ζήτηµα της επένδυσης LNG εντός του Παγασητικού είχε
µετατραπεί εδώ και χρόνια σε µείζον ζήτηµα για τη Μαγνησία.
Δεν χρειαζόταν κατά τη γνώµη µου αυτή η «ενορχήστρωση»,
κύριε Υπουργέ. Αρκούσε να δοθούν οριστικές και σαφείς απαν-
τήσεις στους κατοίκους µιας περιοχής που παλεύει ακόµα να
κλείσει τις πληγές της. 

Περιµένουµε, λοιπόν, κι εµείς από εσάς την τελική διαβεβαί-
ωση σε σχέση µε την επένδυση αυτή, για να κλείσει οριστικά και
µε θετικό τρόπο αυτό το µεγάλο ζήτηµα, η µεγάλη πληγή για τη
Μαγνησία. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Μεϊκόπουλος

καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Πολύ σύντοµα, κύριε Πρόεδρε.

Κοιτάξτε, κύριοι συνάδελφοι. Η λειτουργία του Υπουργείου
πρέπει να είναι πάντα θεσµική. Αυτό είναι που προστατεύει
όλους µας, προστατεύει και εσάς, προστατεύει και εµάς, προ-
στατεύει και τις τοπικές κοινωνίες. Συνεπώς, αν υπάρχει µία υπη-
ρεσιακή εισήγηση, µέχρις ότου αυτή η υπηρεσιακή εισήγηση
γίνει, το Υπουργείο θα αναµένει την υπηρεσιακή εισήγηση. Αυτό
δεν σηµαίνει ότι δεν λειτουργούµε πολιτικά, αλλά πρέπει να προ-
στατεύουµε και τη θεσµική λειτουργία µας, διότι δεν υπάρχει µία
επένδυση στη χώρα. Υπάρχουν πάρα πολλές επενδύσεις. Υπάρ-
χουν επενδύσεις που χρονικά γίνονται ανεπίκαιρες. Είναι τελείως
διαφορετικό να είσαι σε δεινή θέση σε επίπεδο εφοδιασµού φυ-
σικού αερίου και να έχεις τεράστιες δαπάνες τις οποίες κάνεις
για λόγους ενεργειακής ασφάλειας και τελείως διαφορετικό να
έχεις εγκατεστηµένα -και ελπίζω να λειτουργήσει σε λίγες εβδο-
µάδες- δύο FSRU και να έχεις εξασφαλισµένη ενεργειακή ασφά-
λεια. 

Σε κάθε περίπτωση, όσα είπα τα είπα µε πάρα πολλή περί-
σκεψη και προσοχή και όπως έχετε παρατηρήσει, σπανίως αλ-
λάζω άποψη σε τέτοιου είδους θέµατα και δεν νοµίζω ότι αυτή
θα είναι µία από αυτές τις περιπτώσεις. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστώ κι

εγώ, κύριε Υπουργέ, για την οικονοµία στον χρόνο.
Θα συζητηθεί η πέµπτη µε αριθµό 1198/28-6-2024 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ.
Μιλτιάδη Ζαµπάρα προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, µε θέµα: «Υπερκορεσµός ΑΠΕ στον Δήµο Αγρινίου».

Κύριε Ζαµπάρα, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας για
δύο λεπτά.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, έρχοµαι σήµερα µε µία επίκαιρη ερώτηση για
ένα πολύ σηµαντικό ζήτηµα που αφορά την ανάπτυξη των ΑΠΕ,
τον «κατακλυσµό» των ΑΠΕ στην περιοχή της Αιτωλοακαρνανίας.
Μιλάµε επί της ουσίας, κύριε Υπουργέ, για υπερκορεσµό σε µια
περιοχή απίστευτου φυσικού περιβάλλοντος, όπως είναι η πε-
ριοχή που δείχνω στον χάρτη που θα καταθέσω στα Πρακτικά -
και θα πρέπει κι εσείς, κύριε Υπουργέ, να το έχετε υπ’ όψιν σας
αυτό- µε πάρα πολλά φωτοβολταϊκά, πλωτά φωτοβολταϊκά σε λί-
µνες, µε «γαζωµένα» βουνά από ανεµογεννήτριες, µε έξι αντλη-
σιοταµιεύσεις και µε µια σειρά ανάπτυξης των ΑΠΕ που επί της
ουσίας δηµιουργεί ένα καθεστώς µιας «βαριάς βιοµηχανίας»
ΑΠΕ -θα έλεγα- σε µια περιοχή δύο όµορων νοµών, του Νοµού
Αιτωλοακαρνανίας και του Νοµού Ευρυτανίας. 

Κύριε Υπουργέ, µε τον τρόπο που επιχειρείτε να το κάνετε
αυτό, δηµιουργείτε πολλά περισσότερα προβλήµατα απ’ ό,τι λύ-
νετε. Είναι µια περιοχή που υπάρχει έντονη δραστηριότητα,
υπάρχει κτηνοτροφία, υπάρχει µελισσοκοµία, υπάρχει αγροτική
παραγωγή, υπάρχουν νέοι άνθρωποι που ασχολούνται µε το επι-
χειρείν κι όλο αυτό το οικοσύστηµα, το πλούσιο οικοσύστηµα,
επί της ουσίας θα καταστραφεί. 

Θα καταθέσω επίσης στα Πρακτικά και µια πολύ εµπεριστα-
τωµένη ενηµέρωση, ένα υπόµνηµα σαράντα έξι τοπικών συµβου-
λίων και συλλόγων που έχουν εκφράσει πολύ σοβαρές ενστάσεις
και καταγγελίες σε σχέση µε όλα αυτά που γίνονται στην πε-
ριοχή. Καταγγέλλουν επίσης τον τρόπο µε τον οποίο αδειοδο-
τείτε. 

Μιλάνε για κατάτµηση των έργων. Μιλάνε για ασυµβατότητα
µε το σχέδιο διαχείρισης λεκανών απορροής της δυτικής Ελλά-
δας, σε αντίθεση µε το περιφερειακό χωροταξικό πλαίσιο της Πε-
ριφέρειας της Δυτικής Ελλάδας, την παράλειψη στοιχείων
διάνοιξης δρόµων, την παραβίαση του γενικού πολεοδοµικού
σχεδιασµού και διάφορα άλλα. Την ίδια στιγµή…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ. Στη δευτερολογία σας θα πείτε τα υπόλοιπα. Έµεινε πολύ
πίσω η διαδικασία. Ολοκληρώστε, κύριε Ζαµπάρα.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Να θέσω το ερώτηµα,
κύριε Πρόεδρε, στον Υπουργό. Δεν έχω θέσει το ερώτηµα.
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Την ίδια στιγµή, κύριε Υπουργέ, που υπάρχουν αποφάσεις δη-
µοτικών συµβουλίων κατά της εγκατάστασης και των πλωτών
φωτοβολταϊκών και των υπολοίπων έργων στην περιοχή. 

Άρα το ερώτηµα είναι συγκεκριµένο -σας το κατέθεσα και στην
ερώτηση, θα επανέλθω και στη δευτερολογία- αν θα προχωρή-
σετε άµεσα στη διερεύνηση των σοβαρών καταγγελιών των πο-
λιτών σε σχέση µε τις ΑΠΕ στην περιοχή αυτή και αν θα
προχωρήσετε στην ολοκλήρωση των χωροταξικών και θαλάσ-
σιων σχεδίων που επί της ουσίας δεν υπάρχουν. Γιατί, κύριε
Υπουργέ, όλη η ιστορία, αυτό που κάνετε βασίζετε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Ζαµπάρα, µε
συγχωρείτε, δεν έχετε άλλο τον λόγο. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ. 
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Σας παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, µη µε παρακα-

λείτε, γιατί το είπα από την αρχή. Εξηγήθηκα για να µην παρεξη-
γούµαι. Στην δευτερολογία σας θα τα πείτε.

Είπα ότι θα είµαι και προς τους συναδέλφους και προς τους
Υπουργούς το ίδιο. Εσείς πήγατε στα τέσσερα λεπτά, διπλασιά-
σατε τον χρόνο.

Κύριε Υπουργέ, δώστε την απάντησή σας στην ερώτηση του
κ. Ζαµπάρα, σε τρία λεπτά, παρακαλώ.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Κύριε συνάδελφε, εδώ πέρα θέτετε ξανά και ξανά
αυτό το ερώτηµα: αν είναι συµβατή η ανάπτυξη των ανανεώσι-
µων πηγών ενέργειας µε άλλες δραστηριότητες. 

Αυτό ξέρετε δεν απαντάται µε ευχές του ενός ή του άλλου,
απαντάται επιστηµονικά, µέσα από µια θεσµοθετηµένη διαδικα-
σία. Τα έργα ανανεώσιµων πηγών ενέργειας -όπως ξέρετε- είναι
έργα ευρύτερου δηµοσίου συµφέροντος κατά την ευρωπαϊκή νο-
µοθεσία, από το 2022. Το πόσο µπορούν να παρεµβαίνουν σε
άλλες δραστηριότητες προκύπτει από τις συγκεκριµένες µελέτες
τις περιβαλλοντικές και άλλες, τις οποίες είναι υποχρεωµένοι να
περάσουν. Περιπτώσεις κατάτµησης, όποτε µου έχουν έρθει, τις
έχω αντιµετωπίσει εξαιρετικά αρνητικά για τους επενδυτές.

Παράδειγµα. Ένας είχε πολλαπλή κατάτµηση σε ένα έργο και
οτιδήποτε πέραν του ενός, το οποίο µπορούσε να περάσει, το
έστειλα αδιάβαστο, διότι πράγµατι υπήρχε κατάτµηση. Αλλά,
κατά τα άλλα, θα πρέπει να ακολουθούµε τη θεσµοθετηµένη δια-
δικασία.

Τώρα, στον Δήµο Αγρινίου, έχουµε σε λειτουργία δύο φωτο-
βολταϊκούς σταθµούς 5 MW και µε βεβαίωση παραγωγού επτά
φωτοβολταϊκούς σταθµούς συνολικής ισχύος 351 MW και από
αυτούς οι έξι, 121, είναι στις τεχνητές λίµνες. 

Γιατί τα λέω αυτά; Διότι αυτά θα πρέπει να τα δούµε σε σχέση
µε την έκταση του δήµου. Υπάρχει αυτή τη στιγµή ο υφιστάµενος
χωροταξικός σχεδιασµός που ισχύει, είναι από το 2008 δεν έχει
αλλάξει, θα έρθει και ο καινούργιος χωροταξικός σχεδιασµός για
τις ΑΠΕ -σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα θα τεθεί σε διαβού-
λευση- αλλά µε βάση τον υφιστάµενο χωροταξικό σχεδιασµό,
αυτού του είδους το µέγεθος µε τίποτε δεν µπορεί να αιτιολογεί
κορεσµό.

Σε σχέση τώρα, µε την περιβαλλοντική αδειοδότηση, αυτό που
έχουµε κάνει µε µία υπουργική απόφαση που βγήκε πριν από
λίγες µέρες, είναι ότι κάναµε αυστηρότερη την κατάταξη συγκε-
κριµένων έργων -αυτή είχε απορριφθεί παλιότερα από το Σ.τ.Ε.-
και µε τη νέα απόφαση οι φωτοβολταϊκοί σταθµοί παραγωγής
ηλεκτρικής ενέργειας µε ισχύ µεγαλύτερη των 50 MW πάνε στην
κατηγορία α1 και αν είναι σε «NATURA» είναι 35 MW. Συνεπώς,
έχουµε την αυστηρότερη διαδικασία σε σχέση µε το παρελθόν
και θα τα αξιολογούµε κάθε ένα, ανάλογα µε τη συγκεκριµένη
περιβαλλοντική τους επίπτωση. Αυτή πρέπει να είναι η ορθολο-
γική διάσταση, συν µε βάση το ευρύτερο χωροταξικό πλαίσιο
που εκάστοτε ισχύει, ανάλογα και µε τη φέρουσα ικανότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τα υπόλοιπα στη δευ-
τερολογία σας. 

Ορίστε, κύριε Ζαµπάρα, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία
σας για τρία λεπτά. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Σέβοµαι τη διαδικασία,
αλλά υπάρχει ανάγκη να πούµε και κάποια πράγµατα που νοµίζω
ότι έχουν σηµασία.

Κύριε Υπουργέ, µιλήσατε για φέρουσα ικανότητα, είπατε τη
λέξη φέρουσα ικανότητα. Μπορείτε να µου πείτε, βλέποντας
αυτόν τον χάρτη εδώ, εάν η φέρουσα ικανότητα υπερβαίνει κατά
πολύ την υφιστάµενη κατάσταση; Δηλαδή, µιλάµε όχι για υπερ-
κορεσµό, όχι για κατακλυσµό και µάλιστα, µε τρία στοιχεία που
δεν µπόρεσα να πω στην πρωτολογία µου, χωρίς κανέναν ειδικό
χωροταξικό σχεδιασµό για τις ΑΠΕ χωρίς καµµία διαβούλευση
µε τις τοπικές κοινωνίες και για χάρη πολύ συγκεκριµένων συµ-
φερόντων. Για χάρη, κύριε Υπουργέ, πολύ λίγων εταιρειών που
θα λυµαίνονται την περιοχή. Θα ωφεληθεί ο πολίτης; Προκύπτει
ένα ερώτηµα. Δεν θα ωφεληθεί ο πολίτης. Ούτε φθηνότερο
ρεύµα θα έχει ο πολίτης, κύριε Υπουργέ, απ’ αυτήν εδώ την κα-
τάσταση, ούτε το περιβάλλον προστατεύεται µε τον τρόπο που
ενεργείτε και µε τον τρόπο που υλοποιούνται αυτά τα έργα. 

Γιατί το λέω αυτό; Γιατί µπορεί το αφήγηµα, κύριε Υπουργέ,
πολύ εύκολα και παρελκυστικά µπορεί να πάει στο «είναι ανανε-
ώσιµες πηγές ενέργειας, είναι πράσινη ανάπτυξη, στα πλαίσια
της πράσινης µετάβασης». Δεν είναι έτσι, κύριε Υπουργέ, δεν
είναι έτσι! Αυτό δεν είναι πράσινη ανάπτυξη. Αυτό είναι µαύρη
και άραχνη. Γιατί πολύ απλά, κύριε Υπουργέ, αν θέλετε να τονώ-
σετε πραγµατικά την πράσινη ανάπτυξη, θα είχατε δώσει όρους
σύνδεσης στην ίδια περιοχή, στο Δήµο Αγρινίου, στην ενεργει-
ακή κοινότητα του δήµου. Δύο χρόνια περιµένει όρους σύνδεσης
και δεν έχετε δώσει. Δεν έχετε πάει, δηλαδή, σε µικρά αποκεν-
τρωµένα µοντέλα των ΟΤΑ, των ΤΟΕΒ, των ΓΟΕΒ, των ευάλωτων
νοικοκυριών, των ΔΕΗΑ και προτιµάτε το µοντέλο που θα κυριαρ-
χήσει στην περιοχή µου, στην περιοχή της Αιτωλοακαρνανίας και
της Ευρυτανίας, να είναι αυτό. Αυτό δεν µπορούν να το δεχτούν
οι πολίτες, κύριε Υπουργέ. Αυτόν τον υπερκορεσµό, τον κατα-
κλυσµό, αυτή τη λαίλαπα, ξαναλέω. 

Αν έρθετε πιο κοντά -θα σας τον φέρω µετά τον χάρτη- θα
δείτε ανεµογεννήτριες, πλωτά φωτοβολταϊκά, αντλησοταµιεύ-
σεις, ο κακός χαµός! Αυτό, όχι απλά ξεπερνά τη φέρουσα ικανό-
τητα του συστήµατος, αλλά την υπερβαίνει κατά πολύ. Θα την
πληρώσει o πολίτης που θα αναγκαστεί να εγκαταλείψει την πε-
ριοχή του και να φύγει, καθώς και τα νέα παιδιά που κρατιούνται
µε νύχια και µε δόντια στον τόπο τους, κύριε Υπουργέ, αλλά δεν
θα µπορέσουν να κάτσουν µε αυτή την κατάσταση µόλις υλοποι-
ηθεί. Αντί, λοιπόν, να µπει σε µια σειρά το πράγµα, αλλά όχι µε
αυτόν τον τρόπο, να µπει µε ενεργειακές κοινότητες µη κερδο-
σκοπικού χαρακτήρα που δεν τις θέλετε -των δήµων, της περι-
φέρειας- προτιµάτε τα µεγάλα φαραωνικά έργα προς όφελος
συγκεκριµένων µεγάλων συµφερόντων. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ζαµπάρας καταθέτει για τα
Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κ.
Ζαµπάρα.

Τον λόγο έχει ο Υπουργός για τη δευτερολογία του. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κοιτάξτε, υπάρχει εδώ πέρα µία τάση υπερβολής.
Θεωρούµε ότι η πράσινη ενέργεια, θα είναι πράσινη εάν είναι του
κ. Ζαµπάρα οι φίλοι ή οι φίλοι του κ. Παπαδόπουλου και δεν θα
είναι πράσινη αν είναι κάποιοι άλλοι. Ένα φωτοβολταϊκό είναι φω-
τοβολταϊκό και αν είναι πράσινο σε µια συγκεκριµένη περιοχή
είναι πράσινο, ανεξαρτήτως σε ποιον ανήκει. 

Σε σχέση µε τις ενεργειακές κοινότητες, κάνουµε κάτι πολύ
ευρύτερο από αυτό που λέτε και πολύ πιο αποτελεσµατικό. Ερ-
χόµαστε και µε τον «Απόλλωνα» και καλύπτουµε το σύνολο των
ευάλωτων, διότι αυτός είναι ο στόχος -υποθέτω- εκτός αν θέ-
λουµε να έχουµε τίποτε άλλους και να µην είναι οι ευάλωτοι ο
στόχος µας. Επίσης, καλύπτουµε και τους ΤΟΕΒ και ΓΟΕΒ για
πολύ µεγάλο κοµµάτι της ενέργειάς τους, παρά το γεγονός ότι
υπάρχουν, όπως ξέρετε, σε πολλές περιοχές και θέµατα χρεών
των ΤΟΕΔ και ΓΟΕΒ και να δω πώς θα κάνουν τις επενδύσεις
αυτοί που έχουν χρέη. Για πείτε µου! Έχετε εφεύρει εσείς κανέ-
ναν τρόπο, κάποιος ο οποίος είναι χρεωµένος να κάνει επενδύ-
σεις; Πώς θα τις κάνει; 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Όρους σύνδεσης, γιατί
δεν δώσατε; 
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ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Καλύπτουµε τα χρέη τους, τους κάνουµε ρύθµιση
των χρεών και κάνουµε, µια που λέτε για όρους σύνδεσης, θα
υπάρξουν οι όροι σύνδεσης, διότι έρχεται η Γ’ κατηγορία µαζί µε
τη Β’ και θα ξεκινήσουµε να δίνουµε µαζικά όρους σύνδεσης και
σε ενεργειακές κοινότητες. Προσέξτε, όµως, µε Net-Metering θα
πάρουν τους όρους σύνδεσης. Συνεπώς, θα πρέπει να επενδύ-
σουν µε όρους κανονικούς. 

Σε σχέση τώρα µε την τελική δυσκολία που έχει όλη αυτή η
υπόθεση. Έχουµε αρχίσει να θεωρούµε ότι οι ανανεώσιµες
πηγές πλέον σε διάφορα τοπικά κινήµατα και αλλού, δεν είναι
περιβαλλοντικά φιλικές. Δηλαδή, όταν έρχεται µια δραστηριό-
τητα που χρησιµοποιεί ορυκτά καύσιµα, κανείς δεν διαµαρτύρε-
ται. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Δεν λέµε αυτό, κύριε
Υπουργέ!

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Αυτό συµβαίνει. 

Και αυτή η εχθρότητα προς τις ανανεώσιµες πηγές, την οποία
βλέπω ότι εκφράζει σήµερα το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης που δεν λαµβάνει υπ’ όψιν ότι δεν έχουν καύσιµο, συνε-
πώς, δεν µεταφέρουµε πετρέλαιο ανά τη χώρα, δεν
µεταφέρουµε βενζίνη, δεν υπάρχει όλη αυτή η επιβάρυνση -
γραµµές ηλεκτρικές υπάρχουµε µονάχα- και ταυτόχρονα, ενώ
υπάρχει αυτή η εχθρότητα προς τις ανανεώσιµες πηγές, θέλουµε
να έχουµε και φθηνή ενέργεια και θέλουµε και να είναι παρούσες
παντού, αλλά πουθενά, ε, δεν γίνεται να είναι οι ανανεώσιµες
πηγές παρούσες παντού και να µας δίνουν φθηνή ενέργεια και
πουθενά να µη γίνονται αποδεκτές.  

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Συµφωνείτε µε αυτό,
κύριε Υπουργέ!

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας):

Στη µία περιοχή για λόγους τουριστικούς, στην άλλη περιοχή
για λόγους αγροτοκτηνοτροφικούς, στην τρίτη περιοχή για λό-
γους άλλους, στην τέταρτη τεχνητές λίµνες γιατί είναι τεχνητές
λίµνες. Πρέπει να πάρουµε µία απόφαση εάν τις θέλουµε ή δεν
τις θέλουµε. εάν θέλουµε να κάνουµε την ενεργειακή µετάβαση
ή δεν τη θέλουµε.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Με τον τρόπο αυτό;
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Αλλιώς, πρέπει να έχουµε και µία πρακτική εναλλα-
κτική. Διότι, έτσι όπως εγώ τα ακούω σε αυτήν εδώ την Αίθουσα,
δεν έχω δει κανέναν να έρχεται στην περιοχή του και να λέει «ευ-
χαριστώ πολύ, φέρτε µου ανανεώσιµες πηγές». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ολοκλήρωσα, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Σας προτείνουµε τρό-
πους και δεν το δέχεστε, κύριε Υπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κύριο
Υπουργό. 

Στις επόµενες δύο επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντήσει ο Υφυ-
πουργός Υποδοµών και Μεταφορών, ο κ. Νικόλαος Ταχιάος.

Θα ξαναπώ και σε αυτό το σηµείο, όπως το λέω σε κάθε αλ-
λαγή Υπουργού, παράκληση θερµή να τηρηθούν επακριβώς οι
χρόνοι, τόσο των συναδέλφων όσο και του κυρίου Υπουργού. Για
µεν τους συναδέλφους ως προς την πρωτολογία ο χρόνος είναι
δύο λεπτά και για τη δευτερολογία τους τρία λεπτά. Για τον
Υπουργό οι χρόνοι είναι τρία λεπτά για την πρωτολογία του και
τρία λεπτά για τη δευτερολογία. Παράκληση θερµή να τηρηθούν
οι χρόνοι, γιατί έχουµε ξεφύγει χρονικά σήµερα αρκετά. 

Προχωρούµε στη συζήτηση της δεύτερης µε αριθµό 1197/28-
6-2024 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’
Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία» κ. Χρήστου Γιαννούλη προς τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Υπερδιπλάσια έκταση του
δάσους του Σέιχ Σου θα υλοτοµηθεί σε σχέση µε αυτή που εγ-
κρίθηκε αρχικά µε την Απόφαση Έγκρισης Περιβαλλοντικών
Όρων».

Κύριε Γιαννούλη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας για
δύο λεπτά. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Επειδή αυτή η ερώτηση έχει µια χρονική ταλαιπωρία, τώρα
πρέπει να τροποποιήσουµε το περιεχόµενο προς τον κ. Ταχιάο.

Κύριε Υφυπουργέ, δεν είναι µόνο υπερδιπλάσιο, αλλά δεν ξέ-
ρουµε πλέον το µέγεθος. Και ξεκινώ από την αρχή. Ο χρόνος,
κύριε Υπουργέ, δεν γυρίζει πίσω. Όταν το 2019 υπήρξε αντί-
δραση για την κατασκευή του flyover, η απάντηση ήταν ως συ-
νήθως: «Είναι ένα έργο που θα βοηθήσει την πόλη». Ήρθε η
πραγµατικότητα, µε τα κυκλοφοριακά προβλήµατα, χωρίς
επαρκή τεκµηρίωση, χωρίς µελέτες, χωρίς, χωρίς, χωρίς κ.λπ. -
πιστεύω ότι σας τα µεταφέρουν, γνωρίζετε ποια είναι η καθηµε-
ρινή εικόνα στην πόλη-, περιµένοντας ακόµα και το µετρό -κοντά
είναι ο Νοέµβριος του 2024, να δούµε τι θα γίνει- και βέβαια την
αποκατάσταση ενός συνολικού σχεδίου για τις συγκοινωνίες. 

Ο flyover, όµως, είναι εκεί. Μία παράµετρος, που λόγω της γε-
νικής και καθολικής αντίδρασης στο έργο δεν µπορούµε να πα-
ραβλέψουµε, είναι ότι δεν µπορεί να διέπεται από τέτοια
προχειρότητα και ερασιτεχνισµό το ζήτηµα της υλοτόµησης, της
κοπής δέντρων και των εκτάσεων που διατίθενται για ένα έργο,
που έχει και νοµικές διαστάσεις και βρίσκεται ακόµη υπό την
κρίση του ανωτάτου δικαστηρίου. 

Αυτό ισχύει γενικά. Ειδικά, όµως, υπάρχει και ένα έντονο στοι-
χείο δόλου ή, για να το πω πιο απλά, κουτοπονηριάς. Είθισται οι
µελέτες να τίθενται σε διαβούλευση, πριν ολοκληρωθούν και
πριν εκδοθούν οι οριστικές αποφάσεις. Εσείς πώς καταφέρατε
να το αντιστρέψετε, να εκδίδεται η εκτελεστική απόφαση, να τρο-
ποποιείται η αρχική περιβαλλοντική µελέτη, να υλοποιείται το
έργο, να πηγαίνει εκπρόσωπος του δηµοσίου και του Υπουργείου
να ζητά αναβολή, λόγω αυτής της εξέλιξης, και αυτό που συµ-
βαίνει να είναι ότι τα στρέµµατα προς υλοτόµηση πολλαπλασιά-
ζονται; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σεβόµενος την απόφασή σας, κύριε Πρόεδρε, θα επανέλθω
στη δευτερολογία µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστώ ιδιαι-
τέρως.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για την πρωτο-
λογία σας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Θα ξεκινήσω από αυτό που είπε ο κ. Γιαννούλης. Ανέφερε ότι
το flyover είναι εδώ. Λάθος! Το flyover δεν είναι εδώ. Εδώ είναι οι
εργασίες για την κατασκευή του flyover και αυτό είναι κάτι άλλο.
Πρέπει να καταλάβουµε ότι, όταν κάνουµε ένα έργο, είναι προ-
φανές ότι αυτό µπορεί να προκαλέσει σε κάποιους και οχλήσεις,
οι οποίες σε καµµία περίπτωση δεν µεταφράζονται σε καθολική
αντίδραση. 

Το γεγονός ότι υπάρχει µια γενικευµένη αναστάτωση στους
χρήστες του δρόµου δεν µεταφράζεται σε καθολική αντίδραση,
επειδή υπάρχουν κάποιες συγκεκριµένες οµάδες, οι οποίες είτε
επιλέγουν να προσφύγουν στη δικαιοσύνη -και εκεί, όπως ξέρετε,
δεν υπάρχει αυτή τη στιγµή καµµία απόφαση αναστολής των ερ-
γασιών του flyover- είτε επειδή αποφασίζουν να βγουν στους
δρόµους. Αυτό το γεγονός, το ότι βγαίνουν είκοσι, τριάντα, εκατό
άνθρωποι στους δρόµους, ξαφνικά να το µεταφράζουµε σε κα-
θολική αντίδραση είναι µία ιδιαιτερότητα του ΣΥΡΙΖΑ, την οποία
εγώ δεν µπορώ να αποδεχθώ. 

Δέχοµαι ότι υπάρχει µια γενικευµένη αναστάτωση στην πόλη.
Προφανώς, υπάρχει, το έχω πει. Δεν µπορείς να κάνεις οµελέτα,
όµως, χωρίς να σπάσεις αυγά. Αναγκαστικά θα συµβεί αυτό. 

Επειδή µιλάτε για αντίθεση στο flyover, θα απαντήσω για το
συγκεκριµένο ζήτηµα στη δευτεροµιλία µου. Όµως, επιτρέψτε
µου να σας πω το εξής: Ποιες ήταν οι εναλλακτικές; Οι εναλλα-
κτικές, οι οποίες τόσο πολύ συζητιούνται, ήταν είτε ένας δρόµος
από πίσω από το Σέιχ Σου, ο οποίος όµως στην πορεία, έτσι όπως
θα χαρασσόταν, θα πέρναγε από δασικές, «δασικότατες» µάλι-
στα εκτάσεις. Θα έκοβε πάρα πολλά δέντρα, πολλαπλάσια αυτών
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για τα οποία συζητάµε, θα περνούσε µέσα από τον πυρήνα του
περιαστικού δάσους, µέσα από τα πλατάνια στο Πανόραµα.
Κύριε Γιαννούλη, εσείς και εγώ ξέρουµε τη Θεσσαλονίκη και ξέ-
ρουµε για τι πράγµα µιλάµε. Ήταν, φυσικά, ένα έργο θηριώδες. 

Όποιες εναλλακτικές έχουν συζητηθεί για την αποσυµφόρηση
της Περιφερειακής Οδού είχαν χειρότερο περιβαλλοντικό απο-
τύπωµα από αυτό το οποίο έχει το flyover στην τελική του κατά-
ληξη, διότι πρέπει να ξέρετε ότι οι αποφάσεις που έχουν ληφθεί
για τις περιβαλλοντικές επιπτώσεις του έργου έχουν λάβει απο-
λύτως υπ’ όψιν τους την ανάγκη για την αποκατάσταση των δα-
σικών εκτάσεων, οι οποίες θα θιγούν.

Οι δασικές εκτάσεις, λοιπόν, οι οποίες θα θιγούν, στην τελική
µορφή, αυτή για την οποία σήµερα συζητούµε, είναι περίπου
εκατόν ογδόντα οκτώ στρέµµατα. Για αυτά τα εκατόν ογδόντα
στρέµµατα έχω πει -και βλέπω ότι γράφεται στην ερώτησή σας,
που µπορεί να είναι ετεροχρονισµένη, αλλά αυτό συνεχίζει να
ισχύει- ότι σε κάθε περίπτωση αποτελούν απειροελάχιστη έκταση
του δάσους. Είναι το 0,67% του δάσους, είναι πάρα πολύ µικρή
έκταση και επίσης αφορούν και στα πρανή της οδού, τα οποία
εκ των πραγµάτων δεν ήταν δασωµένα, αλλά ήταν χαρακτηρι-
σµένα ως δασικές εκτάσεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Τα δέντρα που κόβονται είναι πολύ λίγα σε σχέση µε το περι-
βαλλοντικό αποτύπωµα του έργου, το οποίο, όπως θα σας εξη-
γήσω στη συνέχεια, θα αποκατασταθεί πλήρως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον
Υπουργό για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Κύριε Γιαννούλη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτε-
ρολογία σας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, ξέρετε ότι σας
εκτιµώ, αλλά να µε συγχωρείτε πάρα πολύ που θα πω ότι σή-
µερα, πριν από λίγο, κάνατε ένα ηθικό λάθος. Το να χρεώνετε
πολίτες, συλλογικότητες, ανθρώπους, που µε ανιδιοτέλεια και
υπέρβαση των δυνατοτήτων τους προστατεύουν το δάσος του
Σέιχ Σου και να τους παρουσιάζετε ως κοµµατικά χειραγωγού-
µενους δεν πιστεύω ότι σας τιµά. Δεν είναι εκατό πολίτες ή µέλη
του ΣΥΡΙΖΑ αυτοί που διαµαρτύρονται, είναι µια συγκεκριµένη
πλευρά κατοίκων στα Κωνσταντινοπολίτικα, όπως λέµε. Ναι,
αλλά είναι και ο Σύλλογος Φίλων του Δάσους, που θα έπρεπε να
τους είµαστε όλοι ευγνώµονες, γιατί πραγµατικά αγαπούν αυτό
που κάνουν. Είναι, θεωρώ, πολιτικά ανέντιµο να τους βαφτίζετε
ως κοµµατικά χειραγωγούµενους.

Τα πράγµατα είναι απλά, κύριε Υπουργέ. Μπορούµε και οι δύο,
έχουµε την τεχνική δεξιότητα να παραπλανήσουµε όσους µάς
παρακολουθούν, µεταθέτοντας το ζήτηµα από τον πυρήνα του
προβλήµατος. 

Η πρώτη µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων στην ουσία
απαγορεύει αυτό το οποίο θεραπεύεται µε δεύτερη µελέτη, η
οποία δεν υπήρχε στην εκκίνηση του έργου. Με απλά λόγια, δεν
είναι δυνατόν πρώτα να βγαίνει η Απόφαση Έγκρισης Περιβαλ-
λοντικών Όρων (ΑΕΠΟ) και µετά να εφευρίσκεται ότι πρέπει να
γίνει διαβούλευση και αυτό να το ισχυρίζεται ενώπιον του Ανω-
τάτου Δικαστηρίου ο νοµικός σας εκπρόσωπος, για να αναβληθεί
ή να καθυστερήσει η εκδίκαση για την οριστική απόφαση για την
αναστολή των εργασιών. 

Και επιπλέον δεν γίνεται, ενώ αναθεωρείτε στοιχεία ζωτικής
σηµασίας, τεχνοκρατικά στοιχεία, δεδοµένα περιβαλλοντικής
ισορροπίας και επάρκειας αυτού του φαραωνικού έργου που επι-
λέξατε να κάνετε, την ίδια ώρα να συνεχίζετε απτόητοι, αγνοών-
τας ότι υπάρχει και κρίση της δικαιοσύνης σε λίγο καιρό και ότι
αυτό που γίνεται έχει αυτή την «τσαπατσουλιά», τα ανορθόδοξα
µπρος-πίσω, που δεν σας τιµούν και δεν τιµούν και την ελληνική
δηµόσια διοίκηση. Μη µε κάνετε να θυµηθώ το γεγονός ότι µε
απροκάλυπτο τρόπο -εντελώς απροκάλυπτο, αυτό δεν συνέβαινε
ούτε στις δεκαετίες του 1950 και του 1960- δώσατε µια αναιτιο-
λόγητη παράταση µε υπαιτιότητα παραδοχής του δηµοσίου
πέντε µήνες, που όλως τυχαίως ήταν στον πυρήνα των αυτοδιοι-
κητικών εκλογών. 

Εν πάση περιπτώσει, καταλάβετε ότι οι πολίτες θέλουν πει-
στικά επιχειρήµατα, θέλουν την αλήθεια και θέλουν στοιχειώδη

ευαισθησία σε ό,τι αφορά και το περιβάλλον και την προστασία
ενός περιαστικού δάσους, που είναι ο πνεύµονας µιας πόλης, η
οποία καθηµερινά πληρώνει πρόστιµο -το ξαναθυµίζω- γιατί
υπερβαίνει στο κέντρο της τα όρια της ατµοσφαιρικής ρύπανσης
και των αιωρούµενων σωµατιδίων. 

Είµαστε γείτονες. Κι εσείς το αναπνέετε κι εγώ το αναπνέω
στον ίδιο δρόµο που µένουµε. Μην κλείνουµε τα µάτια στην
πραγµατικότητα. Ας γίνουν καλύτερα τα πράγµατα -και κλείνω,
κύριε Πρόεδρε-, µε γενναιότητα, εντιµότητα και ειλικρίνεια. Το
λάθος του flyover θα το κρίνει η ιστορία. Μην το πληρώσουµε
όµως πενταπλάσιο σε επιπτώσεις και στη ζωή µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κ.
Γιαννούλη για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, ο λόγος σε εσάς για τρία λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κύριε Βουλευτά, δεν είµαι αφελής για να σας χαρίσω
όσους αντιδρούν στο flyover. Δεν είπα αυτό…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Έτσι είπατε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): …και θα σας παρακαλούσα για πολλοστή φορά να µη µε-
ταφράζετε λάθος ή να µην παρερµηνεύετε αυτά τα οποία λέω. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Τα Πρακτικά τα λένε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Είπα ότι έτσι µεταφράζει ο ΣΥΡΙΖΑ τις αντιδράσεις. Τις µε-
ταφράζει ως καθολική, ολική αντίδραση. Δεν σας χρεώνω ή σας
πιστώνω -πάρτε το όπως θέλετε- τους ανθρώπους οι οποίοι βγή-
καν και φώναζαν για το flyover και βεβαίως γνωρίζω πάρα πολύ
καλά ποιοι από αυτούς είναι υποκινούµενοι και πόσο υποκινού-
µενοι είναι. Δεν σας κρύβω ότι εµένα µε ενόχλησε πάρα πολύ το
γεγονός ότι όταν ήρθαν να θέσουν τις θέσεις τους ως φορείς
αυτό το οποίο µας είπαν είναι οι αντιθέσεις τους στο µοντέλο του
ΣΔΙΤ και όχι τα συγκεκριµένα προβλήµατα. Αυτό είναι το οποίο
κατά την άποψή µου χαρακτηρίζει την καθοδήγηση την πολιτική,
αν θέλετε πολλές φορές από την ίδια τη φύση των ανθρώπων και
από την πολιτική τοποθέτηση την οποία έχουν, αλλά σε κάθε πε-
ρίπτωση αυτό είναι χαρακτηριστικό των αντιδράσεων. Πάντως
δεν πιστώνεται ή δεν χρεώνεται στον ΣΥΡΙΖΑ αυτό αποκλειστικά. 

Τώρα επιτρέψτε µου να πω το εξής: Αν το flyover είναι λάθος
ή δεν είναι λάθος θα το δείτε όταν θα τελειώσει το έργο. Πρέπει
να ξεκαθαρίσουµε το εξής. Αυτή την κουβέντα την είχα σήµερα
στην Αθήνα. Όπως ξέρουµε πολύ καλά τον ίδιο δρόµο όπου
ζούµε ξέρουµε και την Αθήνα. Ξέρετε ότι η Αττική Οδός είναι µία
οδός η οποία έφτασε στα όριά της σε πολλά σηµεία σταδιακά.
Αυτό επέτρεψε αυτή η ταλαιπωρία να µπει µέσα στη ζωή των
Αθηναίων, τη συνήθισαν. Οι Θεσσαλονικείς θα ζούσαν το ίδιο
πράγµα το πολύ σε δύο, τρία, τέσσερα χρόνια, µε την άνοδο των
µετακινήσεων και την άνοδο του αριθµού των αυτοκινήτων, την
αύξηση που υπάρχει συνεχώς. Προέκυψε ξαφνικά, επειδή έγιναν
οι εργασίες του flyover, όχι το flyover. Το flyover θα τους γλιτώσει
από την ταλαιπωρία αυτή την οποία περνάνε οι Αθηναίοι και την
οποία θα τη ζήσουν όταν θα έρθει η ανάγκη να γίνουν καινούργια
έργα. 

Να ξεκαθαρίσω όµως για το περιβαλλοντικό αποτύπωµα, γιατί
σας είπα ότι θα απαντήσω και σε αυτό. Πρέπει να πούµε, λοιπόν,
ότι η υποχρέωση του έργου να κάνει νέες φυτεύσεις, σε αντι-
στάθµισµα των δέντρων που κόβει, δίδει έκταση κατά 138% µε-
γαλύτερη. Θα γίνει µια αναδάσωση διακοσίων είκοσι πέντε
στρεµµάτων στον δρυµό στον Δήµο Ωραιοκάστρου. Θα γίνει µια
αναδάσωση εθελοντική τριάντα πέντε στρεµµάτων εντός του πε-
ριαστικού δάσους της Θεσσαλονίκης, ενώ θα γίνει και φυτοτε-
χνική αποκατάσταση των ελεύθερων επιφανειών του έργου,
δηλαδή ουσιαστικά των πρανών, αυτών που σας είπα σήµερα ότι
δεν είναι δασωµένα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Αυτό είναι συνταγµατικό;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κοιτάξτε, µπορεί να υπάρχει µία γενική διαφωνία του κόµ-
µατός σας απέναντι στα έργα της πόλης. Υπάρχει γενικώς, είναι
µια στάση την οποία κρατάτε. Για κάποιον λόγο έχετε την εντύ-
πωση ότι θα αποδειχθείτε ως περιβαλλοντικά φιλικοί αν λέτε
«όχι» σε όλα τα έργα. Αυτό δεν σηµαίνει ότι εµείς λέµε «ναι» σε
όλα τα έργα κατ’ ανάγκη. Έχουµε σταθµίσει τα έργα, ξέρουµε
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ποια έργα είναι χρήσιµα για την πόλη και αυτά είναι τα έργα που
οι κυβερνήσεις του Μητσοτάκη έχουν δροµολογήσει για τη Θεσ-
σαλονίκη. Οι Θεσσαλονικείς θα το διαπιστώσουν πολύ γρήγορα,
πολλώ δε µάλλον τον Νοέµβριο, όταν το µετρό της Θεσσαλονί-
κης θα παραδοθεί σε λειτουργία στην πόλη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κύριο
Υπουργό. 

Συνεχίζουµε µε την τρίτη µε αριθµό 4424/19-4-2024 ερώτηση
του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Φθιώ-
τιδος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Ιωάννη Σαρακιώτη προς τον Υπουργό Υποδοµών και
Μεταφορών, µε θέµα: «Συνεχίζεται η γενικευµένη αγωνία των κα-
τοίκων της περιοχής του Κόµµατος Φθιώτιδας απέναντι στον κίν-
δυνο επανεµφάνισης πληµµυρικών φαινοµένων αντίστοιχων του
2021 - Αναγκαιότητα τοποθέτησης πάνω στις καταγγελίες, προ-
βληµατισµούς και τις ανησυχίες της τοπικής κοινωνίας και των
φορέων της αυτοδιοίκησης». 

Ορίστε, κύριε Σαρακιώτη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, οι εικόνες της απόλυτης καταστροφής που

προκάλεσε τη 12η Δεκεµβρίου του 2021 η υπερχείλιση του πο-
ταµού Σπερχειού στην περιοχή του Κόµµατος της Φθιώτιδας
όπου καταστράφηκαν σπίτια, επιχειρήσεις, αγροτοκτηνοτροφι-
κές εκµεταλλεύσεις και κινδύνευσαν και ανθρώπινες ζωές έχουν
χαραχθεί ανεξίτηλα στους κατοίκους της περιοχής, οι οποίοι συ-
νεχίζουν µέχρι και σήµερα, µετά την πάροδο τριών ετών, να ζουν
υπό το καθεστώς της ανασφάλειας και της αγωνίας εν όψει
τυχόν επανεµφάνισης ενός αντίστοιχου ακραίου καιρικού φαινο-
µένου. 

Γνωρίζετε πολύ καλά ότι έχουν προχωρήσει σε σειρά διαδικα-
σιών: Από την κατάθεση τακτικής αγωγής την 1η Ιουνίου του 2023
στο Πολυµελές Πρωτοδικείο Λαµίας, έχουν καταθέσει σειρά εγ-
γράφων όπου ζητούν ενηµέρωση από την ΕΥΔΕ για επιµέρους
τεχνικά ζητήµατα, καθώς και το σχέδιο εφαρµογής της εκδοθεί-
σης την 7η Απριλίου του 2023 απόφασης του Μονοµελούς Πρω-
τοδικείου Λαµίας. Έχουν αποστείλει σειρά εγγράφων προς το
Υπουργείο, χωρίς καµµία ουσιαστική απάντηση από την πλευρά
σας. Έχουν προχωρήσει σε καταγγελίες προς την Εισαγγελία
Πρωτοδικών Λαµίας, τις οποίες έχουν διαβιβάσει στο Υπουργείο.
Έχουν φτάσει ακόµη και µέχρι την Ευρωπαία εισαγγελέα. Από
την πλευρά σας δεν έχουν λάβει µέχρι και σήµερα καµµία απάν-
τηση, παρά τις συνεχείς οχλήσεις, διαµαρτυρίες και εκδηλώσεις
που έχουν λάβει χώρα κατά κύριο λόγο στη Λαµία. 

Υπάρχει αναγκαιότητα άµεσης παροχής απαντήσεων προς
τους κατοίκους, πολλοί εκ των οποίων έχουν εγκαταλείψει τα τε-
λευταία χρόνια την περιοχή, εξαιτίας του φόβου παρεµφερών,
παρόµοιων καιρικών φαινοµένων και έχουν µετεγκατασταθεί είτε
στη Λαµία είτε σε άλλες περιοχές. 

Και καθώς ο κίνδυνος επανεµφάνισης µιας παρόµοιας κατα-
στροφής δεν µπορεί να αποφευχθεί, ζητούµε απαντήσεις για τα
συγκεκριµένα προληπτικά αντιπληµµυρικά έργα προς την κατεύ-
θυνση της θωράκισης και της αποφυγής καταστροφών αντίστοι-
χων του παρελθόντος στα οποία έχει προβεί η Κυβέρνηση στην
περιοχή του Κόµµατος της Φθιώτιδας. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κύριε Βουλευτά, το θέµα του χωριού Κόµµατος δεν µου
είναι άγνωστο. Είναι µια περιοχή την οποία έχω επισκεφθεί δύο
τουλάχιστον φορές για να έχω προσωπική αντίληψη και έχω
πραγµατοποιήσει και σωρεία συσκέψεων και στο Κόµµα και στον
Δήµο Λαµιέων και στο Υπουργείο, µε τη συµµετοχή πάντοτε -
εκτός των άλλων- του συµπατριώτη σας Βουλευτή Φθιώτιδας,
του Υπουργού µας κ. Σταϊκούρα.

Πρέπει να σας πω ότι, πριν απαντήσουµε σε οτιδήποτε αφορά
σε τεχνικές παρεµβάσεις για τη βελτίωση της κατάστασης στην
κοιλάδα του Σπερχειού, και εν προκειµένω στην περιοχή του Κόµ-
µατος, αλλά και στα κατάντη της Εθνικής Οδού τµήµατα, πρέπει
να καταλήξουµε στην αιτία του φαινοµένου. Δεν είναι απλό. 

Γράφετε στην ερώτησή σας -και έχει αξία να το δούµε- ότι το
Κόµµα ως πληµµυρικό φαινόµενο ενεφανίσθη δεκαπέντε µήνες
µετά τον «Ιανό» και θα σας θυµίσω ότι στον «Ιανό» δεν είχαµε
πληµµυρικά φαινόµενα στο Κόµµα -που είχαµε πάρα πολύ µεγά-
λους όγκους νερού στην περιοχή, ουσιαστικά στα βουνά του Δο-
µοκού, άρα και στα νερά που κατέβαζε ο Ξηριάς προς την τάφρο
της Λαµίας-, όπως επίσης δεν είχαµε καθόλου πληµµυρικά φαι-
νόµενα την περίοδο του «Ντάνιελ», που µιλάµε για πολλαπλάσιες
ποσότητες νερού. Γιατί; Διότι αυτό το οποίο προκύπτει είναι ότι
η πληµµύρα αυτή οφείλεται κυρίως στο γεγονός ότι στην πε-
ριοχή Αµούρι, ένα χωριό που ξέρετε ότι βρίσκεται, αν δεν κάνω
λάθος, δυτικότερα του Κόµµατος, υπήρξε µια θραύση των ανα-
χωµάτων του Σπερχειού και φυσικά αυτό το νερό κινήθηκε προς
το Κόµµα. 

Αυτό δεν σηµαίνει ότι εµείς αποκλείουµε το γεγονός ότι κά-
ποια από τα έργα του Ε65 αλλά και του σιδηροδρόµου -διότι πρέ-
πει να θυµάστε ότι προηγήθηκε σιδηροδροµική γραµµή
παράλληλα προς τον Ε65 σε εκείνο το σηµείο, η νέα σιδηροδρο-
µική γραµµή- δεν µπορούµε να αποκλείσουµε ότι και αυτά τα
έργα µπορεί εν ενί µέτρω να έχουν συµβάλει στα πληµµυρικά
φαινόµενα του Κόµµατος.

Αυτή τη στιγµή είµαστε σε µία αξιολόγηση του φαινοµένου.
Εκείνο το οποίο έχουµε καταγράψει είναι ότι πάντοτε το Κόµµα
συγκέντρωνε κάποιες ποσότητες υδάτων, όχι αυτές των πληµ-
µυρικών φαινοµένων του 2021, αλλά σε κάθε περίπτωση πάντοτε
υπήρχαν εκεί πληµµυρικά φαινόµενα και σίγουρα υπάρχει ένα
πρόβληµα το οποίο δεν µεταφέρεται µόνο εκεί, µεταφέρεται και
στα κατάντη της ΠΑΘΕ τµήµατα και αυτό το οποίο συζητάµε
είναι η εκτέλεση έργων τα οποία θα αποκλείσουν παρόµοια πληµ-
µυρικά φαινόµενα στο µέλλον. 

Είµαστε στη φάση που µελετάµε αυτά τα έργα, έχουν ήδη
προγραµµατιστεί έργα τα οποία γίνονται βάσει της σύµβασης
παραχώρησης του Ε65, τα οποία θα λειτουργήσουν ανακουφι-
στικά προς αυτό το φαινόµενο. Σε κάθε περίπτωση όµως δεν
είναι η τελική κατάληξη των αποφάσεών µας ένα προϊόν µιας επι-
πόλαιης αξιολόγησης ή µιας επικοινωνιακής προς τους κατοί-
κους του Κόµµατος αντίληψης, αλλά το αποτέλεσµα µιας βαθιάς
µελέτης του φαινοµένου και των λόγων που το προκάλεσαν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Σαρα-
κιώτη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας για τρία λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Θα ξεκινήσω από το τελευταίο. Εί-
πατε ότι δεν θα κάνετε µια επιπόλαιη αξιολόγηση, ότι συζητάτε,
µελετάτε, κ.λπ.. Τρία χρόνια έχουν περάσει, κύριε Υπουργέ.
Πόσο επιπόλαιο µπορεί να είναι κάτι το οποίο θα υλοποιηθεί µετά
από τρία χρόνια; Ακόµα µελετάτε, συζητάτε; Ελάχιστα χιλιόµε-
τρα έξω από τη Λαµία, βάρκες πήγαν για να σώσουν τους κατοί-
κους στο Κόµµα και εσείς τρία χρόνια µετά συζητάτε ακόµα και
δεν θα είναι επιπόλαιες οι κινήσεις; Στα πόσα χρόνια θα υλοποι-
ήσετε µια δράση; 

Νοµίζω ότι η ερώτησή µου ήταν πολύ σαφής. Ποια είναι συγ-
κεκριµένα τα προληπτικά αντιπληµµυρικά έργα προς την κατεύ-
θυνση θωράκισης και αποφυγής καταστροφών; Και δεν
απαντήσατε τίποτα. Κανένα έργο δεν έχετε αναφέρει. Ακόµη
αξιολογείτε, συζητάτε. Επειδή αναφέρατε ότι πάντοτε το Κόµµα
είχε τέτοια φαινόµενα, µαρτυρίες υπερηλίκων κατοίκων αναφέ-
ρουν ότι ποτέ στο παρελθόν δεν είχαν δει τέτοια φαινόµενα και
δεν είχαν βιώσει τέτοιες καταστάσεις στο Κόµµα. 

Επίσης και ο Αντιπεριφερειάρχης της Στερεάς Ελλάδας, σε
πρόσφατη -5-3-2024- ειδική συνεδρίαση του Περιφερειακού Συµ-
βουλίου τι αναφέρει; Έκανε λόγο για δυσµενείς συνθήκες που
δηµιουργούν τα έργα και οι παρεµβάσεις στον Ε65 «ΕΡΓΟΣΕ» -
βλέπετε πληµµύρα Δεκέµβρης του 2021-, ενώ είπε το εξής: «Τέ-
τοιου είδους και µεγέθους πληµµυρικά φαινόµενα, που έπληξαν
τον οικισµό του Κόµµατος, παρουσιάστηκαν µόνο µετά τα έργα
και τις παρεµβάσεις του Ε65». Δηλαδή, ο ίδιος ο Αντιπεριφερει-
άρχης διαψεύδει πλήρως τα όσα αναφέρατε.

Εκτός αυτού οι υπηρεσίες της Περιφέρειας επέβαλαν πριν από
έναν χρόνο πράξη βεβαίωσης παράβασης της Διεύθυνσης Περι-
βάλλοντος και Χωρικού Σχεδιασµού της Περιφέρειας και πρότει-
ναν την επιβολή προστίµου το οποίο -ω του θαύµατος- σχετι-
ζόταν µε τη µη εξασφάλιση αντιπληµµυρικής προστασίας, θωρά-
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κισης των παρακείµενων περιοχών και τη µη εξασφάλιση της
απρόσκοπτης ροής των επιφανειακών υδάτων. Ω του θαύµατος,
το πρόστιµο αυτό το κατήργησε, το διέγραψε, δεν το υλοποίησε,
δεν το εφάρµοσε ποτέ το Υπουργείο Ενέργειας και Περιβάλλον-
τος.

Επίσης, θα αναφερθώ σε προτάσεις των κατοίκων -τους οποί-
ους θα συναντήσετε και την Πέµπτη- και θα επικαλεστώ έγγραφό
τους. Αναφέρουν και το τι έχετε κάνει µέχρι σήµερα. Μετά από
έντονες διαµαρτυρίες και κινητοποιήσεις των πληµµυροπαθών,
οι ίδιοι οι µελετητές πρότειναν ως λύση τη διάνοιξη τριών πολύ
µικρών, για το µέγεθος του προβλήµατος, τεχνικών και οι υπη-
ρεσίες του Υπουργείου έσπευσαν να την εγκρίνουν ως µονοσή-
µαντη. Η διάνοιξη αυτών των τριών τρυπών είναι, ίσως, η
χειρότερη από τις κατασκευαστικές επιλογές που έγιναν στην
περιοχή και αυτό γιατί σπαταλήθηκαν χρήµατα για έργο µηδαµι-
νής αποτελεσµατικότητας. 

Άρα έχουν περάσει τρία χρόνια, ό, τι παρεµβάσεις έχετε κάνει
κρίνονται από τους κατοίκους, οι οποίοι έχουν ασχοληθεί µε το
συγκεκριµένο θέµα, ως µηδενικής αποτελεσµατικότητας. Άρα
πείτε µας, για να γνωρίζουν οι άνθρωποι, αν θα πρέπει να µετεγ-
κατασταθούν όλοι ή αν κάποιος θα πρέπει να παραµείνει στον
τόπο που γεννήθηκε. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε για τη συνέπεια στον χρόνο. 
Κύριε Υπουργέ, ο λόγος σε εσάς για τρία λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κατ’ αρχάς η αντίδραση της Περιφέρειας Στερεάς Ελλά-
δας και συγκεκριµένα της Περιφερειακής Ενότητας Φθιώτιδας
στο φαινόµενο είναι αυτή την οποία αναφέρετε και είναι η επι-
βολή προστίµου, δεν αφορά σε εταιρεία, όπως αφήνετε να υπο-
νοηθεί στην ερώτησή σας. Αφορά σε υπηρεσία του Υπουργείου.
Δηλαδή ήρθε το δηµόσιο και επέβαλε σε µια άλλη υπηρεσία του
δηµοσίου πρόστιµο. 

Εκρίθη ότι δεν ήταν αιτιολογηµένο και δεν ήταν διότι, σας ξα-
ναλέω, δεν πληµµύρισε η περιοχή επειδή έσπασε κάτι ή αποτέ-
λεσε φράγµα στο νερό που κατέβαινε κάποιο από τα ρέµατα της
περιοχής ο Ε65 ή το έργο του σιδηροδρόµου. Αυτό το οποίο
έγινε είναι ότι έσπασε ο Σπερχειός και έσπασε πολύ υψηλότερα,
στο Αµούρι, εννοώντας υψοµετρικά, αλλά και βέβαια σε από-
σταση -σας είπα προηγουµένως- δυτικότερα του Κόµµατος. Και
τα νερά αυτά κατέληξαν εκεί. 

Υπάρχει µια άποψη των κατοίκων του Κόµµατος. Οι κάτοικοι
του Κόµµατος λένε ότι «ξέρεις αυτό το οποίο δηµιούργησε το
πληµµυρικό φαινόµενο είναι ότι υπάρχει ένας κλάδος αυτής της
οδού, ο οποίος αυτή τη στιγµή είναι τυφλός», τον ξέρετε, «και ο
οποίος βγαίνει γιατί αποτελεί πρόβλεψη για τη σύνδεση µε τον
δρόµο προς Μπράλο». Ξέρετε, υπάρχει η χάραξη ενός καινούρ-
γιου δρόµου, η οποία υποτίθεται ότι θα ακολουθήσει αυτή εδώ
τη διάταξη του κλάδου. Αυτό είναι µια άποψη που την ακούµε και
την ακούµε πολύ σοβαρά και τη συζητάµε µαζί τους και µένει να
τεκµηριωθεί εάν θα χρειαστεί εκεί παρέµβαση. 

Το ότι είναι άχρηστα τα αντιπληµµυρικά κ.λπ. δεν επιβεβαιώνε-
ται σε καµµία περίπτωση, για τον πολύ απλό λόγο ότι δεν ξανα-
πληµµύρισε το Κόµµα. Το Κόµµα µία φορά πληµµύρισε, όταν
έσπασε ο Σπερχειός -ο Σπερχειός έχει εγγενείς αδυναµίες- ή για
το γεγονός ότι η κοίτη του σε εκείνο το σηµείο στενεύει. Κατά
συνέπεια σε κάθε περίπτωση η παροχετευτικότητά του είναι η
µισή από αυτή την οποία απαιτεί η συνήθης βροχόπτωση, η έν-
τονη βροχόπτωση. Το ξέρουµε αυτό για τον Σπερχειό. Αυτά είναι
έργα τα οποία πρέπει να γίνουν. 

Τώρα πάµε στο ποιος θα κάνει αυτά τα έργα. Μπορούµε να
µπούµε σε µία διελκυστίνδα µε την Περιφέρεια, διότι προφανώς
τα έργα τα αντιπληµµυρικά είναι έργα τα οποία δεν αποτελούν
αρµοδιότητα του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, απο-
τελούν αρµοδιότητα της Περιφέρειας. Το Υπουργείο Υποδοµών
και Μεταφορών κάνει αυτή τη στιγµή βελτιωτικά έργα στην
τάφρο της Λαµίας. Έχει κάνει τάφρο, η οποία είναι παράλληλη
µε τον Ε65 και είναι αυτή που οδηγεί τα νερά προς τα κατάντη
τµήµατα.

Θα κάνει µια λεκάνη ανακούφισης στο ρέµα του Ξυδιά. Είναι

µέσα στα έργα που θα κάνει ο Ε65. Πιθανότατα δεν αρκούν. Γι’
αυτό κάνουµε τη συζήτηση µε τους κατοίκους του Κόµµατος. Γι’
αυτό κάνουµε µια συζήτηση πώς θα λύσουµε το συγκεκριµένο
πληµµυρικό φαινόµενο, καθώς αυτή τη στιγµή είναι πάρα πολύ
δύσκολο να διαχειριστούµε στο σύνολό της τη λεκάνη απορροής
του Σπερχειού. 

Εκείνο το οποίο πρέπει να ξεκαθαρίσουµε είναι ότι δεν θα επι-
τρέψουµε σε καµµία περίπτωση -και µε τα βραχυπρόθεσµα
µέτρα που θα πάρουµε- την επανάληψη ενός φαινοµένου όπως
αυτό που είδαµε στο Κόµµα, υπό την αίρεση ότι οι αρµόδιες
αρχές, εν προκειµένω η Περιφέρεια, θα µπορέσουν να προστα-
τεύσουν τον Σπερχειό από τυχόν θραύση των αναχωµάτων στο
µέλλον από έργα τα οποία εκ των πραγµάτων δεν αποτελούν αρ-
µοδιότητα του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ. 
Στις επόµενες δύο επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντήσει ο Υφυ-

πουργός Εθνικής Άµυνας κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης.
Υπενθυµίζω, όπως το έκανα σε όλες τις εναλλαγές Υπουργών,

ότι ο χρόνος οµιλίας των Βουλευτών συναδέλφων είναι δύο και
τρία λεπτά και των Υπουργών τρία και τρία λεπτά. Παράκληση
θερµή για την τήρηση των χρόνων, γιατί έχουµε ξεφύγει σήµερα
αρκετά από τον χρόνο.

Θα συζητηθεί, τώρα, η τέταρτη µε αριθµό 1192/27-6-2024 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ. Σπυρίδωνα Τσιρώνη προς τον
Υπουργό Εθνικής Άµυνας µε θέµα: «Προβλήµατα λειτουργίας
Κέντρου Εκπαίδευσης Τεχνικού (Κ.Ε.ΤΧ.) στην Πάτρα».

Ορίστε, κύριε Τσιρώνη έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το Κέντρο Εκπαίδευσης Τεχνικού στην Πάτρα

αποτελεί τη βασική µονάδα τεχνικής εκπαίδευσης του ΓΕΣ και
δίκαια αποκαλείται η καρδιά του τεχνικού σώµατος.

Είναι η µοναδική µονάδα τέτοιου είδους εκπαίδευσης στο ΓΕΣ.
Παρέχει σήµερα τεχνική εκπαίδευση στα σχολεία εκπαίδευσής
του για όλες τις τεχνικές ειδικότητες αξιωµατικών, υπαξιωµατι-
κών, ΕΠΟΠ και οπλιτών.

Επιπλέον διαθέτει στον χώρο του Σχολή Υποψηφίων Εφέδρων
Αξιωµατικών, καθώς και Σχολή Εκπαίδευσης Στελεχών του Τε-
χνικού.

Ακόµα διαθέτει στις εγκαταστάσεις του κέντρο επαγγελµατι-
κής κατάρτισης που παρέχει πτυχία ειδίκευσης πιστοποιηµένα
από τον ΕΟΠΠΕΠ. 

Τέλος στα σχολεία εκπαίδευσης, εκπαιδεύεται προσωπικό της
Ελληνικής Αστυνοµίας, του Λιµενικού, της Αεροπορίας και του
Πολεµικού Ναυτικού στη συντήρηση οπλισµού. Η προσφορά του
κέντρου στην τοπική οικονοµία είναι σηµαντικότερη αφού περισ-
σότερες από εκατόν πενήντα οικογένειες µονίµου στρατιωτικού
και πολιτικού προσωπικού, διαθέτουν τους µισθούς τους στην
πόλη της Πάτρας.

Τα κυριότερα προβλήµατα λειτουργίας του είναι τα εξής:
Πρώτον η κάλυψη κενών οργανικών θέσεων πολιτικού προσω-

πικού, κυρίως στον χώρο των εκπαιδευτών τεχνικών ειδικοτήτων,
όπου από τους τριάντα τρεις συνολικά υπηρετούντες εκπαιδευ-
τές τεχνικών ειδικοτήτων, έχουν αποµείνει µόλις επτά και θα φύ-
γουν τρεις το επόµενο έτος.

Δεύτερον, η αύξηση της χρηµατοδότησης της µονάδας, βάσει
εκθέσεων απαιτούµενης δαπάνης που έχουν ήδη υποβληθεί στην
ιεραρχία µε ιδιαίτερη έµφαση στα σχολεία εκπαίδευσης, που από
το 1957 δεν έχουν γίνει εργασίες βελτιώσεων, ώστε να ανταπο-
κρίνονται στις σύγχρονες προβλέψεις και ανάγκες.

Τρίτον, η άµεση υλοποίηση εργασιών αποµάκρυνσης αµιάντου
και προϊόντων του από τα κτήρια και τις εγκαταστάσεις στο
στρατόπεδο του ΚΕΤΧ είχε ξεκινήσει και η διαδικασία ποτέ δεν
ολοκληρώθηκε πλήρως µέχρι σήµερα.

Τέταρτον, η άµεση υλοποίηση προηγούµενων υποσχέσεων
της πολιτικής ηγεσίας -ακόµη και από εδώ, από το Βήµα της Βου-
λής- για την αναβάθµιση του ΚΕΤΧ σε Διακλαδικό Κέντρο Τεχνι-
κής Εκπαίδευσης των Ενόπλων Δυνάµεων, ΓΕΣ, ΓΕΝ και ΓΕΑ και
των Σωµάτων Ασφαλείας, Αστυνοµίας, Λιµενικού και Πυροσβε-
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στικής.
Ερωτάσθε σε ποιες ενέργειες προτίθεσθε να προβείτε στην

κατεύθυνση επίλυσης των ως άνω προβληµάτων του Κέντρου
Εκπαίδευσης Τεχνικού στην Πάτρα, του οποίου ο ρόλος για την
εύρυθµη λειτουργία του υλικού του Στρατού Ξηράς είναι σηµαν-
τικότατος και αναγνωρισµένος από όλους, αλλά και από έγ-
γραφα του Υπουργείου;

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ

τον κ. Τσιρώνη για τη συνέπεια στον χρόνο.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, δεν θα διαφωνήσω σε καµµία από τις διαπι-

στώσεις σας σχετικά µε τη σπουδαιότητα, κατ’ αρχάς, της απο-
στολής αλλά και τον ρόλο τον οποίο επιτελεί το Κέντρο
Εκπαίδευσης Τεχνικού στην Πάτρα. Πρόκειται για ένα κέντρο εκ-
παίδευσης, όπως αναφέρατε και στην ερώτησή σας, το οποίο για
πάνω από εβδοµήντα χρόνια έχει έναν ιδιαίτερα κρίσιµο ρόλο συ-
νολικά για τις Ένοπλες Δυνάµεις, αλλά και για την ευρύτερη πε-
ριοχή της Αχαΐας και ειδικότερα και της Πάτρας, βεβαίως µε
άρρηκτους δεσµούς και µε συνεχή συµµετοχή -θα προσέθετα-
και στην κοινωνική ζωή της πόλης.

Επίσης, δεν θα διαφωνήσω µε τη διαπίστωσή σας ότι υπάρ-
χουν ζητήµατα -διαχρονικά, δυστυχώς- και τρέχουσες δυσλει-
τουργίες, τις οποίες θα πρέπει να τις αντιµετωπίσουµε, ακριβώς
δεδοµένης και της σηµασίας που έχει το συγκεκριµένο κέντρο
για τον Στρατό Ξηράς, αλλά θα έλεγα συνολικά και για τις Ένο-
πλες Δυνάµεις της πατρίδας µας.

Συνεπώς θα επιχειρήσω να απαντήσω στα ζητήµατα, τα οποία
θέσατε και να σας πω για τις προοπτικές επίλυσής τους.

Θα ξεκινήσω µε το ζήτηµα της στελέχωσης σε πολιτικό προ-
σωπικό εκπαιδευτών τεχνικών ειδικοτήτων. Πριν από δύο χρόνια
-συγκεκριµένα, το 2022- είχε γίνει µια προσπάθεια µέσω κινητι-
κότητας να µπορεί να στελεχωθεί το συγκεκριµένο κέντρο.
Όµως, δεν υπήρξε ενδιαφέρον από άλλους τοµείς του δηµοσίου
και δυστυχώς, κατέστη άγονη αυτή η διαδικασία. Για αυτόν τον
λόγο και προχωρήσαµε µέσω της διαδικασίας του ΑΣΕΠ, στο
πλαίσιο πάντα του προγραµµατισµού που κάνει συνολικά η Κυ-
βέρνηση και µε την κατανοµή συγκεκριµένων θέσεων -θα έλεγα
ειδικά για το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας ότι για το πολιτικό προ-
σωπικό είναι και πιο περιορισµένες οι θέσεις, καθώς δίδεται,
όπως πολύ καλά γνωρίζετε και ορθώς, θα έλεγα, βαρύτητα σε
ειδικότητες που είναι πρώτης γραµµής, όπως για παράδειγµα, οι
ΕΠΟΠ, που και αυτοί λογίζονται στις προσλήψεις.

Όµως, στην παρούσα χρονική περίοδο να σας πω ότι βρίσκε-
ται σε επεξεργασία η προκήρυξη από τον ΑΣΕΠ, που αφορά τέσ-
σερις εκπαιδευτές και θεωρώ ότι το αµέσως επόµενο διάστηµα,
µόλις έχουµε και τα αποτελέσµατα, θα καλύψουµε κάποιες από
τις κενές θέσεις οι οποίες υπάρχουν αυτή τη στιγµή. Προφανώς
και αυτές οι τέσσερις θέσεις δεν καλύπτουν πλήρως τα κενά στα
οποία αναφερθήκατε και εσείς. Θα έλεγα, όµως, ότι είναι ένα
πρώτο καλό βήµα, ύστερα από µια δεκαετή κρίση, όπου δυστυ-
χώς είδαµε πάρα πολλούς από τους πολύ καλούς υπαλλήλους
του πολιτικού προσωπικού που είχαµε στο Υπουργείο Εθνικής
Άµυνας να βγαίνουν στη σύνταξη.

Όσον αφορά τώρα στο σηµαντικό ζήτηµα της αποµάκρυνσης
του αµιάντου, έχει ήδη εκπονηθεί µία µελέτη -να σας ενηµε-
ρώσω- µε προϋπολογισµό 1.376.000. Και µάλιστα, προσεχώς,
πολύ σύντοµα θα αποψιλωθούν οι αµιαντοσκεπές σε όλα τα τµή-
µατα των εγκαταστάσεων του Στρατοπέδου «Μουζάκη», στο
οποίο εδρεύει το ΚΕΤΧ. Και αυτό, µάλιστα, ενηµερωτικά, θα συ-
νεχιστεί να γίνεται και σε όλες τις µονάδες µας, δηλαδή σε όλη
την επικράτεια που έχουµε εντοπίσει να υπάρχουν περιπτώσεις
αµιάντου. Ήδη εκπονούνται οι αντίστοιχες µελέτες, προκειµένου
αυτό το πολύ, θα έλεγα, βλαβερό υλικό να αφαιρεθεί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Επίσης, στο πλαίσιο της προσπάθειάς µας για µια συνεχή βελ-

τίωση των εγκαταστάσεων, αλλά κυρίως και της περιβαλλοντικής

και ενεργειακής διαχείρισης που κάνει το Υπουργείο, έχουµε εν-
τάξει στο ΕΣΠΑ 2021-2027 δυτικής Ελλάδας την ενεργειακή ανα-
βάθµιση κτηρίων του ΚΕΤΧ, συνολικής αξίας 989.000 το ένα
πρόγραµµα και 617.000 το δεύτερο.

Και βεβαίως, αντιλαµβάνεστε ότι όλο αυτό το πλέγµα δρά-
σεων, δηλαδή και το θέµα της στελέχωσης, αλλά και το κτηριακό,
που αναφερθήκατε και στην ερώτησή σας, νοµίζω ότι είναι µια
απτή απόδειξη ότι, ως πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας, λαµβάνουµε πολύ σοβαρά υπ’ όψιν όλες αυτές τις δυσ-
λειτουργίες και πράττουµε στο πλαίσιο των συγκεκριµένων δυ-
νατοτήτων που έχουµε, προκειµένου να επιλύσουµε αυτά τα
προβλήµατα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Ορίστε, κύριε Τσιρώνη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη

δευτερολογία σας.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σας ευχαριστώ, κατ’ αρχάς, που αναγνωρίζετε

τον σηµαντικό ρόλο που παίζει στην τοπική κοινωνία, αλλά και
γενικότερα, στο Γενικό Επιτελείο Στρατού.

Να σας πω ότι, ως προς το πρώτο θέµα που αναφερθήκατε
για τους τέσσερις εκπαιδευτές, σας είπα ότι κανονικά είναι
τριάντα τρεις. Έχουν µείνει επτά και προσεχώς, µέσα σε έναν µε
ενάµιση χρόνο, θα φύγουν τρεις. Άρα καταλαβαίνετε ότι από
τους τριάντα τρεις στους «τέσσερις συν τέσσερις, δηλαδή οκτώ»
απέχει πολύ από την πλήρη επάνδρωση ούτε καν τη στοιχειώδη
επάνδρωση, για να µπορέσουν να λειτουργήσουν τα σχολεία εκ-
παίδευσης.

Και καταλαβαίνετε ότι η µη κάλυψη κενών οργανικών θέσεων
πολιτικού προσωπικού θα έχει σίγουρα δυσµενή αποτελέσµατα,
την απώλεια της υπάρχουσας πολύτιµης τεχνικής εµπειρίας και
τεχνογνωσίας, τη δυσχέρεια υλοποίησης των προβλεπόµενων
προγραµµάτων τεχνικής εκπαίδευσης και την αδυναµία καλλιέρ-
γειας τεχνικής συνείδησης στους εκπαιδευόµενους, που είναι
ένα από τα βασικότερα και απαραίτητα συστατικά για τη δηµι-
ουργία επαρκώς εκπαιδευµένων τεχνιτών για τη συντήρηση των
οπλικών µας συστηµάτων.

Ως προς το δεύτερο θέµα, αναγνωρίζω το ότι είπατε ότι έχετε
καθυστερήσει. Καταλαβαίνετε ότι η καθυστέρηση είναι εις βάρος
της υγείας τού προσωπικού και των οπλιτών στο κέντρο. Ο αµίαν-
τος δεν είναι χθεσινό ούτε χρειάζονται µελέτες για να δείξουν το
πόσο βλαβερός είναι για την υγεία. Είναι γνωστό τις τελευταίες
δύο δεκαετίες το πόσο βλαβερός είναι για την υγεία όσων έρ-
χονται σε συχνή επαφή και εκεί έρχονται συνέχεια σε συχνή
επαφή.

Να σας πω, κύριε Υπουργέ, ότι σε ερώτησή µου στις 19 Φε-
βρουαρίου του 2024 τόσο προς το Υπουργείο σας όσο και προς
το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας, έθετα τα κεφαλαιώδους ση-
µασίας ζητήµατα λειτουργίας της τελευταίας βαριάς βιοµηχα-
νίας του Νοµού Αχαΐας, του εργοστασίου της Ελληνικής
Βιοµηχανίας Όπλων στο Αίγιο, της ΕΒΟ και ανέµενα τις σχετικές
απαντήσεις.

Ο µεν Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας µου απάντησε ότι υπεύ-
θυνο είναι το Υπουργείο Άµυνας. Το Υπουργείο Άµυνας, χωρίς
να απαντάει καθόλου στις ερωτήσεις µου, απλώς ανέφερε στο
τέλος ότι κατά τα λοιπά, αρµόδιο να σας απαντήσει είναι το συ-
νερωτώµενο Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών.
Από τον Άννα στον Καϊάφα, δηλαδή! Και δεν ξέρω πραγµατικά
ποιος κοροϊδεύει ποιον.

Αποτέλεσµα του εµπαιγµού µετά την ΕΒΟ στο Αίγιο: Φαίνεται
ότι το Υπουργείο -διαψεύστε το, θα χαρώ ιδιαιτέρως- Εθνικής
Άµυνας προγραµµατίζει και το κλείσιµο του στρατοπέδου του
ΚΕΤΧ, µε ποια ακριβώς τεχνική; Είναι εµφανές ότι µε την τεχνική
της υποστελέχωσης και της υποχρηµατοδότησης, όπως στην
υγεία και στην παιδεία, δεν διστάζει να βάλει χέρι η Κυβέρνηση
και στην άµυνα της χώρας, προκειµένου να ικανοποιήσει τις
απαιτήσεις των αγαπηµένων της ιδιωτικών συµφερόντων.

Ταυτόχρονα, αποδεικνύει την πλήρη αδιαφορία της για µια
ακόµη φορά για τον Νοµό Αχαΐας και τη δυτική Ελλάδα, αφού
στην κυβερνητική ατζέντα µάλλον προηγείται η ικανοποίηση
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άλλων περιοχών.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Το να παρουσιάζετε, από τη µία, ως πατριωτισµό το ράλι εξο-

πλιστικών προγραµµάτων που σας επιβάλλουν και από την άλλη,
να καταστρέφετε υποδοµές σαν αυτή του ΚΕΤΧ και της ΕΒΟ
αποδεικνύει, δυστυχώς, περίτρανα το είδος, αλλά και τα κίνητρα
αυτού που λέτε εσείς πατριωτισµό.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Κύριε συνάδελφε, στην πρωτολογία µου σας είπα ότι, προ-
φανώς, δεν αρκεί να κάνουµε µόνο το πρώτο βήµα για τις
τέσσερις θέσεις και θα υπάρχουν και άλλα βήµατα στη συνέχεια.

Με λυπεί, όµως, το γεγονός ότι µάλλον δεν ακούσατε την πρω-
τολογία µου. Και δεν την ακούσατε, γιατί σας ανέφερα συγκε-
κριµένα ποσά τα οποία είναι και για την ενεργειακή αναβάθµιση
των κτηρίων, συνολικής αξίας περίπου 1,5 εκατοµµυρίου ευρώ
και τη µελέτη για την αποµάκρυνση αµιάντου. Η µελέτη αποµά-
κρυνσης αµιάντου δεν έγινε για να δούµε αν θα πρέπει να απο-
µακρυνθεί ο αµίαντος, αλλά το πώς θα πρέπει να αποµακρυνθεί
από τα κτήρια και το πώς θα πρέπει να κατασκευαστούν. Και
αυτά είναι απτές αποδείξεις ότι το Υπουργείο δίνει ξεκάθαρο και
σηµαντικό ρόλο στο συγκεκριµένο κέντρο, γιατί πραγµατικά το
θεωρεί σηµαντικό.

Εποµένως, νοµίζω ότι παρέλκει να απαντήσω κατά πόσο θα
κλείσει ή δεν θα κλείσει το συγκεκριµένο κέντρο. Αλλιώς, δεν θα
ρίχναµε όλα αυτά τα χρήµατα αναβάθµισης των κτηρίων. Είναι
κτήρια, τα οποία επί εβδοµήντα χρόνια στέκουν εκεί πέρα και
καµµία, δυστυχώς, κυβέρνηση διαχρονικά δεν ασχολήθηκε µαζί
τους.

Εγώ θα µπορούσα να αναφερθώ και σε πάρα πολλά ζητήµατα,
τα οποία έχει η περιοχή και για τα οποία, ήδη, λαµβάνουµε µέρι-
µνα. Για παράδειγµα, δεν υπάρχει βρεφονηπιακός σταθµός για
τα στελέχη της περιοχής. Δεν υπάρχει, για παράδειγµα, στρα-
τιωτικό φαρµακείο. Σας λέω παραδείγµατα, γιατί πριν από έναν
µήνα προσωπικά, έδωσα εντολή προς τα επιτελεία να κινηθούν
προς αυτή την κατεύθυνση, ακριβώς για να ενισχυθεί η µέριµνα
προσωπικού προς τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων, τους άν-
δρες και τις γυναίκες, οι οποίοι πραγµατικά δίνουν τη ζωή τους
καθηµερινά για να µπορούν να υπερασπίζονται την ακεραιότητα
της πατρίδας µας.

Συνεπώς όλες αυτές οι δράσεις συν αυτές που σας παρέθεσα
στην πρωτολογία µου νοµίζω ότι αποτελούν το καλύτερο παρά-
δειγµα, αν θέλετε, την απτή απόδειξη ότι δίνουµε πολύ σηµαν-
τική βαρύτητα σε αυτό το κέντρο.

Να σας ενηµερώσω, επίσης, κύριε συνάδελφε, γιατί κάνατε
αναφορά στην ερώτησή σας ότι δεν τηρούνται οι υποσχέσεις
σχετικά µε την υλοποίηση προγραµµάτων τεχνικής εκπαίδευσης
προσωπικού και άλλων κλάδων των Ενόπλων Δυνάµεων, ότι ήδη
το ΚΕΤΧ λειτουργεί ως διακλαδικό κέντρο τεχνικής εκπαίδευσης
των Ενόπλων Δυνάµεων και, µάλιστα, ως κέντρο και για τους
τρεις κλάδους των Ενόπλων Δυνάµεων -και για το ΓΕΣ και για το
ΓΕΑ και για το ΓΕΝ- όπως επίσης και για το Λιµενικό και για την
Πυροσβεστική και για την Αστυνοµία. Συνεπώς θα έλεγα να το
τσεκάρετε και εσείς ο ίδιος, αν θέλετε, αλλά ήδη λειτουργεί προς
αυτή την κατεύθυνση. 

Μάλιστα, να σας αναφέρω ότι έχει ήδη υπογραφεί και µνηµό-
νιο συνεργασίας µεταξύ του ΚΕΤΧ και µε το δηµόσιο ΙΕΚ της δυ-
τικής Αχαΐας και ο απώτερος στόχος είναι η αναβάθµιση του
εκπαιδευτικού έργου στις θεµατικές της µηχανολογίας, της µη-
χανουργικής τεχνολογίας, της ηλεκτρολογίας-ηλεκτρονικής και
του τοµέα ενέργειας και συστηµάτων αυτόµατου ελέγχου. Σας
τα αναφέρω για να δείξω τη σηµασία που έχει για το Υπουργείο
Εθνικής Άµυνας το ΚΕΤΧ και, µάλιστα, ως κέντρο διά βίου µάθη-
σης.

Μάλιστα, επειδή και ο κύριος Υπουργός, ο κ. Δένδιας, αλλά

και εγώ προσωπικά έχουµε αναφερθεί στο ότι µία από τις επό-
µενες νοµοθετικές µας πρωτοβουλίες θα είναι και η αναβάθµιση
της θητείας των νεαρών της Ελλάδας, οι οποίοι υπηρετούν τη
θητεία τους και την υπηρεσία προς την πατρίδα, να µπορέσουµε
να το χρησιµοποιήσουµε ως θητεία-ευκαιρία για να µπορούν τε-
λειώνοντας και τη θητεία τους να παίρνουν και ένα πιστοποιητικό
πάνω σε συγκεκριµένες ειδικότητες και δεξιότητες, οι οποίες θα
τους είναι ιδιαίτερα χρήσιµες είτε για τον δηµόσιο τοµέα είτε τον
ιδιωτικό. Στο πλαίσιο αυτού του σχεδιασµού µας το ΚΕΤΧ θα
είναι µέσα στον κεντρικό πυρήνα, έτσι ώστε να µπορεί να παρέχει
αυτά τα πιστοποιητικά.

Συνεπώς -για να ολοκληρώσω- και ενέργειες έχουν γίνει για τα
κτηριακά –σας τις ανέφερα προηγουµένως µε απόλυτη λεπτο-
µέρεια- και θα δώσουµε και µια νέα θεσµική διάσταση όσον
αφορά το τι θα παρέχεται ως γνώση και για τους νέους στρατευ-
µένους. Αναγνωρίζω το θέµα της υποστελέχωσης και πιστέψτε
µε ότι σίγουρα είναι και αυτό µέσα στις βασικές µας προτεραι-
ότητες.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα συνεχίσουµε µε

την όγδοη µε αριθµό 1196/28-6-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη»
και Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης κ. Δηµήτριου Νατσιού προς τον
Υπουργό Εθνικής Άµυνας µε θέµα: «Χρησιµοποίηση Μη Επαν-
δρωµένων Αεροσκαφών (MEA) των ΗΠΑ που Σταθµεύουν στην
Λάρισα για την Υποστήριξη επίθεσης µε Πυραύλους ATACMS
στην Κριµαία».

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, την Κυριακή 23 Ιουνίου του 2024 πραγµατο-
ποιήθηκε επίθεση µε πυραύλους ATACMS στη Σεβαστούπολη
της Κριµαίας από την οποία σκοτώθηκαν τουλάχιστον τέσσερα
άτοµα µεταξύ των οποίων και δύο παιδιά και τραυµατίστηκαν
εκατόν πενήντα ένας. Η Μόσχα κατηγόρησε ευθέως τις ΗΠΑ για
την επίθεση, την οποία χαρακτήρισε απολύτως βάρβαρη αφού
έπληξε αµάχους µε βόµβες διασποράς.

Αµερικανική πηγή έκανε λόγο για υποστήριξη της συγκεκριµέ-
νης επίθεσης από µη επανδρωµένα αναγνωριστικά drones της
πολεµικής αεροπορίας των ΗΠΑ που εδρεύουν στη Λάρισα. Συγ-
κεκριµένα αναφέρεται ότι Global Hawk συµµετείχαν στην απο-
στολή για τον συντονισµό της επίθεσης και την παροχή στοιχείων
στόχου. Για τα υπ’ όψιν µη επανδρωµένα αεροσκάφη υπήρχαν
ήδη παλαιότερα δηµοσιεύµατα που έκαναν λόγο για συµµετοχή
σε αποστολές αναγνώρισης στην Ουκρανία και στην Κριµαία.

Επειδή ο ελληνικός λαός, αλλά και ο κόσµος όλος θα έλεγα,
παρακολουθεί µε µεγάλη αγωνία τη συνεχώς κλιµακούµενη πο-
λεµική αντιπαράθεση στην Ουκρανία, αλλά και την απουσία οποι-
ασδήποτε προσπάθειας ειρήνευσης και πρέπει να γνωρίζει τους
υπεύθυνους οποιασδήποτε δυσµενούς εξέλιξης για την πατρίδα
µας, σας ρωτάµε:

Πρώτον, υπήρξε συµµετοχή στην επίθεση µε πυραύλους AT-
ACMS την 23η Ιουνίου του 2024 στη Σεβαστούπολη Κριµαίας, δη-
λαδή αµερικανικών µη επανδρωµένων αεροσκαφών που
σταθµεύουν στη Λάρισα και ποια ήταν αυτή και, δεύτερον, ποια
είναι η περιοχή υπηρεσιακής ευθύνης των µη επανδρωµένων αε-
ροσκαφών των ΗΠΑ που σταθµεύουν στη Λάρισα και µε ποιο
τρόπο η Ελλάδα ενηµερώνεται, αν ενηµερώνεται, για τις αποστο-
λές που εκτελούν;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε, για τη συνέπεια στον χρόνο. 
Ο λόγος σε εσάς, κύριε Υπουργέ, για τρία λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, µε όλο τον σεβασµό που σας έχω, νοµίζω ότι

µάλλον έχετε παρασυρθεί από κάποιους συνεργάτες σας σχε-
τικά µε την πηγή, την οποία αναφέρετε στην ερώτησή σας. Και
την αναφέρατε µέσα στην ερώτησή σας και συγκεκριµένα ανα-
φέρεστε στον κ. Τζάκσον Χινκλ.
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Έχω µια σειρά από δηµοσιεύµατα εδώ πέρα, από τον
«GUARDIAN», το «BLOOMBERG», οι οποίοι χαρακτηρίζουν τον
συγκεκριµένο ως τον κατ’ εξοχήν παραπληροφοριοδότη σε όλα
τα social media. Έχει απαγορευτεί από το YouTube, από το
WhatsApp και από άλλα µέσα κοινωνικής δικτύωσης ως πηγή πα-
ραπληροφόρησης τόσο για τον πόλεµο στην Ουκρανία όσο, βε-
βαίως, και για τον πόλεµο στη Γάζα.

Συνεπώς κανονικά η ερώτηση που συζητάµε σήµερα θα
έπρεπε να τελειώνει εδώ πέρα. Παρ’ όλα αυτά, όµως, µε απόλυτο
σεβασµό και προς το πρόσωπό σας εγώ θα σας απαντήσω και
για την ουσία του ερωτήµατος, αλλά εγώ τα καταθέτω και για τα
Πρακτικά για να γνωρίζουµε, επειδή µιλάµε στην Εθνική Αντιπρο-
σωπεία, όταν χρησιµοποιούµε πηγές πού αναφερόµαστε. Σε
κάθε περίπτωση, όµως, εγώ θα µπω και στην ουσία της δικής σας
ερώτησης. 

Όσον αφορά το καθεστώς των αεροσκαφών των µη επανδρω-
µένων των Ηνωµένων Πολιτειών, τα οποία µεταξύ άλλων
εδρεύουν στην αεροπορική βάση της Λάρισας, θα ήθελα να σας
υπενθυµίσω, κύριε Πρόεδρε, ότι όταν ένα κράτος συνάπτει µια
διµερή συµφωνία µε ένα άλλο κράτος, τόσο η ευθύνη όσο και
υποχρεώσεις µεταξύ των δύο κρατών είναι αυτά που περιορίζον-
ται συγκεκριµένα µέσα στο κείµενο της συνθήκης.

Να θυµίσω στην Εθνική Αντιπροσωπεία ότι µε τις Ηνωµένες
Πολιτείες έχουµε υπογράψει µια σύµβαση αµοιβαίας αµυντικής
συνεργασίας ήδη από το 1990, η οποία, µάλιστα, αποτέλεσε και
το επιστέγασµα της αµυντικής συνεργασίας, στην οποία είχαν
διαχρονικά τα δύο κράτη. Πριν από δύο χρόνια υπήρξε η ανα-
βάθµιση µε την υπογραφή του δεύτερου πρωτοκόλλου, το οποίο,
µάλιστα, κυρώθηκε µε τον ν.4932/2022. Είχε προηγηθεί, µάλιστα,
το πρώτο πρωτόκολλο το 2020, που αναφερόταν λεπτοµερώς
στο πώς αυτή η αµυντική συνεργασία, αν θέλετε, µε λεπτοµέ-
ρειες θα είναι στο κράτος της ελληνικής επικράτειας.

Με αυτό το δεύτερο, λοιπόν, πρωτόκολλο, µε την τροποποίηση,
δίνεται η δυνατότητα στην Κυβέρνηση των Ηνωµένων Πολιτειών
να διατηρεί και να λειτουργεί συγκεκριµένες στρατιωτικές και βοη-
θητικές ευκολίες σε εγκαταστάσεις εντός της ελληνικής επικρά-
τειας. Λεπτοµερώς αναφέρεται στο κείµενο της συµφωνίας.
Ούτως ή άλλως έχει κυρωθεί από την ελληνική Βουλή. Για λόγους
οικονοµίας του χρόνου δεν θα αναφερθώ λεπτοµερώς.

Μέσα σε αυτές, λοιπόν, τις προβλέψεις της συµφωνίας είναι
µεταξύ άλλων και η διεξαγωγή αποστολών δραστηριοτήτων αε-
ροσκαφών ναυτικής συνεργασίας και αναγνώρισης, δραστηριό-
τητες σε συνδροµή στην αντιµετώπιση ανθρωπιστικών κρίσεων,
φυσικών καταστροφών κ.ο.κ..

Πρόκειται, συνεπώς, κύριε Πρόεδρε, για µια διακρατική συµ-
φωνία που καθορίζει σαφώς τόσο τις υποχρεώσεις, όπως είπα
προηγουµένως, τις ενέργειες, τα δικαιώµατα, αλλά κυρίως τα
όρια συνεργασίας µεταξύ των δύο πλευρών.

Και, βεβαίως, το νοµικό αυτό καθεστώς των δικαιωµάτων και
υποχρεώσεων είναι πολύ συγκεκριµένο όταν γίνεται δράση εντός
της ελληνικής επικράτειας. Εκτός της ελληνικής επικράτειας,
γιατί αυτή είναι και η ουσία της ερώτησής σας, στις αποστολές,
τις οποίες αναλαµβάνουν τα αεροσκάφη από τις Ηνωµένες Πο-
λιτείες, είτε είναι επανδρωµένα είτε µη επανδρωµένα, έχουν ως
πλήρη επιχειρησιακό και διοικητικό έλεγχο µόνο οι Ηνωµένες Πο-
λιτείες και χωρίς να υπάρχει, µάλιστα, η υποχρέωση ενηµέρωσης
της ελληνικής πλευράς και αυτό είναι βάσει του Διεθνούς Δι-
καίου. Το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά.

Σε ό,τι αφορά επαναλαµβάνω την ελληνική επικράτεια, ότι
υπάρχουν σύµφωνα µε την συµφωνία την οποία έχουµε υπογρά-
ψει, προφανώς και είναι µε βάση και τις υποχρεώσεις που έχει η
αµερικανική πλευρά ενηµέρωσης προς την ελληνική Κυβέρνηση.

Συνεπώς στην προκειµένη περίπτωση ούτε διοίκηση ούτε
έλεγχο µπορεί να είχε η Ελλάδα, συνεπώς ούτε και ενηµέρωση.
Όµως, κρατήστε και την πηγή την οποία αναφερθήκατε, γιατί νο-
µίζω είναι πάρα πολύ σηµαντικό, µιας και συζητάµε για ένα τέτοιο
θέµα.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Ιωάννης

Κεφαλογιάννης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-

µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία
σας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ξέρετε πολλές φορές, κύριε Πρό-
εδρε και κύριε Υπουργέ, ότι οι πηγές είναι διφορούµενες και
κατατάσσονται. Έτσι; Έχουµε ακούσει και από πηγές έγκυρες
και έγκριτες πάρα πολλά ψέµατα. Σας θυµίζω και το γνωστό ρητό
ότι τα µεγαλύτερα ψέµατα λέγονται κατά τη διάρκεια των πολέ-
µων, πριν από το κυνήγι και µετά το ψάρεµα.

Λοιπόν, υπήρξε καταδίκη για αυτό το περιστατικό από την πα-
τρίδα µας ή από την Ευρωπαϊκή Ένωση; Δεν νοµίζω.

Και θα σας ρωτήσω ευθέως, γιατί παραδεχθήκατε ότι δεν ενη-
µερωνόµαστε. Ούτε καν ενηµέρωση έχουµε. Ισχυρίζεστε -εδώ
είναι το εξής παράδοξο και παράλογο- ότι η Ρωσία αποτελεί
απειλή αφού επιτέθηκε στην Ουκρανία παραβιάζοντας το Διε-
θνές Δίκαιο και για τον λόγο αυτό µέχρι τώρα η πατρίδα, δηλαδή
εµείς, έχετε αποστείλει στην Ουκρανία κρίσιµα πολεµικά αποθέ-
µατα και όπλα, ενώ συζητάτε ακόµα και την αποστολή πολεµικών
αεροσκαφών -αυτό δεν είναι από µη έγκριτη πηγή- και αντιαερο-
πορικών συστηµάτων.

Συµµετέχετε –συµµετέχει η πατρίδα- σε οικονοµικές κυρώσεις
Ευρωπαϊκής Ένωσης, οι οποίες πλήττουν βάναυσα την ελληνική
οικονοµία και αυξάνουν συνεχώς το κόστος ενέργειας των ελλη-
νικών νοικοκυριών.

Συµφωνήσατε να χορηγήσετε µεγάλη οικονοµική βοήθεια που
µπορεί να φθάσει και το 1 δισεκατοµµύριο ευρώ για τα επόµενα
πέντε χρόνια, χρήµατα απαραίτητα για τον εµπερίστατο λαό µας.
Πού θα βρείτε αυτά τα χρήµατα; Να επικαλεστώ την αφόρητη
κοινοτοπία του κυρίου Πρωθυπουργού για τα λεγόµενα «λεφτό-
δεντρα»; Θα δανειστείτε ξανά από τις αγορές; Θα ενηµερώσετε
κάποια στιγµή τον ελληνικό λαό για το πόσο µας κόστισε τελικά
η υποστήριξη της Ουκρανίας;

Την ίδια ώρα στην Τουρκία -να πάω στο άλλο πεδίο- η οποία
για πενήντα χρόνια κατέχει παράνοµα µετά από στρατιωτική κα-
τοχή και εισβολή το 37% της Κύπρου, δεν έχετε επιβάλει καµµία
κύρωση, υπογράφετε συµφωνίες ειρήνης, αλλά δέχεστε κάθε
απειλή και προσβολή, «γαλάζιες πατρίδες» διδάσκονται πλέον
στα σχολεία, όπως επανειληµµένως έχω καταγγείλει και καυτη-
ριάσει. Αυτοί ετοιµάζουν τις επόµενες κατακτητικές ορδές, εµείς
περιοριζόµαστε σε σεξουαλικές αγωγές και καταργούµε εθνι-
κούς ύµνους και έπαρση της σηµαίας από τα σχολεία µας.

Φτάνετε στο αδιανόητο σηµείο -το διαβάσαµε αυτές τις µέρες,
γεγονός είναι- να στηρίζετε Τούρκους υποψηφίους σε σηµαντι-
κούς οργανισµούς, όπως ο Διεθνής Ναυτιλιακός Οργανισµός και
ο ΟΑΣΕ για τη θέση του Γενικού Γραµµατέα, την οποία διεκδικεί
ένας σκληροπυρηνικότατος άνθρωπος του Ερντογάν.

Και ενώ µε την Τουρκία ακολουθείτε κατευνασµό -ξέρουµε
από τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο και τη «Στάση του Τσάµπερλεϊν»
πού οδηγεί η κατευναστική πολιτική, να αποθηριώνει τον αντί-
παλο, φοβούµενη προφανώς και το casus belli- την ίδια ώρα -
εδώ ας το προσέξουµε αυτό- δεν λαµβάνετε καθόλου υπ’ όψιν
την απειλή της Ρωσίας που είναι πυρηνική υπερδύναµη, η οποία
µε τις ενέργειές σας µάς έχει εντάξει στις εχθρικές χώρες µε ό,τι
αυτό µπορεί να συνεπάγεται. Να ξέρετε ότι βάζετε σε µεγάλο
κίνδυνο τον λαό µας, ο οποίος δεν έχει καµία διάθεση να εµπλα-
κεί σε πολέµους.

Έχει πει πολλές φορές ο Πρωθυπουργός ότι είµαστε στη
σωστή πλευρά της ιστορίας. Προφανώς εννοεί τους δύο Παγκό-
σµιους Πολέµους, εκεί ναι, αν και ακολούθησαν καταστροφικοί
διχασµοί, αλλά η ιστορία αυτή που τώρα βιώνουµε δεν έχει τε-
λειώσει και δεν ξέρουµε ποια θα είναι στο τέλος η σωστή πλευρά
της ιστορίας. Και σας υπενθυµίζω την πρόσφατη δήλωση της κ.
Μπακογιάννη, η οποία είπε ότι δεν θα έπρεπε να είχαµε εµπλα-
κεί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Προέδρου)

Σε έρευνα -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, για να είµαι συνεπής-
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που διεξήχθη στο ερώτηµα ποιο είναι το πιο πιθανό αποτέλεσµα
του πολέµου στην Ουκρανία, µόλις το 3% των Ελλήνων πολιτών
πιστεύει ότι θα κερδίσει η Ουκρανία, το 47% -οι µισοί Έλληνες,
ευτυχώς, γιατί είµαστε λαός ειρηνικός- πιστεύει ότι θα έχουµε
ειρηνική διευθέτηση και το 30% πιστεύει ότι θα υπάρξει νίκη των
Ρώσων. Και είδατε ότι δύο Ευρωπαίοι κύριοι υπερασπιστές
αυτού του πολέµου, ο Σούνακ ο Βρετανός και ο Μακρόν υπέστη-
σαν δεινές ήττες στις εθνικές εκλογές των χωρών τους.

Κύριε Υφυπουργέ, είναι αναντίρρητο συµπέρασµα ότι όσο ενι-
σχύεται στρατιωτικά η Ουκρανία τόσο περισσότερο θα παρατεί-
νεται ο πόλεµος, θα αυξάνονται οι απώλειες και από τις δύο
πλευρές και θα αποµακρύνεται, δυστυχώς, οποιαδήποτε ελπίδα
ειρήνευσης στην καρδιά της Ευρώπης. Η πολιτική σας απεδείχθη
έως τώρα ότι είναι εντελώς λανθασµένη και σε αυτό το θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία
σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Κύριε Πρόεδρε, αναφέρθηκα στην πρωτολογία µου στην
πηγή. Δεν είναι διφορούµενη πηγή, είναι –επαναλαµβάνω- ένας
γνωστός, διαβόητος παραπληροφορητής, ο οποίος έχει απαγο-
ρευτεί από όλα τα social media παγκοσµίως. Τον επικαλείστε
στην ερώτησή σας και αυτό θα πρέπει να σας προβληµατίσει.
Τουλάχιστον παραδεχτείτε ότι έγινε µία λανθασµένη παραποµπή.
Δεν µπορούµε να επικαλούµαστε έναν άνθρωπο, ο οποίος, σύµ-
φωνα –επαναλαµβάνω- µε το «GUARDIAN», το «BLOOMBERG» -
µιλάω για µεγάλα ειδησεογραφικά, αν θέλετε, δίκτυα- θεωρείται
ως ακραίος δεξιός, µάλλον ακροδεξιός για την ακρίβεια, φιλο-
πουτινικός, αυτή είναι η ορολογία, αν δείτε αυτά τα έγγραφα τα
οποία σας κατέθεσα. Το αφήνω στην άκρη.

Πάµε, λοιπόν, πάλι στην ουσία. Μιλήσατε για τη σωστή πλευρά
ή τη λανθασµένη πλευρά της ιστορίας. Αναφερθήκατε και στην
Κύπρο. Ποια είναι η διαφορά µεταξύ της παράνοµης εισβολής
της Ρωσίας στην Ουκρανία, σε ένα κυρίαρχο κράτος, σε σχέση
µε την Τουρκία στην Κύπρο; Είναι οι ίδιες ακριβώς περιπτώσεις,
µε δήθεν µία δικαιολογία η µία και η άλλη πλευρά εισέβαλαν πα-
ρανόµως σε δύο κυρίαρχα κράτη. Καταδικάζουµε και τις δύο πε-
ριπτώσεις προφανώς. Για το δε θέµα της Κύπρου
αντιλαµβάνεστε ότι επειδή είναι εκεί ελληνισµός, είναι µια ξεχω-
ριστή περίπτωση για εµάς. Άρα, θα έλεγα ότι εδώ πέρα δεν µπο-
ρούν να ακούγονται διφορούµενες απόψεις περί µη ή όχι
καταδίκης της ρωσικής παράνοµης εισβολής στην Ουκρανία.

Τώρα εγώ θα επανέλθω στην ουσία της ερώτησής σας, γιατί
θέλω να ολοκληρώσω και να µείνει κάτι και από αυτή τη συζή-
τηση. Θα το ξαναπώ για άλλη µια φορά: Όσον αφορά τα δικαιώ-
µατα, τις υποχρεώσεις και τις ενέργειες που πηγάζουν µέσα από
τη διµερή Συµφωνία µεταξύ Ηνωµένων Πολιτειών και Ελλάδας,
αυτές αφορούν ό,τι είναι εντός της ελληνικής επικράτειας. Ό,τι
είναι από εκεί και πέρα –θα το επαναλάβω- είναι κάτι το οποίο
είναι στην ουσία στην αρµοδιότητα της αµερικανικής πλευράς.

Όµως, για την πληρέστερη ενηµέρωσή σας θα σας πω και το
εξής, ότι το Γενικό Επιτελείο Αεροπορίας εκδίδει διπλωµατικές
άδειες για ιπτάµενα µέσα τα οποία απογειώνονται και προσγει-
ώνονται προφανώς σε αεροδρόµια της ελληνικής επικράτειας, ή
ακόµα και υπερίπτανται του εθνικού εναερίου χώρου και όσον
αφορά τα µη επανδρωµένα αεροσκάφη των Ηνωµένων Πολιτειών
έχει χορηγηθεί διετής διπλωµατική άδεια για πτήσεις προς το
FIR της Λευκωσίας, Βόρειας Αφρικής, Βουλγαρίας, Ρουµανίας
και Ιταλίας και µάλιστα, σύµφωνα µε τις προβλέψεις της εν λόγω
διπλωµατικής άδειας υποβάλλονται εγκαίρως τα σχέδια πτήσεων
προς τις αρµόδιες Αρχές Εναέριας Κυκλοφορίας και βεβαίως,
ενηµερώνονται και οι αρµόδιες αρχές για τις πτήσεις οι οποίες
πραγµατοποιούνται στο FIR Αθηνών.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι η θέση της χώρας µας
στο ζήτηµα της Ουκρανίας είναι ξεκάθαρη από την πρώτη στιγµή
και είναι µία θέση ευθύνης έναντι του Διεθνούς Δικαίου. Από εκεί
και πέρα, καλό είναι, όταν κάνουµε τέτοιες συζητήσεις σε ζητή-
µατα εθνικής άµυνας και εθνικά ζητήµατα γενικότερα, να προ-
σπαθούµε να βάλουµε φίλτρο όλοι, να µην αναπαράγουµε
παραπληροφόρηση η οποία υπάρχει στο διαδίκτυο. Το διαδί-

κτυο, δυστυχώς, βρίθει τέτοιων πληροφοριών και παραπληρο-
φοριών, αλλά τουλάχιστον όταν γίνεται συζήτηση εντός της Εθνι-
κής Αντιπροσωπείας, ας είµαστε –και βάζω και τον εαυτό µου
µέσα- όλοι εγκρατείς και ας φιλτράρουµε όλα αυτά τα οποία ανα-
παράγουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Επόµενη είναι η πέµπτη µε αριθµό 1203/1-7-2024 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθη-
νών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» κ. Ευκλείδη
Τσακαλώτου προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολι-
τικής, µε θέµα: «Θα ελέγξει επιτέλους η Κυβέρνηση τις καταγγε-
λίες σε βάρος του Λιµενικού Σώµατος;». Στην ερώτηση θα
απαντήσει ο Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής κ.
Στέφανος Γκίκας.

Ορίστε, κύριε Τσακαλώτο, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας για δύο λεπτά.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Υπουργέ, ελπίζω να κατα-
λαβαίνετε τη σοβαρότητα της ερώτησης. Εδώ σε αυτή την ερώ-
τηση µιλάµε για ανθρώπινες ζωές, µιλάµε για παιδάκια που
πνίγονται, µιλάµε για µια πολιτική που προωθεί αυτούς τους θα-
νάτους. Έχουµε µια σειρά δηµοσιεύσεων στο «BBC», στο
«GUARDIAN», στο «New York Times», στη γερµανική τηλεόραση,
στην «AL JAZEERA», στο «OBSERVER», που µιλάνε για επανα-
προωθήσεις και µιλάνε για µια Κυβέρνηση που δεν τηρεί το Διε-
θνές Δίκαιο.

Έχουµε τον νέο εκτελεστικό Διευθυντή της FRONTEX, τον
Hans Leijtens που λέει ότι η Ελλάδα κάνει «pushbacks», όχι ο
πρώην διευθυντής που τώρα τον βραβεύσατε και τώρα είναι Βου-
λευτής της Λεπέν, αλλά ο τωρινός λέει για «pushbacks». Έχουµε
τον Σουηδό υποναύαρχο Kenneth Neijnes που λέει ότι «δεν µπο-
ρούσα να δω τον εαυτό µου στον καθρέφτη, αν δεν έλεγα τι έγινε
στη Χίο µε τα «pushbacks», που η ελληνική Κυβέρνηση απάντησε
ότι ήταν ο αέρας και γύρισαν µόνοι τους».

Και ποια ήταν η αρχική στάση της ελληνικής Κυβέρνησης; Ότι
όλοι αυτοί που τα σηκώνουν αυτά είναι µε τους Τούρκους, ρί-
χνουν νερό στον µύλο της Τουρκίας, ή είναι µε τους διακινητές,
ή είναι άνθρωποι που δεν αγαπάνε την Ελλάδα.

Και πήρατε πίσω το βραβείο από τον Ιάσονα Αποστολόπουλο,
που το µόνο πράγµα που έκανε ο Ιάσονας ήταν η δουλειά που
έπρεπε να κάνετε εσείς, να σώζετε ζωές δηλαδή και αυτό είναι
που είναι κατηγορίες.

Όταν βγήκε το «New York Times», ο κ. Μητσοτάκης είπε ότι
«το παίρνω πολύ σοβαρά και θα το εξερευνήσω». Και ακόµα δεν
έχουµε µάθει τίποτα. Είναι το ίδιο µε το άπλετο φως που θα εί-
χαµε για τις παρακολουθήσεις και ακόµα είµαστε στον βούρκο
της παραπληροφόρησης και χωρίς πληροφορία.

Η ερώτηση είναι πάρα πολύ απλή. Εσείς µπορείτε να κοιτάξετε
το πρόσωπό σας στον καθρέφτη; Και τέλος πάντων, θα προσπα-
θήσετε να κάνετε µια έρευνα ή θα µας πείτε ότι όλες αυτές οι
πληροφορίες των «New York Times», τα video του «GUARDIAN»
της γερµανικής τηλεόρασης είναι και αυτά fake news; Έχετε
πολύ µεγάλη ευθύνη, κύριε Γκίκα! Έχετε πολύ µεγάλη ευθύνη
για την Κυβέρνησή σας, αλλά και για την εικόνα της Ελλάδας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για την πρωτολογία σας.

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ (Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, πραγµατικά ακούγοντας την τοποθέτησή
σας εκπλήσσοµαι. Θα πρέπει να ξέρετε ότι το Λιµενικό Σώµα, η
ελληνική Ακτοφυλακή όλα αυτά τα χρόνια και κυρίως από την
εποχή που ξέσπασε η µεταναστευτική προσφυγική κρίση έχει
διασώσει πάνω από διακόσιες πενήντα χιλιάδες ζωές, καταµε-
τρηµένες µία, µία. Μόλις χθες σε ένα σοβαρότατο περιστατικό
έρευνας διάσωσης διακόσιες ογδόντα τρεις ψυχές στοιβαγµένες
σε ένα σαπιοκάραβο νότια της Γαύδου διασώθηκαν από το ελ-
ληνικό Λιµενικό Σώµα και µεταφέρθηκαν µε ασφάλεια στη χώρα
Σφακίων και στην Αγιά. Και Βουλευτής του ελληνικού Κοινοβου-
λίου κατηγορεί το Λιµενικό Σώµα ότι σκοτώνει ζωές, σκοτώνει
ανθρώπους. Νοµίζω ότι υιοθετώντας ακρίτως σωρεία δηµοσιευ-
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µάτων τα οποία κατευθύνονται από γνωστά κέντρα και στρέφον-
ται εναντίον της χώρας δεν περιποιεί τιµή. Και σας το λέει ένας
άνθρωπος ο οποίος έχει υπηρετήσει τη σηµαία µέσα από το Πο-
λεµικό Ναυτικό επί τριάντα χρόνια και έχει λάβει µέρος σε σω-
ρεία διασώσεων. 

Από εκεί και πέρα, θέλω να πω ότι το ελληνικό Λιµενικό Σώµα,
η ελληνική Ακτοφυλακή δεν διασώζει βεβαίως µόνο ζωές, αλλά
συλλαµβάνει και διακινητές. Δεν άκουσα να λέτε κάτι για τους
τρεις χιλιάδες και πλέον διακινητές που έχουν συλληφθεί µόνον
τα τελευταία χρόνια πετυχαίνοντας µε αυτόν τον τρόπο ένα ση-
µαντικότατο χτύπηµα σε αυτούς που εµπορεύονται τον ανθρώ-
πινο πόνο. 

Τώρα για όλα τα συγκεκριµένα, θέλω να είµαι σαφής και θα
µιλήσω και στη δευτερολογία µου. Όλα αυτά τα δηµοσιεύµατα
αξιολογούνται. Όπου χρειάζεται να γίνουν έρευνες, γίνονται
έρευνες. Επί παραδείγµατι, για το τραγικότατο πράγµατι περι-
στατικό στην Πύλο διενεργείται αυτή τη στιγµή από το Ναυτοδι-
κείο προκαταρκτική εξέταση. Το ελληνικό Λιµενικό Σώµα έχει
στείλει όλο το υλικό και σας διαβεβαιώ ότι είναι αρκετό υλικό
προς αξιολόγηση και περιµένουµε βεβαίως τα αποτελέσµατα
αυτής της προκαταρκτικής εξέτασης.

Επίσης, η Ανεξάρτητη Αρχή Συνήγορος του Πολίτη που είναι
αρµόδια για να εξετάζει ζητήµατα αυθαιρεσίας, πάλι κάνει ανε-
ξάρτητη έρευνα, πάλι µε τη βοήθεια βεβαίως του Λιµενικού Σώ-
µατος και περιµένουµε και εκεί να δούµε το αποτέλεσµα. Να
είστε βέβαιος ότι εµείς δεν θέλουµε να κρύψουµε τίποτα. Όµως,
το να υιοθετούµε ακριβώς κάθε λίγο και λιγάκι δηµοσιεύµατα τα
οποία στρέφονται εναντίον της χώρας µας, νοµίζω ότι εκφεύγει
από την, κατά την άποψή µου, σωστή διαδικασία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κύριο
Υπουργό.

Ορίστε, κύριε Τσακαλώτο, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για
τη δευτερολογία σας. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Δεν κατάλαβα, κύριε Γκίκα. Ο κ.
Leijtens διασύρει τη χώρα; Αυτό λέτε; Ο κ. Neijnes διασύρει τη
χώρα; Αυτό µας λέτε; και ότι δεν παίρνετε σοβαρά αυτές τις κρι-
τικές για να κάνετε µια µεγάλη έρευνα πάνω σε αυτά τα θέµατα;
Αυτή είναι η θέση της Κυβέρνησης;

Όσον αφορά τώρα τους διακινητές και το θέµα αυτό γενικό-
τερα, γιατί εδώ  υπάρχουν δύο στοιχεία: το ανθρώπινο και το ποι-
νικό, θα ήθελα, κύριε Γκίκα, να δείτε το ντοκιµαντέρ του Στέλιου
Κούλογλου µε τίτλο: «Εκατόν σαράντα δύο χρόνια», το οποίο
αφορά τους υποτιθέµενους διακινητές που τους σύραµε στις φυ-
λακές για εκατόν σαράντα δύο χρόνια, επειδή λέγατε ότι είναι
διακινητές, ενώ ήταν άνθρωποι που τους είχαν παρατήσει οι δια-
κινητές και απλώς προσπαθούσαν να φέρουν σε πέρας το καράβι
και τους σύρατε στα δικαστήρια και κάθισαν και δύο και τρία
χρόνια. 

Σας προκαλώ, λοιπόν, να δείτε αυτό το ντοκιµαντέρ και να µην
κλάψετε. Και αυτό για να δείξετε ότι έχετε συναισθηµατική νοη-
µοσύνη, γιατί πολλές φορές έχουµε ακούσει σε αυτή τη Βουλή
ότι δεν έχει µόνο η Αντιπολίτευση το µονοπώλιο της ευαισθησίας.
Όµως, εδώ δεν µιλήσατε ως άνθρωπος που έχει αυτή την ευαι-
σθησία, γιατί θέλατε να ξεµπερδέψετε µε αυτούς που απλώς δια-
σύρουν τη χώρα, µε τους «New York Times» και τους ανθρώπους
που είπα, τον «GUARDIAN», τους Γερµανούς και τα δικά τους
ντοκιµαντέρ. 

Δείτε, λοιπόν, αυτό το ντοκιµαντέρ και πείτε µου αν το πρό-
βληµα είναι οι διακινητές για ένα σύστηµα που δεν δίνει δικαιώ-
µατα στους µετανάστες, που δεν τους δίνει δικαιώµατα να
µπορούν να έχουν µια πόρτα εισόδου για να καταθέσουν την αί-
τηση ασύλου. Κοινωνική ευαισθησία είναι όχι να µου πείτε πότε
κάνει καλά τη δουλειά του το Λιµενικό Σώµα που προφανώς σε
πάρα πολλές περιπτώσεις την κάνει, αλλά πότε δεν την κάνει. Και
έχουµε συγκεκριµένα ντοκιµαντέρ και βίντεο που το αποδει-
κνύουν αυτό.

Όµως εκτός από το συναισθηµατικό στοιχείο, υπάρχει και το
ποινικό, κύριε Γκίκα, γιατί όταν όχι από την ελληνική Κυβέρνηση,
γιατί σχεδόν οµολογήσατε ότι τίποτα δεν θα έρθει στη φόρα, θα
βγουν όλα στη φόρα δυστυχώς εκτός Ελλάδος, θα υπάρχουν και
ποινικές ευθύνες και για το Λιµενικό Σώµα, αλλά και για την ηγε-

σία του Λιµενικού Σώµατος που γύρισε την πλάτη, που δεν εξε-
ρεύνησε και που δεν ήταν σαν τον Σουηδό υποναύαρχο που είπε
ότι θέλω να κοιτάω το πρόσωπό µου στον καθρέφτη. Εσείς πώς
κοιτάτε το πρόσωπό σας στον καθρέφτη, όταν αυτά τα πράγ-
µατα γίνονται συστηµατικά και όταν όλη η διεθνής κοινότητα
ξέρει ότι στην Πύλο η ελληνική Κυβέρνηση δεν έκανε αυτό που
έπρεπε, να διασώσει δηλαδή τους ανθρώπους και ήθελε να πε-
τάξει το καράβι από τη δικής της ευθύνης και να το εναποθέσει
στην ευθύνη των Ιταλών;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όµως πέρα από το ότι έχετε έλλειµµα και κοινωνικής συναί-
σθησης, δεν έχετε και την αυτογνωσία του ρόλου σας ως ηγεσία
του Λιµενικού Σώµατος, όταν όλα αυτά έχουν βγει στη φόρα. Και
δεν θα σας ξεχάσει ο ελληνικός λαός, όταν θα βγουν στη φόρα.

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, την ερώτηση για άλλη µία φορά: Θα
κάνετε κάτι εσείς µε το Λιµενικό να εξετάσετε όλα αυτά τα δη-
µοσιεύµατα ή θα µας λέτε και πάλι ότι δεν µπορούµε να κοιτά-
ξουµε την κάθε κριτική που γίνεται για την Ελλάδα; Δεν είναι
κριτική για την Ελλάδα, είναι κριτική για τη δική σας Κυβέρνηση
που θέλει να παίζει µε την ακροδεξιά και άρα, θέλει να δείξει ότι
εµείς είµαστε µε τα pushbacks και δεν το λέµε, αλλά το κάνουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία για τρία λεπτά.

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ (Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής): Κατ’ αρχάς, κύριε Τσακαλώτο, τα περί κοινωνικής
ευαισθησίας, ενσυναίσθησης κ.λπ. σας τα επιστρέφω. Νοµίζω ότι
όλοι οι άνθρωποι συγκινηθήκαµε από αυτό το τραγικότατο γεγο-
νός της Πύλου.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Και δεν κάνατε τίποτα!
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ (Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής): Και δεν είναι σωστό να µονοπωλεί η Αριστερά όλα
αυτά τα ζητήµατα. 

Σε κάθε περίπτωση, εγώ θα σας πω ότι οτιδήποτε ήρθε στη δι-
καιοδοσία του Λιµενικού Σώµατος από καταγγελίες εξετάστηκε,
όπως πρέπει να εξεταστεί µια καταγγελία. Πάνω από δεκαέξι
στελέχη του Λιµενικού Σώµατος, αν δεν κάνω λάθος, έχουν πε-
ράσει από αυτήν τη βάσανο. Από εκεί και πέρα, εάν προκύψουν
ποινικές ευθύνες, θα αποδοθούν.

Σας είπα ότι για µεν την Πύλο διενεργούνται αυτές οι δύο
έρευνες και αναµένουµε, ενώ για το δε δηµοσίευµα των «New
York Times» έγινε ένορκη διοικητική εξέταση και δεν βρέθηκε
κάτι το οποίο θα έλεγα ότι είναι µεµπτό, για να δικαιολογήσει κάτι
περαιτέρω.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Το είδατε το βίντεο εσείς; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, σας

παρακαλώ, κύριε Τσακαλώτο. 
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ (Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής): Και το αποτέλεσµα διαβιβάστηκε στις ανεξάρτητες
αρχές. 

Όµως, επιτρέψτε µου να πω κάτι άλλο. Θέλω να σας υπενθυ-
µίσω κάτι, γιατί αξίζει να ακουστεί. Η Ελλάδα εξελέγη για δεύ-
τερη συνεχόµενη χρονιά πρώτη σε ψήφους στον ΙΜΟ, στον
Διεθνή Οργανισµό Ναυτιλίας, ο οποίος έχει εκδώσει και τα διε-
θνή στάνταρ για τον τρόπο διεξαγωγής της θαλάσσιας έρευνας
και διάσωσης, για το «search and rescue».

Αυτό είναι ένα στοιχείο το οποίο αποδεικνύει τη διεθνή ανα-
γνώριση και τη σοβαρότητα µε την οποία αντιµετωπίζουµε το Διε-
θνές Δίκαιο, αλλά και τις συµβάσεις του ΙΜΟ. Αποδεικνύει επίσης
ότι αναγνωρίζεται διεθνώς η προσπάθεια που καταβάλλουµε δια-
χρονικά όχι µόνο για να διαφυλάξουµε τα σύνορά µας -που είναι
υποχρέωση, γιατί υπάρχουν θαλάσσια σύνορα, κύριε Τσακα-
λώτε-, αλλά και κυρίως για να προστατεύσουµε τις ζωές ανθρώ-
πων που αναζητούν ένα καλύτερο µέλλον.

Επίσης, να σας πω ότι το Ενιαίο Κέντρο Έρευνας και Διάσω-
σης της Ελλάδας, δηλαδή του Αρχηγείου του Λιµενικού Σώµατος
και της ελληνικής Ακτοφυλακής, ενεργεί πάντα σύµφωνα µε την
κείµενη νοµοθεσία και τις διεθνείς συµβάσεις για κάθε περιστα-
τικό το οποίο αφορά την προστασία της ανθρώπινης ζωής στη
θάλασσα. 

Τρεις είναι οι βασικές συµβάσεις. Τις επαναλαµβάνω, αν και
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έχουν ακουστεί και άλλες φορές σε ανάλογες ερωτήσεις. Είναι
η σύµβαση των Ηνωµένων Εθνών για το δίκαιο της θάλασσας, η
διεθνής σύµβαση για την ασφάλεια της ανθρώπινης ζωής στη
θάλασσα και βεβαίως η διεθνής σύµβαση για τη ναυτική έρευνα
και διάσωση. Είµαστε απολύτως προσηλωµένοι στις πρόνοιες
αυτών των διεθνών συµβάσεων. Το Λιµενικό Σώµα, η ελληνική
Ακτοφυλακή κάνει πολύ καλά τη δουλειά του και αναγνωρίζεται
διεθνώς. Εάν υπάρχει κάτι το οποίο ναι, χρειάζεται περαιτέρω
διερεύνηση, το διερευνούµε και αν πράγµατι η δικαστική έρευνα
αποδείξει ότι υπάρχουν ευθύνες, να είστε σίγουρος ότι θα απο-
δοθούν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 1178/25-6-2024 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Έβρου της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ. Παράσχου Παπαδάκη προς
τον Υπουργό Ανάπτυξης, µε θέµα: «Ανάγκη για κατάλληλη µο-
ριοδότηση των πυρόπληκτων παραγωγών-πωλητών που δραστη-
ριοποιούνται σε λαϊκές αγορές του νοµού Έβρου και επλήγησαν
από τις καταστροφικές πυρκαγιές του Αυγούστου 2023».

Στην επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου θα απαντήσει
η Υφυπουργός Ανάπτυξης κ. Άννα Μάνη - Παπαδηµητρίου.

Κύριε Παπαδάκη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας για
δύο λεπτά.

ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υφυπουργέ, στον Έβρο δεν υπάρχει αναπτυξιακό πρό-

γραµµα ούτε µοντέλο. Το µόνο που υπάρχει είναι κάποιες ανε-
µογεννήτριες που φυτρώνουν σαν τα µανιτάρια. Ο Έβρος έχει
δηµοσίους υπαλλήλους, αγρότες, παραγωγούς. Δεν υπάρχουν
φορολογικά κίνητρα για να επενδύσει κάποιος σοβαρά στον
Έβρο. Φορολογείται ο Εβρίτης όπως φορολογείται και ένας κα-
ταστηµατάρχης ή µια επιχείρηση που βρίσκεται εδώ στην Αττική,
στο Κολωνάκι. Αντιλαµβάνεστε ότι όλα αυτά επιβαρύνουν τον
Έβρο και γι’ αυτό κατά συνέπεια υπάρχει και αυτή η δηµογρα-
φική κατάρρευση στην περιοχή. 

Όταν θεσπίστηκε ο ν.4849/2021, φυσικά και δεν µπορούσατε
να γνωρίζετε ότι θα υποστεί αυτήν τη ζηµιά, αυτήν την κατα-
στροφή τον Αύγουστο του 2023 η περιοχή του Έβρου. Από εκεί
και πέρα, όµως, πρέπει να προνοήσετε και να µεριµνήσετε και γι’
αυτό τίθεται και το ερώτηµα, διότι πλέον µε το νέο νοµικό καθε-
στώς οι παραχωρήσεις θέσεων στις λαϊκές γίνεται, όπως καλύ-
τερα γνωρίζετε από εµένα, µε προκήρυξη, µε µοριοδότηση
συγκεκριµένη που µπορεί να είναι είτε σε µια περιφερειακή ενό-
τητα είτε σε όλες τις περιφερειακές ενότητες της περιφέρειας
Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης. Η συγκεκριµένη µοριοδό-
τηση αναφέρει ότι αυτός που έχει τρία τέκνα θα πάρει 30 µόρια,
αυτός που έχει δύο τέκνα θα πάρει 20 µόρια και ούτω καθεξής.
Μέγιστο επιτρεπόµενο άθροισµα µορίων είναι τα 100 µόρια. 

Επίσης, γνωρίζετε ότι οι ελαιοπαραγωγοί έχουν υποστεί φο-
βερή ζηµιά. Έχουν καεί πάνω από εκατόν είκοσι χιλιάδες δέντρα,
από τα οποία τα σαράντα χιλιάδες είναι τελείως κατεστραµµένα. 

Αυτό σηµαίνει, επειδή είναι έντονο το µουσουλµανικό στοιχείο
στην περιοχή της Περιφέρειας Ανατολικής Μακεδονίας και Θρά-
κης, ότι θα έρχονται οι Έλληνες µουσουλµάνοι, θα µπαίνουν
στον διαγωνισµό, στην προκήρυξη -και όπως είναι γνωστό τοις
πάση, έχουν και τρία και τέσσερα και πέντε και δέκα παιδιά- µε
αποτέλεσµα, αφού µπορεί ο Κοµοτηναίος, ο Ξανθιώτης να µπο-
ρεί να πάρει µια θέση στον Έβρο και να παίρνει τα 40 µόρια που
είναι σχεδόν τα µισά, ο Εβρίτης που επλήγη και δεν µπορεί να
ορθοποδήσει -µε αποτέλεσµα πολλοί να έχουν αφήσει και τις
δουλειές τους µε όλη αυτή  την καταστροφική πυρκαγιά του ενός
εκατοµµυρίου στρεµµάτων- να χάνει και την εργασία του και µια
θέση στην λαϊκή παραγωγή, στη λαϊκή αγορά. 

Αυτό το οποίο, λοιπόν, ρωτάω εσάς είναι αν προτίθεστε, λόγω
της καταστροφής αυτής, να δώσετε παραπάνω µόρια σε αυτούς
τους παραγωγούς, ούτως ώστε να µη χάσουν τη θέση τους και
τη δουλειά τους, για να βιοποριστούν στη λαϊκή αγορά, όπως
έχει γίνει και µε τη µοριοδότηση των παιδιών στις πανελλήνιες,
όπου υπάρχουν διατάξεις γι’ αυτό και όπως φυσικά έχει στηρίξει
η Κυβέρνηση µε ό,τι έχει στηρίξει γι’ αυτόν τον λόγο τους αγρό-
τες του Έβρου.

Αυτή, λοιπόν, είναι  η ερώτηση: Αν προτίθεστε να δώσετε επι-
πλέον µοριοδότηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Η κυρία Υπουργός
έχει τον λόγο για τρία λεπτά.

ΑΝΝΑ ΜΑΝΗ - ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υφυπουργός Ανάπτυ-
ξης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, θέσατε την ερώτηση για την ανάγκη µοριο-
δότησης των πυρόπληκτων παραγωγών πωλητών που δραστη-
ριοποιούνται στις λαϊκές αγορές της Περιφερειακής Ενότητας
Έβρου και επλήγησαν από τις καταστροφικές πυρκαγιές του Αυ-
γούστου του 2023. Θέτετε, όµως, στο ερώτηµά σας και το δια-
βάζω αυτολεξεί, ποια µέτρα προτιθέµεθα να λάβουµε, ούτως
ώστε να µην κινδυνεύσουν να χάσουν τη θέση τους στη λαϊκή
αγορά της Περιφερειακής Ενότητας Έβρου οι παραγωγοί πωλη-
τές του Έβρου;

Το άρθρο 16, όµως, το οποίο επικαλείστε στην ερώτησή σας,
κύριε συνάδελφε, αφορά στην έκδοση νέων αδειών και στην πλή-
ρωση κενών θέσεων σε υφιστάµενες λαϊκές αγορές, που σηµαί-
νει, ότι δεν αφορά τις θέσεις που ήδη κατέχουν οι παραγωγοί
πωλητές στις λαϊκές αγορές. 

Οι διατάξεις του άρθρου 16 και άρα, τα εκεί αναφερόµενα
µόρια, δεν αφορούν στη διατήρηση υφιστάµενης θέσης σε λαϊκή
αγορά και συνεπώς, είναι αδύνατο να χαθεί οποιαδήποτε θέση
σε λαϊκή αγορά εξαιτίας της µοριοδότησης που προβλέπεται στο
άρθρο 16 του ν.4849/2021.

Οι πυρόπληκτοι παραγωγοί του Έβρου δεν κινδυνεύουν να χά-
σουν τη θέση τους σε καµµία λαϊκή αγορά της Περιφερειακής
Ενότητας Έβρου, σε καµµία λαϊκή αγορά όλης της περιφέρειας.
Αντιθέτως, οι παραγωγοί των οποίων οι καλλιέργειες έχουν πλη-
γεί από πυρκαγιές στον Έβρο προστατεύονται από τις διατάξεις
του άρθρου 24 του ίδιου νόµου του 4849/2021. 

Ειδικότερα, από το άρθρο 24 του ν.4849/2021 προβλέπεται ότι
ο κάτοχος θέσης δραστηριοποίησης σε λαϊκή αγορά απαλλάσ-
σεται από την υποχρέωση καταβολής του τέλους για τη θέση ή
για το δικαίωµα δραστηριοποίησης που κατέχει εφόσον συντρέ-
χουν λόγοι ανωτέρας βίας. Επιπρόσθετα, προβλέπεται ότι ειδικά
ο παραγωγός πολίτης απαλλάσσεται από την υποχρέωση κατα-
βολής του τέλους για τη θέση ή το δικαίωµα δραστηριοποίησης
στον πλανόδιο εµπόριο που κατέχει, λόγω φυσικής ή άλλης κα-
ταστροφής της παραγωγής του, καθώς και λόγω εξάντλησης
των αποθεµάτων των προϊόντων του, που οφείλεται στην πώληση
αυτών. 

Κύριε συνάδελφε, σε κάθε περίπτωση το Υπουργείο Ανάπτυ-
ξης και η αρµόδια Γενική Γραµµατεία Εµπορίου είναι εδώ για να
συζητήσουµε µε τους παραγωγούς πωλητές, να συζητήσουµε
µε τους συµπολίτες µας στην Περιφερειακή Ενότητα του Έβρου,
να ακούσουµε τους προβληµατισµούς τους, τις ανησυχίες τους
και αφού εντοπιστούν κάποιες ατέλειες της σχετικής διάταξης
να προχωρήσουµε, ώστε να βρούµε τις βέλτιστες λύσεις, για να
ενισχύσουµε το εισόδηµα των συµπολιτών µας του Έβρου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο κ. Παπαδάκης έχει
τον λόγο για τη δευτερολογία του για τρία λεπτά.

ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Κυρία Υφυπουργέ, εγώ θα πάρω
την απάντησή σας όπως ακριβώς την είπατε, την αναπτύξατε και
θα την πάω στον Περιφερειάρχη Ανατολικής Μακεδονίας-Θρά-
κης κ. Τοψίδη. Θα πω ότι η κυρία Υφυπουργός απάντησε έτσι και
είπε συγκεκριµένα: «Δεν µιλάµε για τις υφιστάµενες θέσεις,
αυτές είναι εδραιωµένες, δεν χάνονται. Μιλάµε για από εδώ και
πέρα, για τους υπόλοιπους». Έτσι δεν είναι; Αυτή είναι η απάν-
τηση που µου δίνετε. 

Γιατί το λέω αυτό; Γιατί στην προκήρυξη δεν υπάρχει τέτοια
πρόβλεψη, όπως αυτή που λέτε τώρα. Υπάρχει σύγχυση πραγ-
µατικά, τίθενται καινούργια νοµικά ζητήµατα και υπάρχει ο κίν-
δυνος να χαθούν οι υφιστάµενες θέσεις. Αυτό εσείς το
ερµηνεύετε και καλό θα ήταν, επειδή εγώ θα πάρω την απάντηση
και θα την πάω στον περιφερειάρχη, να του στείλετε και µια εγ-
κύκλιο ή κάτι που να αναφέρετε όλο αυτό, για να ξεδιαλύνει το
τοπίο και να αποσαφηνιστεί. Διότι, είναι άλλο να το αναφέρω εγώ
και άλλο να στείλετε ένα έγγραφο, που θα αποσαφηνίζετε ότι µι-
λούµε για θέσεις από εδώ και πέρα, τις καινούργιες και όχι φυ-
σικά τις υφιστάµενες. Γιατί, ξαναλέω, στην προκήρυξη πουθενά
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δεν προβλέπεται αυτό. 
Επίσης, η 19η Ιουλίου είναι η καταληκτική ηµεροµηνία, που

λήγει η προθεσµία για να κατατεθούν οι αιτήσεις. 
Βλέπω ότι υπάρχει καλή διάθεση από το Υπουργείο σας και

έχει τεθεί σε λογική βάση το ζήτηµα. Αντιληφθήκατε άµεσα το
πρόβληµα και ευχαριστώ πολύ γι’ αυτό. Καλό θα ήταν να λυθεί
το ζήτηµα µε ένα έγγραφο που θα στείλετε και εσείς στον περι-
φερειάρχη, για να ξεκαθαρίσει το τοπίο. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο, για να απαντήσετε στον κύριο

συνάδελφο.
ΑΝΝΑ ΜΑΝΗ - ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υφυπουργός Ανάπτυ-

ξης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, δεν τίθεται κανένα ζήτηµα ερµηνείας της

σχετικής διάταξης του άρθρου 16 του ν.3849/2021. Είναι σαφής
η διατύπωση της διάταξης, ότι αφορά τις νέες θέσεις και όχι τις
υφιστάµενες. Συνεπώς, ας µην επαναλαµβάνουµε πάλι τα ίδια,
ούτε νοµίζω ότι χρειάζεται κάποια ερµηνευτική εγκύκλιος. Και
αυτό, γιατί ο νόµος είναι σαφέστατος. 

Επιτρέψτε µου, όµως, να αναφέρω και δύο παραµέτρους. 
Κατ’ αρχάς, θέλω να αναφέρω και πιστεύω ότι θα συµφωνή-

σουµε στο πνεύµα και στο γράµµα του ν.4849/2021, στον οποίον
προβλέπεται µοριοδότηση για τις νέες, επαναλαµβάνω και πάλι,
θέσεις στις λαϊκές αγορές. Εδράζεται ως επί το πλείστον σε κοι-
νωνικά κριτήρια. Αυτά είναι, παραδείγµατος χάριν, η αναπηρία,
οι µικρές ηλικίες, διότι θέλουµε να κρατήσουµε τους νέους µας,
άρα µοριοδοτούνται, η αστεγία, ο αριθµός των παιδιών. Νοµίζω
ότι όλα αυτά είναι κοινωνικά κριτήρια.

Επίσης, η δεύτερη παράµετρος, την οποία θέλω να αναφέ-
ρουµε, είναι ότι η Κυβέρνηση από την πρώτη στιγµή και εµπρά-
κτως στάθηκε στο πρόβληµα του Έβρου και είναι πολύ λογικό
να σταθεί στο πρόβληµα του Έβρου. Η στήριξη και η αποκατά-

σταση αυτής της περιοχής, που τόσο επλήγη και από τις κατα-
στροφικές πυρκαγιές του 2023, το σχέδιο αυτό αγγίζει τα 100
εκατοµµύρια ευρώ. 

Πράγµατι, συνεχίζουµε να συζητούµε, να βρίσκουµε οποιεσ-
δήποτε άλλες λύσεις µπορούµε, για να βοηθήσουµε τους συµ-
πολίτες µας σε αυτή την περιοχή, που έχει πληγεί τόσο. Έτσι,
και το Υπουργείο Ανάπτυξης είναι στη διάθεση όλων των παρα-
γωγών, για να συζητήσουµε για τις βέλτιστες λύσεις επί του θέ-
µατος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστώ πολύ. 
Κύριοι συνάδελφοι, η ένατη µε αριθµό 1201/28-6-2024 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Πρεβέζης της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ.
Κωνσταντίνου Μπάρκα προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Η
επικίνδυνη υποστελέχωση και η έλλειψη ιατρικού προσωπικού
που αντιµετωπίζουν τα Κέντρα Υγείας του Νοµού Πρέβεζας» δεν
θα συζητηθεί κατόπιν συνεννόησης.

Στο σηµείο αυτό ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επίκαιρων
ερωτήσεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι η Διαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων κα-
ταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού: «Οργανισµός Ακαδηµίας
Αθηνών».

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 19.43’ λύεται η συνεδρίαση για την Τετάρτη 10
Ιουλίου 2024 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµα-
τος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επίκαιρων ερωτήσεων
και β) νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη
που έχει διανεµηθεί.
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